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Av. Güneş GÜRSELER (Türkiye Barolar Birli ği Genel Sek-
reteri): Hoş geldiniz.

Zannediyorum, basından gelecekler varmış, beş-on dakika son-
ra sayın Başkan'la herhalde bir görüşme yapmaları söz konusu, o
nedenle gecikmeden dölayı sizlerden özellikle özür diliyoruz.

Av. Özdemir ÖZOK (Türkiye Barolar Birli ği Başkanı): Sayın ÖZDEM İ R

başkanlarım, 21-22 Mayıs 2005 günlerinde Türkiye Barolar Birli-
ği'nin 28. Olağan Genel Kurulu'nu Akdeniz'in incisi Antalya'da,
ev sahibi baromuzun duyarlı ve düzenli konukseverliğiyle, büyük
bir coşku içinde gerçekle ştirdik. Bilindiği gibi seçimli olan Genel
Kurul öncesi Türkiye Barolar Birliği yönetimi olarak, Genel Ku-
rul'un mesleğimizin saygınliğına ve toplumdaki konumuna uygun
bir anlayış, düzen, olgunluk ve demokratik ortamda geçmesini
hedefledik. Hiçbir biçimde, seçim polemiklerine girmedik, seçim
pazarhldarına itibar etmedik, do ğru bildiğimiz ilkelerle kendimizi
Genel Kurul'un değerlendirmesine sunduk. Saym Genel Kurul
üyeleri her zaman olduğu gibi, ortak aklın ürünü olan kararlar ıyla
çalışmalarmı sonlandırdilar.

Öncelikle, 17-18 May ıs 2003 Trabzon 27. Mali Genel Kuru-
lu'ndan buyana geçen dönemle ilgili olarak, bana ve çalışma ar-
kadaşlarıma gösterilen ilgi, coşku ve bunun sonucu oy birliğiyle
verilen ibra, yap ılan hiçbir şeyin karşılıksız kalmayacağının aç ık
bir, göstergesi olarak algılanmıştır. Yine aynı şekilde yapılan seçim-
ler sonunda, bana ve birlikte çalışmayı düşündüğümüz arkadaşla-
nma gösterilen güven ve destek, bizlere çok büyük sorumluluklar,
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ÖZDEM İR yüklemiştir. Genel Kurul süresince ve seçimler sonunda gösterilen
ôzOnN

KOM 
hoşgörüyü, ilgiyi ve duyarlılığı çok iyi okumaya çalışıyor ve Genel
Kurul'un bize verdiği emaneti en iyi şekilde korumay ı ve temsil

etmeyi amaçlıyoruz.

Her seçimde olduğu gibi son sözü "sandık" söylemiş ve dört

yıl süreyle Türkiye Barolar Birliği'ni yönetecek kurullardaki say ın
meslektaşlarıınızı belirlemiştir. Bu aşamadan sonra artık tek amaç
ve tek düşünce, bundan önce olduğu gibi, yetmiş beş baromuza
ve yaklaşık elli iki bin meslekta şımıza en üst düzeyde hizmet
sunmak olacaktır.

Bü duygu ve dü şüncelerle ilk toplantısını 04.06.2005 günü
yapan Yönetim Kurulumuz, sizlerin bilgilerine de sunulduğu
gibi, demokratik yöntemlerle başkanlık divanmı oluşturmuş ve
Başkan Yardımcılıklarma saym Av. Ali Şen ve sayın Av. Ünsal
Toker, Genel Sekreterli ğe sayın Av. t. Güneş Gürseler ve Sayman
Üyeliğe de sayın Av. Soner Kocabey arkadaşlarımızı seçmiştir.
Açık, saydam eşit ve gün ışığında yönetimi hedefleyen kurulu-
muz, meslektaşlarnnızla, barolarmıızm desteğini de yanına alarak,
sevgi, saygı, güven ve uyum içinde yurt ve meslek sorunlar ına
çözümler üretecektir.

Önceki yönetimde görev alan saym Av. Alpay Sungurtekin
ve sayın Av. Cengiz Tuğral dışında yeni arkadaşlarımızdan olu-
şan Yönetim Kurulu, Genel Kurul'dan ald ığı enerji ve güçle yeni
dönem çalışmalarına hızlı bir biçimde ba şlamıştır.

İlk iş olarak, Genel Kurul çal ışmalar]L sırasında kayda alınan
konuşmalar çözülerek kitap haline getirilmiş ve tüm delegelerle
birlikte sizlere gönderilmiştir.

Yeni yönetimimiz bunun yanı sıra çok önemli bir karara
daha inıza koyarak, büyük yak ınmalara neden olan ve artık bize
yetmeyen Kızılay'daki hizmet binamızdan ayrılarak Balgat' ta ki-
raladığmıız yeni bir binaya taşmmayı uygun görmüştür. Hemen
şunu hatırlatalim, bizim arsamız üzerindeki inşaat çalışmalarımız
bız kesmeden sürdürülnıekte, Genel Kurul'da da bildirdi ğimiz
gibi, Büyükşehir ve Çankaya Belediyeleri aras ındaki çekişme
giderilmeye çalişılmaktad ır.
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Yeni CMK yönetmeliği kabul edilmiş ve sizlere yollanmış ay- ÖZDEM İ R

rica CMK'dan ödenen ücretlerin failden geri al ınması çalışmaları
başlatılmıştır.

Her konuda Yönetim Kurulu'na yard ımcı olacak "Uzmanlar
Komisyonu" oluşturulmas ına karar verilmiştir.

Aylık vekalet ücreti içeren avukatl ık sözleşmelerindeki ya-
saya ve tarifeye aykırilıklarm giderilmesine yönelik çal ışmalar
baş1atılrnış tır.

Avrupa Birliği Barolar Konseyi Yönetim Kurulu Toplant ı-
sı'nın, 23.06.2006 günü İstanbul'da yap ılması için çalışmalara
başlanmıştır.

Avrupa İnsan Hakları Sözleşmesi'ne yönelik avukatlar için
eğitim çalışmalarına başlanmış ve ilgili barolar ımızla görüşülerek
toplantılar takvime bağlanmıştır.

Sosyal Yard ımlaşma ve Dayanışma Fonu Yönetmeliği çalış-
maları ve Genel Sağlık Sigortas ı Yasa Tasar ısı üzerinde çalışmalar
sürdürülmektedir.

Yeni Ceza Kanunu ve CMK'mn getirdi ği kimi sorunların
çözülmesiyle ilgili çalışmalar ve bunlara bağlı olarak geliştirilen
"Uzlaştırıcı Avukat Yönergesi" çalışmaları yürütülmektedir.

Prof. Dr. Erdoğan Moroğlu başkanlığında oluşturulan yedi
kişiden oluşan "Ticaret Kanunu Komisyonu" Adalet Bakanlığı'ndaki
çalışmalara katılmışlardır.

Milletvekili arkada şlarımızın mesleklerini yapamayaca ğına
ilişkin bir değişiklik 2001'de bir önergeyle verildi ve 43. maddeye
bir ilaveyle oldu, ama diğer on üç maddede milletvekilliği yapa-
cağına ilişkin hüküm var. "Bu çelişkiyi gidermek için Cumhuriyet
Halk Partili ve AKP'li milletvekili arkadaşlarım ız birlikte başvurmak
durumundalar ve bu konuda tekl ıfte bulunuyorlar ne dersiniz?" dedi.
"Sayın başkan şu anda bir yanlışlık, bir haks ızlık olabilir" dedim; Zaten
onun çıkış nedeni de çok enteresand ı, hepiniz hatırlayacaks ınız,
2001'de 4667 sayılı Yasa'nm o değişikliğin yapılacağı görüşmele-
rin olduğu gün biz oradayd ık, herhangi bir önerge falan yoktu,
ama Kamer Genç Allah selamet versin, avukatların aleyhine ve
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ÖZDEM İR avukat kökenli milletvekillerinin aleyhine müthiş bir konuşma

KOMA 
yaptı, ordan gerçekten çok ele ştirdi. "Siz tamamen bu olanaklar ı
kendiniz için yapıyorsunuz, bireliniz Parlamento'da siyasette, bireliniz
politikada ve büroda olacak" dedi.

Onun üzerine hemen grup hakan yard ımcıları bir önerge
verdi ya da bir teklif verdi, hemen ilave edildi; dolay ısıyla zaten
bu vard ı. Ama, ben saym başkana, Köksal Toptan'a şunu ifade
ettim: Biz Türkiye Barolar Birli ği olarak artık avukatlık mesleğinin
herkesin at koşturacağı bir meslek olmaktan çıkarılması düşün-
cesindeyiz. Her emekliye ayrılan, işi gücü biten, hiçbir şey yapa-
mayan çantayı eline alıp, bir büro açıp avukatlık yapmasın. İlke
olarak biz buna kar şıyız, genel olarak karşıyız; hatta yargıçlann
emekli olduktan sonra avukat olnıası konusunda da artık bunu
tartışmamız gerektiğine inanıyorum. Ben bunu kişisel olarak
söylüyorum. Hatta üniversite hocalar ının, doçentlerin, profesör-
lenin neden, çünkü artık ülkemizde gerçekten biliyorsunuz, tah-
kim bunlarda, bilirkişilik bunlarda, mütalaa bunlarda, avukatlık
bunlarda arkada şlar birebir yaşadığımız olaylarda meslektaşla-
rmuz gerçekten çok mü şkül durumdalar. Zaten çok dar olan bir
alanı herkesin gelip at ko şturabileceği bir serbest alan olmaktan
çıkartmak durumunday ız.

Değerli Başkanım; ilke olarak biz olaya zaten böyle bak ıyo-
ruz. Avukat kökenli meslekta şlarımızm bu haks ızlığını gidermek
konusunda ona biz bir şey söyleyemeyiz takdir sizin. Bence en
tehlikeli şey de, biz baro başkanlarımızla konuşarak yeniden bir
avukatlık yasası değişikliği konusunda haz ırlık yapıyoruz. 0 gel-
sin, arkadaşlarımız da bu öneriyi getirsin, baro ba şkanlarımızla
konuşalım, bizim yapaca ğımız o köklü ve toplu değişiklik sıra-
smda o da görüşülsün. Şimdi, hiçbir şey yok ya, ülkenin bu kadar
önemli sorunlar ı ortada dururken,, son derece kritik bir süreçten
geçerken, Avukatlık Yasası'nda bir değişiklik yap ılarak, avukat
kökenli parlamenterlere böyle bir olanak vermek, hiçbir şekilde
akıllarmdan bir şey geçirmeyen arkada şlarımı zan altmda bıraka-
caktır, gerçekten de öyle oldu.

Derya Sazak, iki üç gün önce okuyan varsa, müthiş ağır bir
yazı yazmıştı, bunu da söyledik. A:ma, sanıyorum son gelişmeleri
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değerli arkadaşlarım bana ifade etti. Cumhuriyet Halk Partili mes- Ölü EM İ R

lektaşlarımız bu teklifleriııi çekmişler. Sanıyorum, biz başkanla da
konuşarak, eğer mümkünse her baro başkanmıız da kendi ilin-
den bu söylediğimiz gerekçeleri de ortaya koyarak, saym Köksal
Toptan'a bir mesaj, bir yaz ı göndermesinde yarar vard ır. Biz şunu
söylüyoruz: Tabii ki, e şitsizlik olmas ın, doktor hem doktorluk,
hem milletvekilliği yapıyorsa o da yapmasm. Onun için de siyas ı
partilerde ya da Seçim Yasas ı'nda bilemiyorum, hangisi uygunsa,
şu söylenebilir ve konulabilir ve bunun olmas ı lazım. Milletvekili
olan kişi milletvekili olduğu dönem içinde Meclis'te yapamaz,
bunu ne avukat, ne eczac ı, ne dişçi bir ayrımı olmaz ve hiç kimse
de bu konuda yeni bir tartışma konusuna girmez.

0 nedenle, biz olaya böyle bak ıyoruz. Asla ve asla kendi içimiz-
den çıkan parlamenter olduklanndan hakikaten gurur duydu ğumuz,
düne kadar yan yana oturdu ğumuz, birlikte olduğumuz arkadaşların
elde edeceği bir hakka karşılık gibi bir düşüncemiz asla olamaz; ama
inanıyorum ki, iki sene önce bizimle burada oturan Ziya Yergök'le
hala barolara çok yakm olan Atilla bey ve Muharrem aynen bizim
gibi düşünüyordur, aklın yolu birdir. Yani, Parlamento'daki yeni
değişiklik konusundaki görüş ve düşüncelerim de budur.

Anayasa Mahkemesi'nin iptal ettiği hakem kurulu ve belirli
görevlerden ayrılanlarm avukatlık edememelerine ilişkin madde-
lerin yeniden düzenlenmesi için TBMM Adalet Komisyonu'nda
girişimlerde bulunulmuş ve her iki konuyla ilgili yasa önerimiz
komisyona sunulmu ştur.

Değerli meslektaşlarım; Hakim ve Savcılar Kanunu'nda yapılan
değişiklik çalişmaları yakından izlenmiş ve özellikle görü şmeleri
Genel Sekreterimiz saym Güneş Günseler katılmış ve Adalet Ko-
misyonu'ndaki çalışmalara her türlü görüş ve düşüncelerimiz ifade
edilmiş, ama herhalde kamuoyunda haberiniz oldu, Yarg ıtay'm
da artık sabrmı taşırabilecek, son derece siyasal bir yap ılanmaya,
siyasal bir kadrolaşmaya yol açacak düzenlemeyi hükümet maalesef
yapma durumunda kalmıştır.

Değerli meslektaşlarım; Size yolladığım Danıştay konuşma-
sıyla, dün ya da evvelsi gün Yarg ıtay Başkanlar Kurulu'nun ya-
ymladığı metni lütfen yan yana getirin. 10 May ıs 2005 günü biz
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OZDEM İR bu tehlikeyi aç ıkça ifade ettik. Maalesef mevcut siyasal iktidar

KOMA 
kendi dünya görüşüne yakın insanları bir biçimde çeşitli kamu
görevlerine yerleştirebilmek ve getirebilmek için büyük bir gayret
içerisindedir ve bunun da en bariz şekilde görüneni yargıdır, onun
için hepimiz bu konuda son derece duyarlı olalım.

Hiçbir siyasetin gölgesi uzaktan yakından yargmın üzerine
asla ve asla düşmemelidir. Yargı kendi erki, gücü, kuvvetiyle hal-
kımızın, ulusumuzun, laik Türkiye'nin teminat ıdır. 0 nedenle,
hiçbir siyasi partinin buna benzer girişimlerine Türkiye Barolar
Birliği ve barolarımız asla duyars ız :kalamazlar.

Değerli meslektaşlarım; bütün bunların yanı sıra öncelikle
Türkiye Barolar Birliği bünyesinde ve daha sonra tüm barolarımı-
za verimliliği ve kaliteyi artırmaya yönelik olarak yeni bir giri şime
başladık. Değerli Sayman üyemiz arkada şımızın çok yakın dostu
Soner Kocabey'in ve de ğerli hemşehrisi bir bilim adamı Başkent
Üniversitesi'nde kaliteyle ilgili Türkiye'de hakikaten örnek çalış-
malar yapan bir hocamız. Onunla birlikte Barolar Birli ği'nde ve
barolarda kalite ve yeniden yap ılanma konusunda da bir proje
geliştiriyoruz. Bunu meslekta ş lar ımıza, baro başkanlar ımızla
birlikte yaşama geçirmeye çalışacağız. Yeni dönemdeki yapmak
istediklerimizi satır başlarıyla ifade etmeye çal ıştım.

Bütün bunların yani sıra öncelikle Türkiye Barolar Birliği bün-
yesinde ve daha sonra tüm barolarımızda verimliliği ve kaliteyi
artırmaya yönelik olarak, Başkent Üniversitesi'yle birlikte yeni
bir projenin uygulama çalişmalarma başlanmıştır.

Değerli başkanlarım,

Bildiğiniz gibi insanların yaşam kadar önemsediği, hak ve
adaletin gerçekle ştirilmesini sağlayan yargı üç temel unsur üzerine
kurulmuştu: Say-Savunma-Hüküm (Karar). Yargilamanın tarihsel
süreci içinde, savunmay ı farklı isimler altında hep avukatlar üst-
lenniiş, avukatların örgütlerini de barolar olu şturmuştur. Meslek
yasamızın birinci maddesinde "... Avukat, yargı n ın kurucu unsur-
larından olan bağıms ız savunmay ı serbestçe temsil eder... " tanımı ya-
nında, 76. maddede "Barolar; avukatl ık mesleğini geliş tirmek, meslek
mensupları n ın birbirleri ve iş sahipleriyle olan ilişkilerinde dürüstlüğü
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ve güveni sağlamak; meslek düzenini, ahlak ın ı, saygınlığın ı, hukukun ÖZDEMiR

üstünlü0ünü, insan hakları n ı savunmak ve korumak avukatların ortak OİOK'UN
 ..ihtiyaçları n ı karşılamak amac ıyla tüm çal ışmaları yuru ten, tüzel kışı l ıgı KONU ŞMASI

bulunan, çalışmaların ı demokratik ilkelere göre sürdüren kamu kurun ıu
niteliğinde meslek kurulu şudur." denilmekte ve 109. maddede ise
"Türkiye Barolar Birliği bütün barolar ı n katı lmas ıyla oluşan bir kuru-
luştur." tanımı yapılmaktad ır. Böylece, şu gerçek ortaya konul-
maktadır. Türkiye Barolar Birliği barolar ın, dolayısıyla avukatlarm
desteğini almadan, onlarla birlikte dü şünmeden, onlarla birlikte
üretmeden ve de onlarla birlikte yürümeden, sa ğlıklı sonuçlar
alamaz. 13 May ıs 2001 Diyarbakır'da yapılan 26. Olağan Genel
Kurul'da üstlendiğimiz görev ve sorumluluğumuzun doğal sonu-
cu bu süreçte ancak, 4667 say ılı Yasa'nın getirdiği yeni kurum ve
kavramları yaşama geçirmeye çalıştık ve bir anlamda içe dönük
yapılanmayı sürdürdük. Bu gün, Türkiye Barolar Birliği bünye-
sinde çalışanlarımızm da özverileri sonucu çok düzenli işleyen
bir kurumsal yap ı oluşmuştur. Gelecek günlerde, barolar ımız ve
meslektaşlarımızla birlikte tüm sorunlarımızı önümüze katarak
sıras ıyla çözmeye çalişacağız. Başka bir anlatımla, çalışmalarımı-
zm yönünü değiştirerek ve güçlerimizi birleş tirerek ortak s ıkıntı-
larımıza, ortak dertlerimize çözümler üretece ğiz.

Yeni dönemde tüm meslekta şlarmıız ve ulusumuz, bu anlay ı-
şın bir gereği olarak, çok daha farklı, çok daha dinamik, çok daha
etkin bir Barolar Birliği yönetimi göreceklerdir. Arkada şlar ımızla
birlikte tek gücümüz ve esin kayna ğımız bağıms ız barolarımız ve
saygm meslektaşlarımızd ır.

Değerli meslektaşlar ım; mesleğimiz tükeniyor, savunma
mesleği bitiyor. Rica ediyorum, hep beraber biz Türkiye Barolar
Birliği olarak, sizler bulundu ğunuz illerde barolar olarak bu yeni
dönemde, dört y ıllık dönemde el ele, gönül gönüle bu söyledik-
lerimizi yaşama geçirelim, takip edelim, izleyelim, araştıralım,
sonuna kadar kovalayal ım, biz yapmazsak, sizler bizi kovalay ın.
Bunu mutlaka gerçekle ştirmeye çalişalım. B ırakalım artık seçim,
siyaset falan. Ama, asgari müştereklerde bizi birlikte yapan, bizi
biz yapan değerlerde buluşalım, bunlar nedir? Demokrasi, insan
hakları, hukukun üstünlüğü bunlar bir ç ırpıda söylenen, ama zor
yerleşen kavram ve kurumlar.



SEK İZ İ NC İ BARO BAŞKANLARI TOPLANTISI

OZDEM İ R	 0 nedenle, hem kendimize olan saygımızdan, hem halkımıza
OZOK'UN olan borcumuzdan dolay ı lütfen ama lütfen sadece on bir ki şilik

Barolar Birliği Yönetimi'nin bunun üstesinden gelemeyeceğini
bilerek, hep beraber ta şın altına elimizi koyalım ve birbirimizi
motive edelim.

Değerli meslektaşlarım; böylece şu gerçek ortaya konulmak-
tadır: Türkiye Barolar Birliği barolar ın dolayısıyla avukatların
desteğini almadan, onlarla birlikte dü şünmeden, onlarla birlikte
üretmeden ve de onlarla birlikte yürümeden sa ğlıklı sonuçlar
alamaz; ancak günü kurtarabilir, ancak savunma yapabilir.

Değerli meslektaşlarım; 13 Mayıs 2001'de Diyarbakır'da yapılan
26. Olağan Genel Kurul'da üslendiğimiz görev ve sorunıluluğumu-
zun doğal sonucu bu süreçte ancak hepiniz biliyorsunuz, 4667 say ılı
Yasa'nın getirdiği yeni kurum ve kavramları yaşama geçirmeye
çalıştık ve bir anlamda içe dönük yapilanmay ı sürdürdük. Bunun
en bariz örneği 4667 Yasası'nın Mayıs 2001'den önce ç ıkmasından
ya da çıktığından sonra, barolar ya da Barolar Birliği'nde görev alan
arkadaşlarımız bunu çok net ve çok somut görmektedir.

Bugün, Türkiye Barolar Birliği bünyesinde çalışmalarımızm
da gerçekten çalişanlarımızın büyük özverileri sonucu çok düzenli
işe bir kurumsal yapı kurulmu ştur. Hiç kimse söyleyemez, biz
ruhsatnameyi Adalet Bakanlığı söylemindeki ve sürecinden daha
çabuk, daha seri, daha süratli yapmaktay ız. Arkadaşlarımıza çok
teşekkür ediyoruz, müthiş destek veriyorlar.

Gelecek günlerde barolar ımızm ve meslektaşlarımızla tüm
sorunlarımızı önümüze katarak s ırasıyla çizmeye çalışacağız.
Başka bir anlatımla, çalışmalarımızm yönünü değiştirerek ve
güçlerimizi birleştirerek, ortak s ıkıntılarımıza, ortak dertlerimize
birlikte çözümler arayaca ğız; başka türlü bunların çözüleceğine
asla inanmıyoruz.

Yeni dönemde tüm meslektaşlar ımız ve ulusumuz bu anlay ı-
şm gereği olarak çok daha farklı, çok daha dinamik, çok daha etkin
bir Barolar Birliği yönetimi görecekler. Arkada şlarımızla birlikte
tek gücümüz ve esin kayna ğımız, bağımsız barolarımız ve saygın
meslektaşlarımız tek güvencemizdir. Hukukun gücünü, siyasal
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güce egemen olanlara kabul ettirmek ve onlar ı hukuk içine çekmek ÖZDEM İ R

başta olmak üzere, her konuda toplumsal muhalefetin sesi olan
bir yönetim anlayışım beraber gerçekleştireceğiz. Sorunlar sarmalı
içinde kıvranan savunma mesle ği, mesleğin ve avukatların önün-
deki engellerin kald ırılması öncelikli hedeflerimiz olacaktır.

Değerli başkanlarım,

Genel Kurul sonras ı sizlere seslenme olanağını bulduğum
bu ilk toplantıda, sizlerden alaca ğımız güç ve destekle çözüm
arayacağımız konuları satır başlarıyla bilgilerinize sunmak isti-
yorum. Bunları, sizlerin baro genel kurullarında, özenle seçerek
Türkiye Barolar Birliği Genel Kurulu'na yollad ığınız, seçkin ve
özgün temsilcileriııizden aldığımız oyların gücüyle çözeceğimize
inanarak s ıralıyorum.

.• Avukatlık yasası değişikliği - Avukatlık Yasasının iptal edi-
len maddelerinin yeniden düzenlenmesi (Hakem kumlu, yargıçlık
ve savc ılık görevlerinden ayrılanların avukatlık yapmas ı) ile ilgili
çalışmalar,

• Meslek kurailarmın yenilenmesi ile ilgili çalışmalar - Yö-
netmeliklerin yenilenmesi ile ilgili çalışmalar,

• Avukatlık Yasası'nın 2. maddesinin ve avukatl ık kimlik
belgesinin uygulama sorunlarının giderilmesini sağlayacak ça-
lişmalar,

• Türkiye Barolar Birli ği ve baro başkanlarına yasada göste-
rilen protokol hükmüne uygun davramimas ını sağlayacak çaliş-
malar,

• Yargıçlar, savcılar, Adliye personeli ve Adalet Bakanlığı'nın
avukatları yargmın kurucu unsuru olarak görmelerini sağlayacak
çalışmalar,

• Avukatların mesleği, baroları ve barolar birliğini daha da
sahiplenmelerini sağlayacak çalışmalar,

• TBBM ile ilişkiler, yasaların çıkarılma sürecine etkin müda-
hale yollarıyla ilgili çalışmalar,
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ÖZDEM İ R	 • Sosyal güvenlikle ilgili çalışmalar,
OZOK'UN

	

KONII ŞMASI	 • Avukatlık Sınavı hazırlıklarıyla ilgili çalışmalar,

Stajyerlerin hukuki durumla:rının iyileştirilmesi ve staj e ği-
timiyle ilgili çalışmalar,

• Barolarm stajyer ve avukat say ısını smırlayabilme ve hu-
kuk fakültelerini de ğerlendirme yetkilerinin tartışılmas ıyla ilgili
çalışmalar,

Gündemli baro başkanları ve bölge toplantıları yapılmasıyla
ilgili çalişmalar,

• Kamu avukatlar ının sorunla:r ıyla ilgili çalışmalar,

Avukatların vergi sorunlarıyla ilgili çalişmalar (Giderlerin
vergiden düşülmesi, avukatlık ortaklığının kurumlar vergisine
tabi olmas ı),

Türkiye Barolar Birli ği hizmet binası ve sosyal tesis komp-
leksinin yap ılmasıyla ilgili çalışmalar.

Tüm bu sorunlar ın çözümü yanında, sizlerden gelecek öneri
ve yakınmalarla belirlenecek hedeflere mutlaka, ama mutlaka,
ulaşilmaya çalışılacaktır. Hedefe ulaşılmada öncelikle hukukçu
kimliğin-ize uygun davranışlar sergilenecek, en üst kamu gö-
revlisinden, en sade kamu göreviisine kadar yasal ba şvurular
yapılacak sonuçları titizlikle izlenecek, olumlu sonuç al ınmadığı
taktirde yetmiş beş baro, elli iki bin avukatın gücü neymiş tüm
ilgililere net bir biçimde gösterilecektir.

Sayın başkanlarım;

Yukarıda satır başlarıyla bilginize sunduğum meslek sorunla-
rının yanında gerçekten ülkemiz çok ciddi güç iç ve d ış sorunlarla
karşı karşıya bulunmaktadır. Toplumsal tabanda ço ğunluk desteği-
ne sahip olmamasına karşın, yasama organında çoğunluk gücüne
sahip olan siyasi iktidar elindeki büyük gücü yans ız, objektif, eşit
ve tarafsız olarak halkın hizmetine sunma yerine kendini iktidara
getiren, iktidar yolunda koşulsuz destekleyen marjinal bir grubun
emrine tahsis etmiş görünmektedir.
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Devletin çeşitli kurul ve kurulu şlarına çeşitli kademelerinde OZDEM İ R

yaklaşık seksen bin küsur atama yap ılmıştır. iktidarın göreve
J1getirdiği kişilerin lütfen profilini inceledi ğimiz zaman, bu ac ı

gerçek çok ç ıplak bir biçimde ortaya ç ıkmaktadır. Yargı başta
olmak üzere, tüm kurum ve kurulu şlarla belirli bir siyasi duru şu
çağrıştıran, giyim, biçim, tav ır ve davranışlarla referans olu ş tu-
rulmaya çalışılmaktadır.

Değerli başkanları n; karşı karşıya gelinen durum çok dü-
şündürücü, ürkütücü ve de üzülerek ifade etmek isterim ki, kayg ı
vericidir. Giderek tırmandırılan bu uygulama nedeniyle ça ğdaş,
aydın ve demokrat kamu görevlileriyle çalişanlarından inanın bize
büyük yakınmalar gelmektedir. Bu konuda savcılar, yargıçlar her
türlü kamu personelinden bu söylediğim ac ı gerçeği ifade eden
yakmmalarla bize başvurulmaktad ır.

Son olarak dün Yarg ıtay Genel Kurulu'nun yaymiamış ol-
duğu basın açıklamas ı bu konudaki vahim gidi şi ürkütücü bir
biçimde ortaya koymaktad ır. Bu açıklamada haklı olarak "2802
sayı lı Hakim ve Savc ılar Kanunu'nda yap ılan değişiklikler yarg ı yı etki
altı na alma dü şüncesinin açık bir örneğidir" denilmektedir. Ayr ıca,
hakim adaylığına atamaların yürütme organı içerisindeki Adalet
Bakanliğı tarafından yerine getirilmesi ve siyasi iradenin bu sü-
reçte belirleyici olmas ı açık olan kadro say ısı da gözetildiğinde,
yargıda siyasallaşma amaçlı olduğunu açık bir şekilde göstermek-
tedir denilmektedir.

Tek tesellimiz, iç karartıcı tablo karşısında Yargıtay'ın hukuk
devleti ilkesi ve cumhuriyetin nitelikleri, anayasal düzen içeri-
sindeki yargı organlarınca korunması gereken değerlerden olup,
laiklik ilkesi ve ulusun bütünlüğünün korunmasında Yargıtay
gerçekten dün hepimizin yüreğini rahatlatacak bir açıklama yap-
mış olmasıdır. Bu konuda değerli başkanlarm-ııza teşekkür ediyor
ve aynen katıldığımızı ifade ediyoruz.

Değerli başkanlar ını; yakın tarihimizde yaşanan ve toplumsal
barışı bozan benzeri uygulamalardan süratle dönülmeli, laiklik ba ş-
ta olmak üzere, cumhuriyetin kazan ımlarmı, cumhuriyetin değerle-
rini örseleyen eylem, söylem ve işlemlerden özen-le kaç ınılmalıdır.
Ülkemiz için çok önemli olan bu ve benzeri davran ışların aksine,
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ÖZDEM İR siyasal iktidar kendi dar ve s ınırlı dünya görüşüyle örtüşmeyen
OZOK'UN her düşünce, her eylem ve her anayasal ve demokratik kurumla

KONU ŞMASI 
kavga]ıdır, bundan süratle kaçmmalıdır.

Bunun sonucu olarak siyasal iktidar tarafından yaratılan yapay
günden-dere baktığınız zaman, çağdaş, demokratik ve laik Türkiye
Cumhuriyeti'nin gelece ği bakımından iç karartıcı bir manzarayla
karşı karşıya bulunduğumuzu görmekteyiz. Bunca önemli sosyal
ve siyasal olaylar varken, gündeme getirilen olaylar durumunun
şimdi ne kadar vahim olduğunu ortaya koymaktadır.

iktidarın önce sorun yaratması, sonra bu sorunun çözümü
için çareler aramasmın ya da bu konuda yaratılan havanın kendi-
sine göre sağladığı siyasi ranttan yararlanmak istemesinin ulusal
huzur, ulusal gelişme ve ulusal haklar aç ısından sakıncalar do-
ğurduğu ve doğuracağı çok açıktır. Bu bağlamda dikkat çeken en
yeni gelişme, muhalefetteyken şiddetle eleştirilen Türkiye Büyük
Millet Meclisi'nde temel kanunlar konusundaki görü şme yönte-
minin yeniden kabul edilmiş olmasıdır. Hani demokrasi, hani
muhalefete ses, hani azmh ğın hakları? Söylem kolay, ama onu
içselleştirmek ve yaşama geçirmek hakikaten erdem ister. Temel
kanunların pek çoğunda yap ılan değişikliklerin ve yenilenmenin
yarattığı kaos ortadayken, bunlar ın yüce Meclis'te görü şülmesi-
nin engellenmesiyle kar şı karşıya kalmma tehlikesi son Meclis İç
Tüzüğti'nün değiştirilmesiyle ortaya konulmu ştur, bu son dere-
ce tehlikeli bir gelişmedir, bu çoğunluğun diktasma giden yolun
taşlarının dizilmesi demektir.

Değerli başkanlarıın; siyasal iktidarın yasalarla ulusal ve ulus-
lararası mahkeme kararlar ıyla istikrar kazanmış kimi konularda
geriye dönük yaratılan yapay gündemler ve bunların oluşturduğu
toplumsal sorunlar yukar ıda da söylediğim gibi çok ciddi endişe
ve kaygı vermektedir. Yatırımların durmas ı, piyasaların hareket-
sizliği ve özellikle artan işsizlik nedeniyle ülke insanı çok büyük
sıkıntılar yaşamakta. Hepiniz biliyorsunuz, çevrenizden biliyor-
sunuz, ilinizden biliyorsunuz, baronuzdan biliyorsunuz. Ülke
gençleri geleceklerinden ciddi endişeler duymakta ve gerçekten
o gençlerimiz ne yapacaklar ını bilememektedirler.
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Tüm bu sorunlar dururken, siyasal iktidar bunlara kafa yo- ğ?DEMiR

racağma, bunları çözme konusunda projeler üretece ğine, bunları
çözme konusunda sivil toplum örgütleriyle i şbirliği yapacağına,
demokrasiyi geli ştireceğine, uzlaşmayı geliştireceğine diyalogu
geliştireceğine, aksine kimi kafalardaki örtülerle siyaset yapmay ı
bu ve benzeri sanal konularla uğraşmayı tercih etmektedir. Ol-
kenıiz sayılan iç sorunları yanında ülke bütünlü ğü başta olmak
üzere ulusal geleceğini doğrudan doğruya ilgilendiren çok önemli
uluslararas ı sorunlarla kar şı karşıya bulunmaktadır.

Değerli başkanlar ım; Avrupa Birliği-Türkiye ilişkilerinde kar-
şılıklılık ilkesine aykırı bir şekilde ulusal birliğimizi tehdit eden
çok ağır öneri ve dayatmalar ileri sürülmekte ve uzun bir geçmi şi
olan AB-Türkiye ilişkileri çok tehlikeli bir sürece itilmektedir.

Değerli başkanlarım; Türkiye Barolar Birli ği'nin çağdaşlık, ev-
rensel hukuk ilkeleri, ulusal hukuk, uluslar üstü hukuk ilkelerine
ve uluslararası sözleşme ve metinlerde olu şan o kurallar bütününe
her zaman sahip çıkmıştır. Ama, bunu yaparken ça ğdaş değerler-
le bütünle şirken, kendi ulusal bilincini, kendi ulusal de ğerlerini,
kendi halkının öz değerlerinde hiçbir zaman inkar etmeyen bir
davranış sergilemiştir.

Değerli başkardanm; Kıbrıs konusunda tüm iyimser yaklaşım
ve yorumlara kar şı, Kıbrıs yavaş yavaş, sindirile sindirile Anado-
lu'dan koparilmakta; Adadaki Türk varlığı giderek etkisiz hale
getirilmeye çalişılmaktad ır. Gerekçe olarak da değişen ve gelişen
dünya koşulları ve "reel politik" diye hiçbir zaman bizleri tatmin
etmeyen yanıtlar verilmektedir.

Sayın başbakanımızın yurtiçindeki mesaisine e şdeğer bir
mesai ayırdığı yurtdışı gezileri ve benzeri geziler s ıras ında o ül-
kenin üst düzey yöneticileriyle birlikte sergiledi ği samimi içten
görüntülere karşın, düşmanca ve kötü niyetli eylem ve söylemlerin
sürdürülmesi, bu ilişkilerin geleceğimiz bakımından son derece
düşündürücüdür.

Tamamen diplomatik kabuller ve tamamen diplomatik birta-
kım ilişkilerin ülke ilişkilerinde sağlıklı sonuçlar vermediği yaşa-
dığımız acı gerçeklerle ortadad ır. 0 nedenle, biz içimize dönüp, iç
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ÖLDEM İR dinamiklerimizi, iç güçlerimizi harekete geçirmek ve birbirimize

KONU MA 
sahip olmak durumunday ız. İktidarıyla, muhalefetiyle, barosuyla,
sivil toplum örgütleriyle, halk ıyla, köylüsüyle, işçisiyle bunun
bilincine mutlaka ermek durumunday ız. 1-liç kimsenin kendisine
özgü bir farklılığı, bir ayrıcalığı, bir değişik tavrı biçimi yoktur.

Demokraside beraber hareket etme, birlikte hareket etme, ekip
çalışmas ı vardır. Bunlara en somut örnek, yani son derece samimi
ve içten görüntülerin aksine eylemler sergilendiğine ilişkin, bun-
lara en somut örnek, Almanya'nın soykırım tanımlamas ından da
öte "katliam" diye nitelendirdiği Ermeni olayları . Şu ana kadar bu
denli başarılı bir diplomasi sergileyen siyasi iktidarın bu başarısına
karşın ya da sanal başarısına karşın, bugün on altı devletin parla-
mentosu zorunlu göç, tehcir kararını Mecis'ten geçirerek, 24 Nisan
1915 tarihinin Ermeni soykırımı olarak tanım ış bulunmaktad ır.
Yani, sizi öpüyorlar, kucaklıyorlar, ama bildiklerini yap ıyorlar.
Biz bu öpmelere çok al ışkınız.

0 nedenle, ayağımızı her kesimde ve her kademede sağlıklı
bir şekilde ülkemize ve vatanımıza basmak durumundayız. Bütün
bunların yanı sıra Irak'ta haksız işgal anlatmaya gerek yok, söyle-
meye gerek yok. bütün çirkinfigiyle sürdürülmekte. Biliyorsunuz,
geçen hafta İstanbul Barosu Ba şkanı ve İstanbul Barosu'ndaki ba-
rış yanlısı meslektaşlarm-iızın da desteğiyle bir sanal mahkemede
yargılama yapıldı. Ortadogu yine ateş çemberi, ate ş topu olma
özelliğini korumakta. Artık yürekler nas ıriaşmış, sözler hiç etkili
olmuyor. İnsan ölümleri sanki bir sığırcık

"
bir yani, insanlar bir

canimın ölümünü bile kabullenemediği bir noktada insan gibi
evrenin en değerli yaratığının ölümünü insanlar artık şurada bir
bomba patlad ı, yetmiş kişi öldü son derece adi bir olay gibi geçiyo-
ruz. Yaşam ne demek? D ışarı çıkınca bir tarafınıza bir iğne batırın,
yaşam ne demek? Bütün pisliğine, bütün olumsuzlu ğuna rağmen,
yaşamın çok kutsal bir de ğer olduğunu hepimiz biliyoruz.

Değerli başkanlarım; bölgemizde bizi çok yakından ilgilendi-
ren önemli bir gelişme de çok k ısa bir sürede İran'da yaşanmıştır.
Bildiğiniz gibi k ısa bir süre önce İran'da yap ılan cumhurbaşkan-
lığı seçimi hepinizin yakından izlediği gibi koyu muhafazakar
Ahmedinecat kazanmıştır. İlk beyanatmda Humeyni'nin çizgisini
sürdüreceğini ve tüm dünyaya İslam ideolojisini ihraç edece ğini
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söyleyen komşu İran'm yeni cumhurba şkanının bu sözleri her- Ö/DEM İ R

halde ülkemizde epeyce alıcı bulacaktır.	 0/OK UN
KONU ŞMASI

o nedenle, demokrasi yanl ısı, çağdaş Türkiye sevdaliğı bu
ülkede barışı, bu ülkede moral de ğerleri, bu ülkede bize özgü,
Anadolu'ya özgü, Anadolu'nun inançlarma özgü din anlayışmı
yaşatacak, bizlere aydm, ça ğdaş, demokrat insanlara gerçekten
bu süreçte çok önemli görevler dü şüyor.

Saym başkanlarım; çok özür diliyorum, çok k ısa konuşmak
istedim, ancak bu kadar k ısa konuşabildim. Saym başkanlarını;
gerçekten beni arkadaşlarım da eleştirdi "Başkan kürsüye ç ıktığın
zaman kendini kaybediyorsun" diyorlar. Onun için özür diliyorum.
Ama, söylenecek daha çok söz var. inanıyorum, bunlar ı sizler dile
getireceksiniz. Ben sözlerimi satır başlarıyla sıralamaya çalıştığım
kimi yurt ve meslek sorunlarını artık bir ağlama duvarı gibi sizlere
iletmekten vazgeçmek istiyorum.

Birlikte üreteceğimiz ve yaratacağımız ve yaşatacağımız gö-
rüş, düşünce ve eylem planlar ıyla çözmeye çalışmak isteğinde
olduğumuzu sizlere bir kez daha arz etmek istiyoruz. Size yollad ığı-
mız çağrı kağıdında da belirtildiği gibi gündemdeki yurt ve meslek
sorunlarının çözümü konusunda görü ş, düşünce ve önerilerinizi
bekliyoruz. inanıyoruz, çok daha değişik, çok daha farklı, çok daha
yaşamsal ülkemizin demokrasi, insan haklar ı, hukukun üstünlü ğü
ve hukuk devleti anlamında çok farklı şeyler, sizler bizden daha
yakın birebir yaşıyorsunuz. Sizler bunlar ı getireceksiniz, yapilacak
görüşmeler sonunda almacak kararlar burada ben ve arkada şla-
rım huzurunuzda söz veriyoruz, eksiksiz olarak, duraksamadan
yaşama geçirilecektir.

Değerli dostlar ım, değerli başkanlarım; anlıyorum, çok uzun
konuştum, kısa konuşma isteğime rağmen, beni dinlediğiniz için
size teşekkür ediyor, şükranlarımı sunuyorum. Toplantımızm
gerçekten yurt ve meslek sorunlar ının çözümüne katkilar sun-
masmı diliyorum, hepinize en derin sayg ılarımı ve sevgilerimi
sunuyorum.

Çok teşekkür ederim.
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Oturum Başkanı Av. Ünsal TOKER (TBB Ba şkan Yardım-
c ı s ı): Sayın Başkan' ın; bu konuşmas ından sonra zannediyo-
rum ki, başkanların da kendi barolarıyla ilgili, mesleğimizle ilgi-
li; ülkemizle ilgili sorunlar hakkında görüşlerini ortaya koyabi-
leceklerdir. 0 nedenle, konuşmak isteyen ba şkanlar ını varsa, ben
onlar ın isinılerini yazmak istiyorum. Sıralama için de kendilerine
ayrı ayrı söz vereceğim. Bu konuda özellikle s ıraya da riayet etmek
istiyorum, arkada şlar lütfen isimlerini yazd ırsmlar.

Sayın başkanlanm; Başkan' ın konuşmas ının içinde geçen her
tür konuda özellikle bizlere yol verecek, yol gösterecek, bizlerle
meselelerini paylaşacak her türlü konuda zannediyorum ki, ko-
nuşurlarsa, biz de son derece memnun olaca ğız. Arkadaşlarım
zamanı kullanma durumunda olurlarsa, zannediyorum ki di ğer
arkadaşlara da fırsat tanınmış olur. Süre kısıtlamasmı isterseniz
yapmayahm, zannediyorum ki, meslektaş lar ım bu konuda ge-
rekli hassasiyeti, gerekli özeni gösterirler, diğer arkadaşlarma da
konuşmak için fırsat tanıma imkanı yaratabilirler.

Zannediyorum yazabildi ğimiz kadar on iki arkada şımız söz
almak istediğini bildirdi, isterseniz yanlış yapma mak için ben on-
ların isimlerini okuyayım, eğer bu arada eksik yazdığımız varsa,
onları da bu listenin içine ilave etmek istiyorum.

Erdal Aydemir, Nevzat Erdemir, Ahmet Gürel, Sümer Germen,
İsa Gök; Cihan Sava şan, Adil Demir

Ben öncelikle birinci sıradaki arkada şınuza söz vermek istiyo-
rum Erdal Aydemir, lütfen buyurun.

AYDEM'	
Av. Erdal AYDEM İR (Bingöl Barosu Başkanı): Sayın genel

KONU ŞMASI 
başkanım, sayın Yönetim Kurulu üyeleri ve de ğerli başkanlarım;
konu şmama başlamadan önce üyelerinin birçoğu değişmiş bulu-
nan Yönetim Kurulu'nu tebrik eder, ba şarılar dilerim.

Türkiye Barolar Birliği'nin büyük çoğunluğunun değişmesi-
nin Birlik çalışmalarına yeni bir dinamizm getireceği ve ülkenin
temel sorunlarının çözümünde yol gösterici bir vizyon oluştura-
cağı hukuk devleti ve hukukçu profiine yeni bir anlayış getireceği
inancındayım.
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Türkiye Barolar Birliği'nin kendi mensuplarının sorunlarının ERDAL

çözümüyle birlikte ülkemiz özelinde hassasiyet arz eden bizce iki
önemli konuya da hassasiyet göstermelidir. Birincisi; kontrolsüz
bir şekilde gelişen ve ülkenin geleceğinde sistem üzerinde büyük
tahribatlar yaratacak dinsel temelli çalışmaların baz ı kesin-dere
cesaret verici olması ve bunun sonucunda olumsuz yönde geli şen
mevzilerin kötü niyetli bu güçlerin eline geçmesi büyük sorun
yaratacaktır.

Çağdaş demokrasinin gere ği olarak insanların inandıkları
gibi yaşamaları ve inançlarmdan dolayı top1umdn dışlanmamah,
günümüz dünya uygarli ğının evrensel bir ilkesidir. Dü şünce ve
inanç özgiirlü herkese tan ınmali ve bu özgürlüğün smırı da bu
özgürlükler kullanılırken, başkalarının özgürlüklerine müdahale
edilmemesi ilkesidir. Ülkemizde ya şayan tüm çevrelerin de bu
ülkeyi içselle ştirmesi gerekmektedir. Nas ıl ki, Avrupa Kıtası Hı-
ristiyan değerlerin coğrafyasıysa, Ortadoğuda İslami değerlerin
coğrafyasıdır; ülkemiz de bu co ğrafyanın bir parças ıdır.

Türkiye Barolar Birliği bu gerçekler ışığında topluma ve sis-
teme yol gösterici olmalı, toplumu germeden, teokratik sistem
yanlilarmm eline kozlar vermeden ve laiklik anlay ışma çağdaş
tanımlama getirerek ve bunu kamuoyuna anlatarak, mücadele-
sine devam etmelidir. Başkasının eksikliğini göstererek, kendi
mükenımelliğimizi ispatlamaya asla yetinmemelidir.

İkincisi; ülkenin realitesi olan etnik farkl ılıklar ülkenin zen-
ginliğidir. Bu zenginliği toplumdan çalarak, kendi bireysel zen-
ginliğine dönüştürmek isteyen kişiler ve rant çevreleri olacakt ır.
Halen çok güçlü olan rant çevreleri ülkenin bir bölgesini yine bir
kaosun içine yittiler. Bu kaos ülkemizin zenginlilderini tüketirken,
başka birilerini de zengin ve, güçlü olmasma yol açacakt ır. Hem
demokrat olacaksın, hem hukuk devlet anlayışını savunacaksın,
hem Avrupa Birliği perspektifine sahip olacaksın, hem de milli-
yetçi olacaksın. Bu sürdürülmesi imkansız bir görü ş tür. Türkiye
Barolar Birliği bu gerçekliği görmeli, bu yüzden milliyetçilik, din-
cilik gibi toplumu geren, geriye götüren ve toplumun geleceğin
karartan ülkenin gemisinin batmas ına neden olacak bu iki gerçek-
liğin çözümünde aktif rol almah, toplum lehine yönlendirici ol-
mandır. Aksi takdirde, ba şkası işi yapılacak ve bedelini ödeyecek,
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ERDAL ama bundan sen yararlanacaksm, bu bedavacılık politikası terk
AYDEMiRIN edilmeli, toplumun ilerici kurumlar ı ve sivil toplum örgütleriyle

ittifaklar geliştirilmeli ve ülkemizin önü aç ılmalıdır. Bedavac ılığın
kontrolü kaybettirdi ği unutulmamal ıdır.

Öncelikle, gelmiş bulunduğum Bingöl ilinin s ıcak çatışmala-
rın başladığı ve yaşandığı yerlerden biri olmas ı nedeniyle, savaş
psikolojisini en fazla ya şayanlardan birisi olarak, bölgemizdeki
sorunun bir an önce çözüme kavu şturulmas ı ve yeniden bar ış ve
güven ortamının tesisi aç ısından ülkemizin en güçlü sivil toplum
örgütü olan Barolar Birliği'ni gerekli hassasiyeti ve çabay ı göste-
rerek, hukuki düzenlemelerin yap ılabilmesi için yol aç ıcı bir rol
üstleneceği ve bu sorunun çözümü için sonuç alaca ğı inanc ını
taşımaktayım.

Yeni seçilmiş bulunan Yönetim Kurulu'ndan bu beklentilerim,
bu hassasiyetin gösterilmesi yönündedir. Bu sorunun demokra-
tik ve hukuki olarak kesin çözümü için Barolar Birli ği inisiyatif
oluşturmalı ve gücünü göstermelidir. Mesleki sorunlara gelince,
önemli bir başka konunun barolarımız bünyesinde bulunan CMK
merkezlerinin faaliyetleri ve CMK ücretleri oluğuna inanıyorum.
Özellikle, avukat arkada şlarımızm kollukta ba şlayan ve mahke-
menin karar verme sürecine kadar devam eden CMK hizmetleri
karşılığında ödenen ücretlerin özellikle yarg ılamanın ülkemizde
çok uzun süre devam etmesi de göz önüne almd ığında, çok dü-
şük olduğuna ve adaleti savunan bizlerin ilkeleriyle örtti şmediği
inancmdayım.

Bu konunun da bir an önce makul ve günümüz ekonomik
şartlarına uygun şekilde düzenlenmesi gerekmektedir. CMK ge-
reği verilen müdafi olarak ilgilenilen bir dava diğer davalara aynı
düzeyde bitirilmekte, ancak CMK asgari ücret tarifesiyle avukatl ık
ve asgari ücret tarifesi aras ında büyük bir fark bulunmaktad ır.
CMK ücretlerinin de bu orana yükseltil ınesi verdiğimiz hizmet-
lerin bir gereğidir.

Bir önceki başkanlar toplantısında hemen her konu şmacı
tarafından dile getirilen avukatların sosyal haklarının yasal bo-
yutta düzenlemesiyle ilgili olarak, vapilarL çalişmalardan bir sonuç
elde edilememiş olması üzücüdür. Bu konudaki düzenlemelerin
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bir önce yapılması ve hayata geçirilmesi için çaba göstermemiz ERDAL•

RINgerektiğine inanıyorum. Yeni seçilmiş olan Yönetim Kurulu'nun
bu konuda hassasiyet ve çaba gösterece ğine inanc ını tamd ır.

Bir başka konu da avukatl ık sınavıdır. Avukatlık mesleğini
bir sınava tabii tutulmasına hukuk mantığı ve hukuk etiğinin
izin vermediğini düşünüyorum. Eğer, amaç kaliteyi artırmaksa
en iyi yolun hukuk fakültelerinin say ısmm azaltılması veya öğ-
renci sayıs ının azaltılarak, mezun sayısının azaltılmas ı, mevcut
hukuk fakültelerini iyile ştirerek, gerçekçi anlamda hukuk eti ğini
ve mantığını kazanmış ve yeterli donanıma sahip öğrenciler ye-
tiştirilmesi olduğunu düşünüyorum.

Hukuk fakültelerinin ö ğretim kadrosunun çok daha titizlikle
seçilmesi gerekmektedir. Bir ülkeni adalet sistemi ayakta tutan
kişilerin hukuk fakültelerinden mezun olduğu unutulmamalıdır.
Bu nedenle, mesleki aç ıdan bir eksiklik bulunuyorsa, bu eksikli ğin
fakülte bazında giderilmesi gerektiğine inanıyorum.

Kısaca değinmek istediğim konular bunlardan ibarettir, daha
fazla zamanınızı almamak için konuşmamı burada kesiyorum ve
bu konuların tartışılmasmı rica ediyorum. Beni sabırla dinlediğiniz
için, teşekkürler eder, saygılar sunar ım.

Oturum Ba şkanı: Sayın Erdal Aydemir'e teşekkür ederiz.

Değerli arkadaşlar; az önce de söylediğim gibi toplantımızı
bir günden-de yapmay ı amaçlamıştık, sizlere de gündemi yazılı
olarak sunrnuştuk. Sayın Başkan' ın konuşmasının ana hatlar ı
da bu gündem üzerinde yo ğunlaşmıştır. Konuşmacı olan arka-
daşlarımdan özellikle gündeme de ba ğli kalarak konuşmalarını
yaparlarsa, yönetimimize de yol gösterme yönünde fikirlerinden
yararlanma imkanını yakalama şansımız olacaktır. Ben özellikle,
bu konuya da hassasiyet göstermelerini rica ediyorum.

Konu şmak için ikinci olarak Adil Demir'i kürsüye davet
ediyorum.

Av. Adil DEM İR (Denizli Barosu Başkanı): Sayın Birlik AD İ L

Başkanı, Birlik yönetirnimiz, sevgili ba şkan arkadaşlarım; bugün DEMIRIN

ASİaramızda bulunan önceki dönem ve baromuzun, mesle ğimizin
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ADil, sorunlarıyla ilgilenen, toplantımızı takip eden sevgili arkadaşlarmı
DEM İ R' İN hepinize saygılar sunuyorum.

KONU ŞMASI

Az önce Başkan Yardımcısı gerçekten önemli bir uyar ıda
bulunda, bana göre önemli neden? Baro ba şkanlığmda ikinci dö-
nemimizin ilk sekiz aymı bitirdik, çok say ıda başkanlar toplantı-
sı da yaptık. Bu başkanlar toplantısmda yaptığımız konuşmalar,
mesleğimiz ve ilkemizle ilgili ve dünyayla ilgili görü şlerimiz
kitapçıklar haline getirildi ve bizlere de ula ştı. Gerçekten o ki-
taplara baktığımızda konuşulmad ık hiçbir şey yoktur. Ancak,
bu toplantılardan somut olarak elde etti ğimiz bu toplantılarda
ortak tespit edip de, o konu üzerinde yoğunlaşıp, çözdüğümüz
olduğunu ben hatırlamıyorum.

0 bakımdan, yeni Genel Kurul'dan seçilen Yönetim ve Ba ş--
karumızm bundan sonraki dönem için gündemli ve bu toplantı-
lardan çıkacak neticelerde ortak kararlar alınıp, bu kararlar do ğ-
rultusunda hedefleri belirleyip, onlarm neticesini alma yönünde
de daha somut sonuca ula şıcı toplantılar yapmas ı, bu konuda da
Barolar Birliği Yönetimi'nin ve Ba şkanı'nın önderlik etmesi, bu
işin koordinesini yapmasmı beklemek zorunday ız.

Değerli arkadaşlarım, bugüne kadar hepimiz biliyoruz, geç-
miş başkanlar kurulu tutanaklarm ı okuyal ım, alman, konu şulan
konularm dışmda alınan somut bir karar yoktur, hiçbir netice de
alinmamıştır. Eğer, konuşup, gideceksek, da ğılacaksak, inanm,
bundan sonra ben bu tür bir toplantıya katılmayı düşünmüyorum.
Neden? Zaten hep konuşuyoruz, kendi aramızda da konuşuyo-
ruz. Sadece birbirimizin yapmış olduğu uygulamalardan kendi
barolanmız için tercüme sahibi olarak ayr ılıyoruz, ama bu da belli
bir noktadan sonra verimli olmaktan uzakla şıyor.

Sevgili meslektaşlarım; gündemimizin birinci maddesinden
anladığımız kadarıyla 10 Eylül 2005 tarihinde Türkiye Barolar
Birliği yönetinıimiz organize etmek suretiyle "Türkiye çap ı nda
muhtemelen Ankara'da bir etkinlik yapal ı m" diye bir karar almış . Bu
etkinliğin amacı hedef eksiksiz demokrasi, gerçek hukuk devleti,
bağımsız yargı ve bağımsız savunma olarak da isimlendiilmiş .
Gerçekten ülkemizde bu tür etkinliklerin de yap ılmas ı gerekiyor.
Türkiye Barolar Birliği'nin, barolar ırnızm ve avukatlarm Türk ka-
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muoyunda, ülkemizin ulusal kamuoyunda ses getirici eylemleri ADft

yapmada etkin olabileceği, bu şekilde daha çok mesaj verebileceği
tartışmas ız bir gerçektir. Ancak, bir eylem yapil ırken meslekta ş-
lar ımızın desteğini alabilmek, onlar ın barolardan ve Barolar
Birliğin'den olan uzakla şmasını, yabancılaşmasını engelleyip,
bizim arkamızda eylemin katılımcısı olarak bulunabilmesi için
bu eylemin haklılığını, ne istediğimizi meslektaşlarımızın da
bilmesi gerekmektedir.

Değerli arkada şlar; onun için az önce sayın Başkan açıkladı,
avukatların ve barolar ın, Barolar Birliği'nin yapaca ğı eylemlerin
ağırlığı olması lazım. Bunun için de yaptığmuz eylemlerin hede-
finin de somut olması gerekmektedir. Bu ana kadar biz somut
hedefler koymada pek ba şarılı olamadık.

Türkiye'de yargının büyük sorunları var, ülkenin büyük so-
runları var. Saym Başkanım az önce yapmış olduğu konuşmayı,
hem de Genel Kurul'da ülke ve yurt konusuyla ilgili konu şmaları-
na tamamen katılıyorum. Bu konudaki görüşlerim tamamen Birlik
Başkanı'nın görüşleri doğrultusundad ır. Yargının bu sorunları
karşısında, ülkenin bu sorunlar ı karşısında Türk adalet sisteminin
vazgeçilmez unsurlarından olan avukatların alternatiflerinin neler
olduğu konusu somut olarak ortaya konulamamaktad ır. Ben buna
hep üzülmüşümdür.

Hatırlayın, Istanbul'da yapılan toplantıda YÖK' le ilgili görüş-
müştük. 0 konuda Barolar Birli ği bize barolar gerçekten hassastı,
doğruydu, ancak şu var: Bugün 12 Eylül cuntas ının getirmiş oldu-
ğu YÖK'ü savunmak bize dü şmez. Öyle bir duruma dü şürüldük
ki, sanki 12 Eylül'ün darbenin getirdi ği kurumların savunucusu
gibi bir duruma düşünüyoruz. Mevcut yanlış mı? Yanlış, iktidarın
dayatmak istediği yanlış mı? 0 da çok yanlış . Peki, doğrusu ne?
Aman sen getirme, ama yanl ış devam etsin anlay ışı bize yakış-
maz diye dü şünüyorum; bize uygun dü şmez diye düşünüyorum
sevgili meslektaşlarım.

0 bakımdan, bizim mücadelemizin etkin olabilmesi için
doğru olanı ortaya koymamız gerekmektedir. Sabah Yarg ıtay
Başkanlar Kurulu'nun açıklamasını gazetede okudum, çok güzel
şeyler söylüyor. Çoğunluğuna tamamen katılıyorum, ama çok ka-
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AD İL tılmadığım, şiddetle kar şı durduğum bir kelime daha var. "Adalet
DEMiRIN Bakanlığı yargıyı siyasalla ş tırmak için avukıı tiarda bakanl ık aracı lığıyla
KONU MI 

hakim ve savcı alacak" diyor. Bunun sayısı da önemli, do ğru mu
tespit? Doğru. Şu ana kadar arka da lar mevcut kanunda hakim ve
savcıyı kim alıyor, Adalet Bakanlığı almıyor mu? Bunun alterna-
tifini bizim koymamız gerekiyor. Yargıtay'm orada mesleğimize
ince bir dokundurma var. Diyor ki "Hakimlik nosyonunu aln ıanıış
olan" ibaresiyle bütün avukatlar ı töhmet altında bırakıyor, kabul
edilebilir mi?

Biz her halükarda yargının bağınısızlığını savunuyoruz, sa-
vunacağız, sonuna kadar. Ama, Türkiye'de yarg ıcm kaynağının
avukat olması gerektiğini ısrarla savunmak zorunday ız.

Yargıçlar avukatlara her şeyi söyleyecek, bizim katıldığımız
güzel görü şlerin arasında iğneyi bize batıracaklar, fakat kendile-
rine hiç söz söylenmeyecek. Böyle bir şey yok.

Sevgili arkadaşlar; örnek aldığımız ülkelerin hepsinde yargıcın
kaynağı avukatlık-tır. Şu kararı verelim: Benim görüşüm yanlış ola-
bilir, yargıcın kaynağının avukat olması gerektiği konusunda Türk
avukatlarmın, baroların ve Barolar Birliği'nin görüş ayrılığı varsa,
beni ikna edin, ben kabul ederim. Denizli Barosu'ndaki meslekta ş-
larunıza da soruyorum, herkes ayn ı şeyi söylüyor. Ama, bu konuda
somut adım atmıyoruz; bu konuda yargımn diğer unsurları bizim
mesleğimize karşı yasaların öngördüğü hal<lan tanımakta ve kullan-
dırmakta engel olarak ç ıkıyor. Bunu da konuşmak zorundayız.

Bu bakımdan, bu sözlerimden dünkü aç ıklamanın esasına
katılmadığım sakın anlaşılmasm, o aç ıklaınanm tamamına, ancak
avukatlara yönelik k ısmı hariç, katılmıyorum. Fakat, bizim bura-
larda hatamız yok mu sevgili arkadaşlarım. Genel Kurul'da da arz
etmeye çalıştım, mesleğimizin büyük problemleri var, ama mesle-
ğimizin problemlerini yurt sorunlar ından ayırt edemeyeceğimiz
gibi, yargının sorunlarından da ayırt edemeyiz. Bu bakımdan, Türk
avukatlarının, Türkiye Barolar Birliği'nin ve baroların Türk yargı
reformu konusunda bir genel alternatif olmas ı lazım.

Hakim ve Savcılar Yasas ı'yla ilgili alternatifimiz Avukatlık Ya-
sası ilgili alternatifimiz usul hükümlerine ili şkin alternatiflerimizin
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mutlaka bir bütLin olarak haz ırlanması lazım. Bunları hazirlamaz- AD İ L

sak, devamlı muhalefet eder, sürekli belirli konularda ele ştiren bir JRAS İ

görüntü düşüyor, hep şikayet ediyoruz. Meslektaşlarımız da aynı
şeyi yap ıyor. Oturduğumuz her ortamda, baro odalar ında duruş-
maları beklerken en çok sohbet eden meslek grubu herhalde biziz,
hep bunları konuşuyoruz.

Bana göre bizim k ısa sürede görü şlerimizi de alarak, bir yarg ı
reformu paketini haz ırlamamız gerekli ve bunu ilgili yerlere götür-
memiz lazım. Kabul ederseniz bir önerim olacak: Meclis'in tatilde
olduğu dönem içerisinde Türkiye Barolar Birli ği'nin önderliğin-
de, barolar ımızın da katılımlarıyla, hukukçu milletvekilleriyle bir
nevi bir hafta sonu birlikte olal ım, aileleriyle. Her baromuz kendi
bölgesindeki milletvekilini oraya alsın gelsin, gelmezse biz baskı
grubuyuz, ben inanıyorum büyük oranda geleceklerdir. Ama, on-
lar geldiğinde bizim onlara söyleyece ğimiz, ellerine sunaca ğınıız
brifingler neden böyle yasalar ç ıkması gerektiğini anlatacağımız
alternatiflerin de olmas ı; yani bir nevi kulis faaliyetlerinin başta
yapılması lazım. Bunları söyledik, yaptık ancak netice alamad ık.
Bu takdirde yap ılacak eylemler daha çok destek bulacaktır.

Sevgili arkada şlarım; onun için bu 1. maddedeki eylemin
bence altyap ısının hazırliklarını şu anda bu önümüzdeki dönem
içerisinde iki ay kadar zaman kald ı, yapmamız lazım, aksi takdirde
çok güçlü bir eylem, çok katılımlı ses getiren bir eylem düşünsek
bile gerçekle ştiremeyiz diye düşünüyorum.

Sevgili arkadaşlarım; az önce Birlik Genel Sekreteri'ne arz
ettim, Avukatlık Yasası'nın 2. maddesinde avukatlara tan ınan
hakların kullanımı konusunda bizim Denizli Barosu olarak bir
müracaatıımz oldu. Meslektaşımız mahkemeden, icradan bir mü-
zekkere almış bankaya götürmüş, banka "elden kabul etmiyorum,

Tebligat Yasas ı 'na göre tebligat yap ın" demiş . Biz şikayet etmişiz,
takipsizlik karar ı verilmiş . Nazilli Ağır Cezaya itiraz etmişiz,
reddedilmiş, yazılı emir yoluyla başvurmuşuz, yazılı emir bizim
lehimize bozulmuş . Ardından bu 5237 sayılı Yasa gündeme gel-
miş, yeniden bu yazılı emre rağmen, savcının takipsizlik kararım
az önce sunduk, "zaten bu suç olmaktan ç ıkarı ldı " diyor. Yani, De-
nizli Savc ısı "Avukatl ık Kanunu'nun 2. maddesini kaplar, mevcut ceza
kanunu yla yapt ırımsız kaldığı için, takipsizlik kararı verdim" diyor.
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AD İL Kararı da sayın Genel Sekreter'e sundum. Eğer, bu tür kararlar
DEM İ R' İN uygulama birliği haline gelirse, 2. maddedeki haklar ımız sadece

kitap üzerinde kalır; zaten büyük oranda öyle de oluyor. Bu iyice
yerleşmiş ve yasalla şmış duruma gelir diye düşünüyorum. Bu
konuda beraber dü şünelim, Birliğimiz de bu konuda büyük bir
gayret sarf etmelidir diye dü şünüyorum.

Değerli arkadaşlar; avukatl ık s ınavına hazırlık ve staj eğitimi
çalışmalarmın değerlendirilmesi konusu çok önemli; mesle ğimi-
zin geleceği için de önemli. Birçok baromuz kendi imkanlar ıyla
stajyer arkadaşlarınıızla mesleğiniizin geleceğinde, mesleğimizi
icra edecek olan genç arkada şlar ımıza eğitim vermeye çalışıyor.
Önümüzde de sınav, yeterlilik sınavı olarak nitelendirilebilecek
sınav gündemi de geldi. Denizli Barosu'nun, di ğer arkadaşlarımız
yanlış anlamasın diye kendimden örnek veriyorum. Bizim gös-
termiş olduğumuz müfredata prati ğe ilişkin uygulamaları genç
arkadaşlarımız kafalar ına yerleştirdi, gelip burada ne sorulaca ğı,
o soruların kaynaklarının nasıl hazırlandığı konusunda daha tam
olarak bilemediğimiz bu konuda dökümü de bulunmayan bir
içerikte smava katılacaklar. İstanbul Barornuz, Ankara Baromuz,
İzmir Baromuz gibi imkanlar ı daha geniş olan, stajyer sayıları daha
fazla olan, bulunduklar ı yerde akademisyenlerin daha çok oldu ğu
barolarımızın stajyerlerinin tabii olaca ğı sınava tabii olacaklar.

Korkuyorum, bu sınavlar neticesinde ba şarısızlik oranı çok
yüksek olursa, daha önce ilk smavla ilişkin yasa geldiğinde, staj-
yerlerin yapmış olduğu etkinliklerin maalesef barolar ımızdan
daha çok ulusal basında yer aldığını da hatırlatarak, bugünkü
meslek okullarına benzer bir yığilmanm birkaç y ıl sonra önümüze
çakacağı ve ortada on-on beş bin dolayında hukuk fakültesi me-
zunu elinde staj belgesi olmu ş gençlerimizin, avukat olamamış
gençlerimizin toplumda bize, barolara yönelik bu sınava yönelik
etkinliklerin ne olaca ğını herhalde hepimiz tahmin ediyoruz.

Bu bakımdan, bu yasamızm mevcut haliyle süratle stajyer
avukatlara yönelik müfredatın asgaride ortak hale getirilmesi
lazım ve bu konuda bunu yapacak olan da Birli ğimizdir. Yaz ılı
olarak yap ılmalı, gerekirse ülke çap ında bu müfredata uygun
ekipler oluşturulmak suretiyle genç meslekta şlarımıza yönelik
eğitim çalışmaları sınav konularma ilişkin olmak üzere derhal
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başlamalıdır. Aksi halde, önümüzde büyük problemler olacaktır. AD İ L

Öte yandan bu olaylarm sonucunda, eylemlerin yan ı sıra diger DEMIRIN

Anadolu'daki barolarımızda stajyerler de yavaş yavaş yeniden
öğrenci gibi, Ankara- İstanbul gibi staj ın kurumsallaştığı ilerimize
gidecek.

Bugün, Say ın Başkan burada herhalde dört-be ş bin stajyeri
var, yarın stajyeri beş-altı bine çıkacak, Ankara'daki de öyle olacak.
Bu iş daha da zor hale gelecek. 0 durumda da Anadolu barolarmin
staj imkanlar ı ortadan kalkmak durumunda kalacakt ır, yasaklık
haliyle uygulamaya devam edilirse.

Sevgili arkada şlarım; az önce Birlik Ba şkanı konuşurken,
gündemin 3. maddesinde Avukatl ık Yasas ı değişikliklerine iliş-
kin görüşlerini açıklarken, Anayasa Mahkemesi tarafmdan iptal
edilen 14 ve 167. maddeyle ilgili Türkiye Büyük Millet Meclisi'nde
bir tasar ı olduğunu söyledi, ben ilk defa duydum. Bu tasar ıyı
sanıyorum, Barolar birliği destekliyor desteklemiyor mu? Bir
hazırlık sunum var mı?

Av. Özdemir ÖZOK: Adil biz önerdik.

Av. Adil DEMİR: Sayın Başkan; ne önenildiğini görmedim.
Gönül istiyordu ki, tabii bu bir ba şlangıçtır. Avukatlık Yasas ı
değişikliği konusunu baro başkanları tartışırken, bizim merkezi-
n-iz olan aramızda koordineyi sa ğlayan Barolar Birliği'nden de
bir ortak tasarı gelir, biz onu inceleriz, bu güzel, te şekkür ederiz,
çalışmışsmız, ama bu sistem yanl ıştır, hepten değiştirelim veya
fazlas ı vardır, şunu ç ıkaralım, eksiği vardır şunu tamamlayahm,
sistem doğrudur. Ancak, bu konuda elimize bir tasarı gelmedi.
14/1 ve 167. maddeyle ilgili de bir tasar ı gelmedi. Bundan sonraki
çalışmalarmıız ın daha verimli olması için, bana göre Birlik Yö-
netimimiz ve Başkanımız derhal en önemli konulardan birisidir;
öncelikle Avukatlık Yasas ı ve Türk Yargı Reformu paketi az önce
anlatmış olduğum bu konulara ilişkin bir komisyon kurmali ve
bu yüksek yargıdan, öğretim üyelerinden, barolar ımızdan yarar-
lanarak, bir alternatif Türk yargı reformu paketini hazırlamak
durumundayız ki, başında da kendi yasamız olur, Avukatl ık
Yasas ı olması lazım.
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AD İ L	 Değerli arkadaşlar; buraya gelmeden önce ben Denizli Barosu
DEMiRIN

KONU MI 
olarak meslektaşlarıma gelir gelmez yaz ı yazdım, baroyla ilgili
arkadaşların ıza, yazılı bir şey gelmeyince toplantı yaptık, onlar
konuştu ben yazdım. Şu an da biraz da kendim ekledim, d ışarıda
dağıtılıyor. Denizli Barosu'nun bu konudaki tespit edebildiğimiz
mevcut yasa sistematiği doğru kabul ederek, neden? Gündem
"Avukatlık Yasas ı değişikliği?" diyor. Hepten mi de ğiştireceğiz,
bu iyi de tamir mi edeceğiz? Bunu bilemiyorum, ona ayr ı karar
verelim. Mevcut sisteme göre böyle bir öneri haz ırladık.

Arkadaşlar, hepsini okumayacağım, ancak belli ba şlı konuları
anlatmaya çalışacağım. Sanıyorum, Barolar Birliği yönetimimiz
bunun tamamını kendilerine de sundum, değerlendirerek, bir öne-
ri olarak kabul ederler, ilgilenirler. Avukatl ık Yasası'nın 1. madde-
sinin 5237 sayılı Yasa' nın kamu hizmeti, yargı şerhi sayildığı için,
kamu hizmeti kavramının kamu görevi olarak değiştirilmesini
önerdik ki, 5237 say ılı Yasa'nın 6/d maddesinde bu konu kabul
edilmişti. Avukatlar yargı görevi yapanlar içerisine aimmakla, bu
duruma gelmiştir düşünüyoruz.

Değerli arkadaşlar; 6. maddeyle ilgili avukatlık mesleğine baş-
larken, yeminin daha anlamlı, daha çok heyecan yaratıcı olacak bir
biçimde şiirsel ve daha içerikli olmas ı konusunda yemin metninin
düzenlenmesi gerektiğini düşünüyoruz. Bu konuda dünyadaki
örnekleri, tespit edebildiğinıiz örnekleri dosyada yazd ık, hepsini
tekrar etmeyece ğim. Biz şöyle bir öneride bulunduk: Geni şletilebi-
lir, insan haklar ının ve temel hürriyetlerin güvencesi olan hukukun
üstünlüğüne, demokratik ve laik cumhuriyetin Anayasa' sına, Ana-
yasa'ya uygun yasalar ına uyacağıma, bana emanet olunan yarar-
ları özenle koruyacağıma ve dürüstlükle savunacağıma, mesleğin
etiğine, onurlu ve kurallarına uygun davranacağıma namusum ve
vicdanım üzerine ant içerim şeklinde bir öneride bulunduk.

Burada şu cümle özellikle bulunsun istiyoruz: Anayasa'ya
uygun yasalara uygun yasalara uyaca ğıma. Bu kelime neden
önemli? ileride Anayasa de ğişikliği önerisi yap ılmasını arz edi-
yoruz. Anayasa değişikliği yapildığında, savunmanın ve savun-
manın meslek örgütlerinin anayasal kurum haline getirilmesini

Denizli Barosu'nun önerisi Ekler bölümündedir.
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istiyoruz. Anayasal kurum haline geldi ğimizde, Türkiye Barolar AD İ L

Birliği'ne Anayasa'ya aykırı yasalarm iptali davas ı açabilmesi için
Anayasa Mahkemesi'ne iptal davas ı açabilmesi için yetki veril-
mesinin Anayasa hükmü haline getirilmesini istiyoruz. Bunun
altyapısınm oluşması için yemin metnimize girmesinin uygun
olacağını düşündük.

14. maddeyle ilgili de ğişiklik olarak

Oturum Başkanı: Sayın Demir, biz yönetim olarak zaten sizin
önerinize uygun bir tasla ğı hazırladıktan sonra, tüm barolar ımıza
o taslağımızı göndereceğiz. 0 taslak üzerinde zaten sizin tekrar
değerlendirmelerinizi alıp, hep beraber onları birleştireceğiz. Bu
dönem öyle bir çalışma yapmayı amaçladık. Yani, sizin önerile-
rinize uygun, öyle bir çalışma yapmayı amaçlad ık, yani Barolar
Birliği'nin taslağını tüm barolara gönderip, o taslak üzerinde bir-
likte çalışmayı amaçlad ık. Zannediyorum ki, o zaman sizin bize
sunduğıınuz olayları biz toplayacağız.

Av. Adil DEM İR: Arkadaşlar; avukatlık smavıyla ilgili yö-
netmelik de düzenleniyor. Bu sınav komisyonunda mutlaka di ğer
çağdaş ülkelerde olduğu gibi, yüksek yargıdan bir temsilcinin
olmas ı gerekiyor ki, "hakimlerin seçimiyle ilgili yüksek yarg ıdan bir
komisyon olmal ı, onun içinde Türkiye Barolar Birliği de bulunmal ı "
diye önerimiz vardır. Bunun altyap ısını oluşturmak için avukat-
lık smavmda yüksek yargıdan Yargıtay 1. Başkanlığı'nın tespit
edeceği bir Yargıtay üyesinin görev almas ı gene üniversitelerden
bir kişinin bulunmas ı gerektiğini yönetmelikle düzenlenen bir
konudur, biz öneriyoruz.

Değerli arkadaşlar; avukatlıklarm 35. maddesiyle ilgili ge-
niş açıklamalarımız var, onu arz ediyorum, ancak şu konuyu
değinmeden geçmeyece ğim: Farklı bir öneridir, 167. maddeyle
ilgili. Biliyorsunuz, 167. madde iptal edildi. Ancak, Hukuk Usulü
Muhakemeleri Kanunu'nun 516 ve devam ındaki maddelerde de,
Yargıtay'm esastan inceleyemedi ği hakem heyeti kararlar ı vardır.
Birinci, Denizli Barosu ben Hakem Heyeti Başkanıydım, yüksek
meblağli bu konuda karar verdik, Yargıtay tasdik etti, Birliğinize
de sunduk.
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AD İ L	 Buna rağmen, biz Denizli Barosu olarak daha pratik bir öneri
DEM İ RİN getiriyoruz. Avukatlik Kanunu'nun 167. maddesinin ba şlığmın

avukatlık sözleşmesi niteliği olarak değiştirilmesini ve kamu
oyunda Bankalar Yasas ı'nda Koç Yasas ı olarak bilinen Bankalar
Yasas ı'na, bankalarda düzenlenen kredi sözle şmelerinin, icra
iflas Kanunu'nun 68/a maddesine uygun belgelerden olarak
kabul edilmesine dair bir hüküm koyarak, biliyorsunuz bu so-
runu çözdüler. 0 takdirde, biz Anayasa Mahkemesi'nin bu iptal
kararının karşısmda yeniden bu tür olaylara muhatap olmamak
için, avukatlık sözleşmesinin niteliğinirı yaz ıh yap ılmış sözleşme-
sin niteliğinin Icra İflas Kanunu'nun 68/a maddesi kapsamında
olduğunu, yasal haline getirelim ve icra tetkik mercilerine de bu
tür itilafları çözmek için tıpkı işe iade ve iş takip mahkemelerinde
olduğu gibi bir süre koyalım, üç ay olabilir, altı ay olabilir. Hakem-
ilk konusunda 516 ve diğer maddelerde de vardır. Bu şekildeki
metni hazırladık, sizlerin tartışmasına açıyoruz.

Bize göre yazılı avukatlık ücret sözle melerinin Icra Iflas Ya-
sası 68/ a kapsamına girip, icra tetkik mercilerine belirli bir sürede
bu tür itilafları çözmek yükümlülüğü getirilirse, şuan kinden dahi
iyi konuma gelebiliriz ve ayr ıca avukatlarm da yazılı sözleşme
yapmalarını alışkanlık, gelenek haline getirmenin yolunu açabi-
liriz. Ben bütün yaz ılarımı Birlik Yönetimi'ne sonduk, herhalde
değerlendirirler, te şekkür ederim, saygılar sunarım.

Oturum Başkanı: Sayın Demir teşekkür ederiz.

Nevzat bey buyurun.

	

NEVZAT	 Av. Nevzat ERDEM İR (İzmir Barosu Başkanı): Değerli Birlik
ERDEM İ R İN Başkanım, değerli baro başkanı meslektaşlarım.
KONU ŞMASI

Sözlerime başlarken yeni seçilen Birlik Ba şkanı'nın ve Yönetim
Kurulu üyelerini içtenlikle kutluyor, ba şarılar diliyorum, saygı ve
sevgi ile selamhyorum.

1969 yılında kabul edilen 1136 sayılı Avukatlık Yasası kabul
edildiği tarihe göre mesleğimiz ve meslekta şlarımız açısından
ileri hükümler içermesine ve avukatlar ilk defa bu yasa ile sosyal
güvenlik kurumu ile tanışmalarma karşın, günümüzde bu Yasa
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mesleğimizin ve meslektaşlarımızın gereksinmelerini karşılamak- NEVZAT

tan uzaktır.	 ERDEM İ R' İ N

KONU ŞMASI

Avukatlık Yasası'nda 2001 yılında iyileştirme adı altında kısmi
değişiklikler yapılmış ise de bunlar yeterli olmamıştır. Sağlıklı
çözüm için avukatl ık Yasas ı'nda ve onunla bağlantılı yasalarda
köklü değişiklikler yap ılmasına gereksinim vard ır.

Yargıda iyileştirme yapılmak isteniyor ise, öncelikle nitelikli
insan, nitelikli hukukçu yeti ştirme amacı ile işe başlanmalıdır. Bu
yapılmadıkça kısmi iyileştirmelerden kalıcı ve sağlıklı sonuçlar
elde edilmesi olanaks ızdır. Ne kadar mükemmel yasa yap ılırsa
yapılsm, o yasadan iyi sonuç elde edilmesi iyi uygulay ıcılarm
o]masma bağlıdır. Bu itibarla yapılacak reform, insan odaklı, hu-
kukçu odaklı olmak zorundadır. "İyi uygulayıcı varsa, kötü yasa
yoktur" özdeyişi hareket, çıkış noktası olmalıdır.

Barolar Birliği öncülüğünde, tüm barolarm katılımıyla ortak
bir yasa komisyonu oluşturulmasını ve aşağıdaki konularda yeni
yasal düzenleme yapılmasını talep ediyoruz (Anayasa, Avukatlık
Yasası, Hakimler Kanunu, HMUK, CMK, Harçlar Yasası bunlarla
bağlantılı diğer yasalarda.).

Önerilerimiz;

1. Hukuk Fakülteleri: Hukukçu yeti ştirmenin en önemli
evresinin hukuk fakültesindeki e ğitim olduğu dikkate alınmalı,
tabelasmdan başka her şeyi noksan olan fakültelerde ö ğrenim
gören hukuk öğrencileri, yerleşik ve nitelikli fakültelere nakil
olunmalıdır.

2. Anayasa'da değişiklik yapılarak barolar, Türkiye Barolar
Birliği ve avukatlık mesleği Anayasa'nm yargı bölümünde dü-
zenlenmeli, avukatlık yargıçlık ve savc ılık mesleklerinin eşit mes-
lekler olduğu anayasal kural haline getirilmeli, yargı ve savunma
bağımsızlığı kurumsal olarak sağlannialidır. Yargıçlar ve Savcılar
Yüksek Kurulu, bu temelde yeni bir anayasal yap ı ve güvenceye
kavuşturulmalidır.

Staj da Teklik ilkesi: Hukukçu adayları adaylık sınavı, staj,
meslek içi eğitim, staj döneminde yapılan ödeme benzeri yönden
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NEVZAT eşit işleme tabi tutulmalı, yani staj da yargıç, savc ı ve avukatlık far-
ERDEM İN kı kaldırılmalı, yargıç ve savcılar en az beş yıl avukatlık yapanlar

arasından seçilmelidir.

Stajda teklik ilkesi ya şama geçiriinceye değin; TBB tarafından
avukat stajyerlerine verilen kredi bursa dönü ştürülmelidir.

Avukatl ık Sınav ve Staj ı: Avukatlığa kabule ilişkin s ınav
stajdan önce yap ılmalı, barolarm staj eğitim merkezlerinde ver-
dikleri eğitim TBB tarafından Ankara' da kurulacak avukatlık staj
akademisinde yapılmalıdır. Bu şekilde avukat adaylarmın mesleğe
haz ırlanmas ında yasa önünde e şitlik sağlanmalıdır.

Zorunlu Müdafiik: Müdafi seçebilecek durumda olmad ığım
beyan eden kişilere müdafi tayin edilmelidir.

Ancak; barolarca tayin edilen müdafiinin yargılama evresinde
göreve devamı, dilekçinin yoksul olması koşuluna bağlanmalıdır.
Ekonomik durumu avukat tayinine elveri şli olan kişilerden, gö-
revlendirilen avukatın ücreti tahsil olunmalıdır.

Bilimsel birikimi ve etik direnci ile tan ınan avukatların, üst
yargı birimlerinde, (Yargıtay, Danıştay ve Uyuşmazhk Mahkemesi
vb.) yargıç ve savc ı olmalarının önündeki hukuk d ışı engeller
kaldırılmalıdır.

Adalet Bakanlığı'nın tüm olanaklarından, yargıç evleri de
dahil tüm avukatlarm e şit biçimde yararlanmas ı sağlanmalıdır.
Bunun içinde Hakimler Kanunu de ğiştirilmelidir.

Adalet saraylarmda, avukatlara özgülenen yerlerin, avukat
sayısı ve baroların gereksinmesini kar şılayacak nitelikte olma-
lı, bu yerlerin, avukatlara özgülenmesinde, keyfi uygulamaya
son verilmesi ve bu yerlere Cumhuriyet Savc ıları veya Adalet
Komisyonu'nca el konulmasmın önlenebilmesi için Avukatl ık
Yasası'na etkin kural konulmalı, adliyenin yönetimine (Adalet
Komisyonu) avukatlarda katılmalı, bu için ilgili yasada de ğişiklik
yap ılmalıdır.

Yakınmaları İnceleme Kurulu: Avukatlar hakkındaki yakm-
maları inceleyecek ve inceleme sonuçlar ını, baro yönetim kurul-
larma rapor edecek ayr ı bir inceleme kurulu oluşturulmalıdır.
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Bu kurulun haz ırladıkları raporlar, Baro Yönetim Kurulu'nca N[VZAr

incelenip karar bağlanmalı, bu yolla baro yönetim kurullarmda
yığılma ve tıkanmarun önüne geçilmelidir.

Avukatlara Özgü Yeni Sosyal Güvenlik Birimi: TBB bünyesi
içinde avukatlara özgü yeni bir sosyal güvenlik birimi olu şturul-
mali, avukat adaylarına staj evresinde yargıç/savcı adaylarına
sağlanan olanaklar sağlanmalı, yine emekli avukatların aldıkları
maaş, emekli yargıç ve savcılar ile denk hale getirilmelidir.

Oluşturulacak yeni sosyal güvenlik biriminin kaynak sorunu;

aa. Yeni sosyal güvenlik biriminin olu şmasında, öncelikle yar-
gı harçiarmın bir bölümünün Türkiye Barolar Birliği'ne kaynak
olarak aktarılması için çaba gösterilmelidir.

bb. Mahkeme ve icra dairelerince do ğrudan tayin ve takdir
olunan vekalet ücretlerinin belli bir bölümü örne ğin %5'i, kay-
nakta tevkif yöntemi ile kesilmeli,

cc. Avukatlık Ücret Sözle şmesi'nin yap ılması (Asgari tarifenin
altmda olmamak üzere) ve bunun barolarca onanmas ı zorunlu
hale getirilmeli, barolarca nispi onama harc ı alınmalı,

dd. Ücret Sözleşmesi'nin, vekaletname ile birlikte yargı yer-
lerine sunulması zorunlu hale getirilmelidir.

ee. Hukuk davalar ında ve ceza davalarında avukatla temsil
zorunlu hale getirilmelidir. Bu yapilmcayadek Ceza ve Hukuk
Usulünde değişiklik yapılarak, yargı yerlerine sunulan dilekçe
ve takip taleplerinde avukat imzas ırun bulunması, ve ücret mak-
buzunun ibraz ı zorunlu hale getirilmelidir. Bu ücretlerin belli
bölümü, birliğe kaynak olarak aktar ılmalıdır.

Avukatlık Yapma Yasa ğı: Avukatlık Yasası'nın 43. madde-
si milletvekillerine bu görevleri süresince avukatl ık yapmasmı
yasaklamaktadır. Bir kısım milletvekillerinin, bu kuralı ortadan
kaldırma ve kendilerine milletvekilliği ile birlikte avukatlık yapma
ayrıcaliğı sağlama çabası içinde olduklarmı görmekteyiz.

Milletvekillerinin bu görevlerinin devam ı süresince avukatlık
yapmalar ı, avukatlar arasında haksız rekabete yol açacaktır. Bu
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NEV/AT ayrıcaliğın avukatlık mesleği, adalet ve parlamentonun sayg ınliğına
gölge düşürebileceği kabul edilmelidir. İznıir Barosu olarak say ın
milletvekillerini bu girişimden vazgeçmeye ça ğırıyoruz. Türkiye
Barolar Birliği ve barolarımızı da bu konuda ortak tavır ve tepki
koymaya davet ediyoruz.

• Avukatl ık Ücret Uyu şmazlıkları ve Hakem Kurulları: Avu-
katlık ücret uyuşmazlıklarmın hakem yoluyla çözümüne ili şkin
avukatlık Yasasımn 4667 sayıli Yasa ile değişik 167. maddesi Ana-
yasa Mahkemesi'nin 15.01.2002 gün 2001/309 Esas 2002/ 91 say ılı
kararıyla iptal edilmiştir. Bu karar Resmi Gazete'de 12/12/2003
tarihinde yayınlanmış, iptale konu kural 12/12/2004 tarihinde
yürürlükten kalkmış ve bu konuda yasa boşluğu doğmuştur.

Avukatlık ücret uyuşmalık][arının çözümü için, Anayasa
Mahkemesi'nin iptal kararı ışığında, yargı bağımsızlığı ve yargıç
güvencesi temelinde (iki avukat, bir yargıçtan oluşan) uzmanlık
mahkemeleri kurulmalıdır. Uzmanlık mahkemesinde görev ya-
pacak avukatlar, yargıç statüsüne geçirilmeli bunların barodan
kayıtları siinmelidir.

3. Kamuda görev yapan avukatların özlük hakları yargıçlar
ile denk hale getirilmeli, bu avukatlar ın ücretlerinin yönetsel
personelce payla şımına son verilmelidir. Kamu avukatlar ının
baroya kayıtları zorunlu hale getirilmelidir. Kamu avukatlar ının
baro ödentileri çalıştığı kurum taraf ından karşılanmalıdır.

Değerli meslektaşları n,

Türkiye, Avrupa Birliği'ne uyum adı altında çok hızli yasalaşma
sürecine girmiştir. Kısaca özetleyecek olursak; Bölge Adliye Mah-
kemeleri Yasası, Ceza Yasas ı, Ceza Muhakemesi Yasası, Ceza ve
Güvenlik Tedbirlerinin İnfazı Hakkındaki Yasa, yeni yapılan düzen-
lemelerden sadece bir kaç ıdır. Bölge Adliye Mahkemeleri'nin ku-
rulması ile Yargıtay'm iş yükünün azaltılması ve Yargıtay'm içtihat
mahkemesine dönüştürülmesi amaçlanmaktadır. Bu mahkemeler
ilk derece mahkemeleri ile Yarg ıtay arasında ara mahkeme olarak
kurulmaktadır. Bölge adliye mahkemeleriııin adaletin gecikme-
sine neden olmaktan öteye bir i şlevi olmayacaktır. 0 nedenle bu
konuda ki düzenlemenin çok kısa süre içerisinde yeniden gözden
geçirilmesi gerekecektir.
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01.06.2005 tarihinde yürürlüğe giren Yeni Türk Ceza Yasas ı, NEVZAT

Ceza hukukunun iki temel kavramı olan kasıt ve taksir kavramlarmı ERDEM İ R İ N

birbirine karıştırmıştır. Yasa'da çoğu tanımlamalar belirsizdir. Ya- 
KONU ŞMASI

sanın bu haliyle yürürlüğe girmesi yurdumuzda ki şi hak ve Özgür-
lüklerini tehlikeye sokacak, ülkede hukuksal kaosa yol açacakt ır.
Bu özensiz yasa yerine, çağdaş uygarlığı yaşayan ülkelerdeki ceza
yasalar ından birinin "aynen iktibas" edilmesinin daha uygun bir
yöntem olacağını daha önce aç ıklamış tık. Bu konudaki görüşü-
müzü aynen yineliyoruz.

Cumhurbaşkanı Ahmet Necdet Sezer, 5257 say ılı Türk Ceza
Yasası'nda Değişiklik Yapılmasına Dair Kanunu'nun 3 ve 29.
maddelerinin Türkiye Büyük Millet Meclisi'nce bir kez daha gö-
rüşülmesi için, Türkiye Büyük Millet Meclisi Ba şkanlığı'na geri
göndermiştir.

Geri gönderme haberi ile birlikte siyasal erki elinde tutanlar,
bu Yasa'nm aynen Meclis'ten geçirileceği yolunda demeç ver-
mişler ve Cumhurbaşkanı'nm veto ve uyar ısına karşın bu yasa
ile TÜBITAK Yasas ı noktas ına ve virgülüne dahi dokunulmadan
aynen kabul edilmiştir.

11.06.2005 tarihinde Aydın, Sakarya, Kocaeli, Manisa, Antalya,
Denizli, Balıkesir, Eskişehir, Uşak, Hatay ve Müğla Barolar ı'yla
yaptığımız ortak açıklamada aynen şöyle demiştik:

Yapilan düzenleme ile yasalara aykırı olarak eğitim kurumu
açan ve işletenlere, üç aydan bir yıla kadar hapis yada adli para
cezası verilece ği belirtilmektedir.

Yani yapılan değişiklikle;

1.Yasaya aykın olarak açildığmı bilmesine karşın eğitim kurum-
larında öğretmenlik yapanların cezalandırılmaları önlenmekte,

2.Yasay'a aykırı eğitim kurumu açan ve işletenlere verilecek
cezalarm alt ve üst s ınırları, cezalar ın caydırıcıhk özelliğini ortadan
kaldıracak hale getirmekte, yap ılan düzenleme ile Yasa'ya ayk ırı
eğitim kurumu açan ya da işletenlere hapis cezas ı yerine sadece
adli para cezas ı verilmesi olanaklı kilııımakta,
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NEVZAT	 3. Yasa'ya aykırı olarak aç ıldığı yada işletildiği mahkeme ka-
ERDEM İ R'iN rarı ile saptanmas ına karşm bu eğitim kurumlarının kapatılması
KONU ŞMASI

cezas ı ortadan kald ırılmaktadır.

Böylece Yasa'ya ayk ırı eğitim kurumlar ının açılıp işletilmesi
özendirilmekte ve bu kurumlar ın çalışmalarını sürdürmesine
olanak sağlanmaktadır.

Yasa'ya aykırı eğitim kurumu açma buralarda ö ğretmenlik
yapma eylemlerinin suç olarak tan ımlanmasının nedeni, eğitim
kurumlarını devletin denetim ve gözetimi altında tutarak eğitim
ve öğretim hakkının kötüye kullanılmasına engel olmak, ça ğdaş
bilim ve eğitim ilkelerine ayk ırı öğretim ve eğitim yerlerinin aç ıl-
mas ını önlemektir.

Hangi düzen olursa olsun, o düzeni ayakta tutan temel ö ğe,
insan öğesidir. Bu nedenle dir ki; insanı yetiştiren ve eğiten eğitim
ve öğretim kurumlarının devletin ve toplumun varlığını ve yaşa-
mını sürdürmesinde ayr ı bir önemi ve özel yeri vardır.

Yukarıda da açıklandığı üzere yeni yasal düzenlemeye göre,
yasaya aykırı olarak açıldığı saptanan eğitim kurumunu açan
veya işleten kişi ya da kişiler yargılanıp yalnızca adli para cezas ı
ile yükümlü kil ınacak, bu yerlerde ö ğretmenlik yapanlar ise ce-
zalandırılmayacak bu yerlerin kapatılab:ilmeleri de yöneticilerin
keyfine ve takdirine b ırakılacaktn.

Yasa tasar ısı mevcut haliyle yasalaş tığı takdirde ayrılıkçı
terör örgütlerinin, misyonerlik etkinliklerinde bulunanlar ın, din
devleti kurmak isteyen tarikatlar ın önü aç ılmış olacak ve Türkiye
Cumhuriyeti'nin kuruluş ilke ve felsefesine aykırı yapılanmalarm
önlenmesi mümkün olmayacaktır.

Oysa ki Anayasa'nın 42. maddesinde e ğitim ve öğretimin
Atatürk ilke ve devrinıleri doğrultusunda ça ğdaş bilim ve eğitim
esaslarına göre yapılacağını belirtmiş, bu ilkelere aykırı eğitim ve
öğretim yerlerinin açilamayacağıru kurala bağlamıştır.

Yasa koyucunun temel amac ı, yasalara aykırı eğitim ve öğre-
tim kurumlaruıı yaşatmak değil onları temelli ortadan kaldırmak
olmalıdır. Devlet, Yasa'ya aykırı eğitim kurumlarının açılmasını
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özendirmek değil, yapacağı düzenlemelerle önlemek zorundadır. NEV/AT

Anayasa kurallar ı yasama, yürütme, yargı organları ile gerçek ve
tüzel kişileri bağlayan temel kurallard ır. Yasama organmın yasa
yap ım çalışmalarmı Anayasa'nm koydu ğu temel ilke ve kuralla-
ra göre yapması ve yerine getirmesi gerekir. Anayasa, Türkiye
Cumhuriyetinin ba şlangıçta belirtilen temel ilkelere dayah, insan
haklarına saygılı, Atatürk ulusalc ılığma bağlı, demokratik, laik,
sosyal bir hukuk devleti olduğunu vurgulamış, Cumhuriyet' in ilk
yıllarında kabul edilen başta Öğrenim Birliği Yasası olmak üzere
Devrim Yasalar ı anayasal koruma altma ahnn ııştır. Öğrenim Birli-
ği Yasas ı'nın gerekçesinde, Ö ğrenim Birliği'nin amac ı şu biçimde
açıklanmıştır: Bir ulusun bireyleri ancak bir e ğitim görebiir. İki
türlü eğitim bu memlekette iki türlü insan yetiştirir. Bu ise duygu
birliği (Vandet-i His), dü şünce ve dayanışma amaçlarına tümüyle
aykırıdır.

Öğrenim Birliği Yasası yurdumuzda tüm ö ğretim kurumlarmı
Milli Eğitim Bakanlığı'na bağlamış, medreseleri kapatmış ve uzman
"din adı;ımı yetiştirmek üzere" bir ilahiyat fakültesi kurulması, "ima met
ve hitabet gibi din hizmetlerinin" yap ılmasında gerekli elemanların
yetiştirilmesi için bakanl ığa görev ve yetki vermi ştir.

Devlet, anayasa ve Ö ğrenim Birliği Yasas ı'nın amaçlarına
aykırı olarak "usa ve bilime" dayalı hukuk dizgesini yok etmeyi
amaçlayan unsurlar ın etkinliğine göz yumamaz. Tersine bir tu-
tum, Anayasa'nın ve Öğrenim Birliği Yasas ı'na aykırı biçimde
"Cumhuri yet'in temel niteliklerini tedrici biçimde değ iş tirme yolunu
açmış olur". Bunun hukuk literatüründeki ad ı ise Anayasa'ya ve
Yasa'ya kar şı hiledir. Yasa yapım çalışmaları sıras ında Cumhu-
riyet'in temel niteliklerini de ğiştirmemeye özen gösterilmelidir.
Anayasa laiklik ilkesini Cumhuriyet' in temel nitelikleri aras ında
saymış, bu niteliklerin değiştirilemeyeceğini değiştirilmesinin tek-
lif dahi edilemeyece ğini kurala bağlamış, Öğrenim Birliği Yasası
(Tevhidi Tedrisat Kanunu) ba şta olmak üzere devrim yasalarmı
anayasal koruma altına almıştır. Siyasal erki elinde tutanların
kendi deyimleriyle sistem ile "Cumhuriyet ve onun kurumlar ı ile
çatışma izlenimi veren tutum ve davran ışlardan sakı nmaları gerektiği
aç ıktır". Hiçbir kişi veya kurumun rejimi Anayasa'nın çizdiğiku-
rai ve ilkeler dışına taşırmaya hakkı ve yetkisi yoktur. Hiçbir ki şi
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NEVZAT veya kurum kaynağını Anayasa'dan almayan bir devlet yetkisi
ERDEMIIflN kullanamaz, yasa yap ım çalışmaları sırasında da bu temel ilkenin

göz ardı edilmemesi gerekir.

Anayasa'nın başlangıç bölümünde;

Egemenliğin kayıtsız ve koşulsuz Türk Ulusu' na ait oldu ğu ve
bunu ulus ad ına kullanmaya yetkili k ılman hiçbir kişi veya kuru-
luşun, bu Anayasa' da gösterilen özgürlükçü demokrasi ve bunun
gerekleriyle belirlenmiş hukuk düzeninin dışına ç ıkamayacağı,

Güçler ayrımının devlet organlar ı aras ında üstünlük farkı ve-
ya sıralaması anlamına gelmeyip belli devlet yetki ve görevlerinin
kullanılmasmdan ibaret ve bununla s ınırlı medeni bir iş bölümü
ve iş birliği olduğu ve üstünlüğün ancak Anayasa ve yasalarda
bulunduğu, belirtilmi ştir.

Tüm kişi ve kurumları Anayasa'nın temel ilke ve kurallarma
uygun davranmaya, anayasal rejimi de ğiştirmeye dönük girişim-
lerde bulunduğu izlenimi vermekten kaçmmaya, Anayasa'n ın
uygulanmasmda titizlik gösteren Cumhurba şkanı Ahmet Necdet
Sezer'in uyarı ve eleştirilerini dikkate almaya davet ediyoruz.

Ne yazık ki, baroların bu konudaki uyar ı ve iyiniyetli öneri-
leri dikkate al ınmamakta, Türkiye adım adım rejim de ğişikliğine
doğru sürüklenmektedir. Buna Türkiye Barolar Birli ği'nin ve tüm
Barolarm dikkatini bir kez daha çekiyoruz.

Ceza Muhakemesi Yasas ı'nda adil yargılanmanın sağlanma-
sı konusunda ileri ad ımlar atılmış ise de; bu konuda gerekli alt
yapı ve donanım hazırlanmadan ve bu bağlamda yargıç ve savc ı
kadroları nitelikli unsurlar ile donatılmadan istenen sonucun elde
edilmesi olanaks ızdır.

Siyasal iktidarm Hakimler ve Savcilar Kanunu'nda yapt ığı
değişiklik yargı erkinde yeni bir siyasal kadrola şmaya yol aça-
cak gibi görünmektedir. Bunun yarg ıdaki işleyişi olumsuz yönde
etkileyeceği kuşkusuzdur. Bu itibarla TBB ve barolarm yargıç ve
savc ılarm mesleğe kabulünde politik ölçütler yerine bilgi birikimi,
deneyim ve yeteneğin ölçüt alınması yönünde çok acil çalışma
yapmaları gerektiğine inanmaktayız.

38



SEK İ Z İ NC İ BARO BAŞ KANLARI TOPLANTISI

Suç delillerini yok edip, gizledi ği, suçluyu kayırdığı, cezaevine NEVZAT

yasak eşya soktuğu, cezaevinde hak kullanımını ve beslenmeyi
engellediği iddiasıyla hakkında soruşturma açılan avukatın bu
iddialarla ilgili şüpheli, sanık veya hükümlünün savunmas ından
yasaklanmasını öngören kurallar barolar ın ve Türkiye Barolar Bir-
liği'nin tüm iyi niyetli giri şim ve çabalarına rağmen yürürlüğe
sokulmuştur.

Avukatlarm hangi ko şullarda meslekten yasaklanacağı Avu-
katlık Yasası'nda düzenlenmiştir. Bu kuralları görmezden gele-
rek soruşturma aç ıldığmda bahisle avukatın işten yasaklanmas ı
savunma hak ve özgürlü ğünün özünü zedeleme, daraltma ve
kısıtlama anlamına gelmektedir. Bunun Anayasa'nın 38. madde-
sinde düzenlenen "nmsumiyet karinesi" ilkesiyle de ba ğdaşmadığı
açıktır.

Değerli meslektaşlarım,

Avrupa Birliği ve Türkiye ilişkilerinde gelinen nokta kayg ı
vericidir. 17.12.2004 Brüksel zirvesinde Türkiye 03 Ekim 2005 günü
müzakere masasına davet edilmiştir. Ne var ki AB, şimdiye dek
Birliğe üye veya aday ülkelere dayatmadığı koşulları Türkiye'ye
dayatmaktad ır. Bu taleplere uyum ad ı altında "evet" denildiği
takdirde Türkiye Cumhuriyeti resmen tasfiye edilmi ş olacaktır.
Buna hiçbir yurtseverin evet demesi olanaks ızdır. Lozan'm yeri-
ne Sevr konulduğu takdirde, ne baro kalır, ne avukatlık mesleği,
ne yargı. Bu olumsuz gidi şe karşı çıkmak, dur demek hepimizin
ortak görevidir.

Türkiye Cumhuriyeti 1923 devrimi ile kurulmu ş ve yönünü
akla, bilime, özetle ça ğdaş uygarlığa dönmüştür. Ne var ki, aradan
geçen seksen y ılı aşkın bir süreden sonra; yurdumuz tekrar 1914
yılını çağrıştıran koşulların içine itilmiştir. Türkiye artık Türki-
ye'den yönetilmemektedir. Türkiye de; Osmanl ı'nm son döne-
mine benzer biçimde, bir yanda yabanc ı eğitim kurumlar ı öbür
yanda laik eğitim veren kurumlar ve diğer yanda ise; medrese
eğitimine benzer eğitim veren İmam Hatip Okullar ı olmak üzere
üçlü eğitim sistemine geri dönülmü ştür .Yargıtay üyesi Osman
Şirin'in "Mahmut Esat Bozkurt dönemi bitti" yönündeki beyanlarmı
ve ülkemizdeki yaşanan tartışmaları hepinize anımsatmak istiyo-
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NEVZAT rum. Türkiye bir yandan uyum ad ı altmda AB'nin öbür yandan
ERDEM İ R'N küreselleşme ismi altında ABD'nin; kabul edilemez, talep, ku şat-
KONU ŞMASI 

ma ve tehdidi altındadır. Türkiye emperyalist sald ırının merkez
üssü haline getirilmek istenmektedir. AB'ne uyum ad ı altında
Türkiye uyutulmakta, hızla yeniden Sevr'e parçalanmaya do ğru
sürüklenmektedir. ABD'nin, Türkiye'de anayasal düzeni, Il ımlı
İslam rejimine dönüştürme çalişma ve çabaları içinde olduğunu
bilmeyen yoktur. Yine bu devlet; Eyüp Kaymakam]ığı'na bağlı
Fener Rum Ortodoks Kilisesi' nin Ruhani liderini, ekümenik, yani
din devletinin devlet Ba şkanı olarak tanımaktadır. Bu durumda
yaşanacak olanm devlet içinde devlet olacağı kuşkusuzdur.

Yine yaşanan olaylar ve gelişmeler batıdaki kimi emperya-
list ülkelerin Anadolu topraklar ı üzerindeki niyet ve emellerinin
aradan geçen doksan y ılı aşkın süreden sonra değişmediğini, bu
odaklarm Türk ulusunun y ırtıp tarihin çöp sepetine attığı Sevr ant-
laşmasıru yeniden yaşama geçirmek istediklerini gösterir çok ciddi
kanıtlar ile karşı karşıya bulunmaktayız. Papa 1999 yılında yaptığı
bir konuşmada Anadolu Anadolu'da ya şayan insanlara b ırakılma-
yacak kadar önemli bir ülkedir demiştir. Papa konuşmasında bin
yılda Avrupa'yı ve kısmen Afrika'yı, 2. bin y ılda Kuzey ve Güney
Amerika'yı Hıristiyanlaştırdık. 3. bin yılda ise Asya, Orta Asya ve
Kafkasya'yı Hıristiyan yapacağız. Hıristiyan yapacağımız ülkelerin
başında Türkiye gelmektedir."

Değerli meslektaşlarım,

Türkiye ad ı konulmamış ilan edilmemiş bir savaş ile ve yeni
bir haçlı saldırısı ile karşı karşıyadır. Dış düşmanlarımız kılık ve
yöntem değiştirmek sureti ile ülkemizi parçalamak, insan ımızı
orta Asya steplerine sürme hayali peşindedir.

BOP veya GOP (Büyük Orta Doğu yada Genişletilmiş Orta
Doğu) projesinin hedef ülkelerinden binde Türkiye'dir. Bu pro-
jelerin temel amacı büyük Ermenistan ve büyük İsrail'i yaşama
geçirmek Anadolu'yu Hıristiyanlaştırniaktır. Öyle olduğu içindir ki:
Avrupa parlamentosu 1987 y ılında Türklerin Ermenilere soyk ırım
yaptığmı kabul etmiştir. Şu ana kadar on altı devlet "zorunlu göç/
tehcir" karar ını bahane ederek 24 Nisan 1915'i Ermeni soyk ırımı (!)
olarak tanınııştır. Yani batı parlamentolar ının çok önemli bir kısmı
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Anadolu insanını yargılamasız ve savunmasiz sanık sandalyesine NEVİAT

oturtmuş ve çok haksız hüküm kurmu ştıır.	 ERDEMIR'IN

KONU ŞMASI

Oysa ki; Montesqiue'nün kuvvetler ay ırmıı ilkesine göre bir
devlette üç erk bulunur. Bunlar yasama, yürütme ve yarg ı erkleri-
dir. Ona göre gücü, güç durdurur. Bu üç gücün birbirinden ayrıl-
ması birinin, diğerine ait görev ve yetkiyi kullanmamas ı gerekir.
Kişi hak ve özgürlüğünün güvence altına alınması buna bağlıdır.
Demokrasinin yaşama geçmesi kuvvetler ay ırımı ilkesinin hayata
geçirilmesini gerekli ve zorunlu kılar. Yasama organı yasa yapar.
Yürütme organı çizilen yasal ve hukuksal çerçeve içinde günlük i ş-
leri yani yönetim işlerini yürütür. Yargı organı ise haklıyı haksızdan,
suçluyu suçsuzdan ay ınr. Yani yargılama yapar. Yasama organ ının,
yargı yetkisi kullandığı bir yerde hukuktan ve demokrasiden söz
edilemez. Bu nedenle Türk ulusuna kar şı düşmanca tutum izleyen
batı parlamentolarmm kararlar ı hukuksal değil, siyasal nitelikte
kararlardır. Konu Türkiye olunca bat ı kendi değerlerini paspas
gibi çiğnemekte sak ınca görmemektedir . Bu hayasız eylem ve
kararlar karşısında Anadolu insanının etnik kökeni ne olursa
olsun birlikte hareket etmesi gerekti ği açıktır.

Sonuç olarak mesleğimizin içinde bulundu ğu sorunlar çok
önemli olmasına karşın as ıl üzerinde durulmas ı gereken nokta
yukardan beri izaha çal ış tığım, AB ve ABD emperyalizminin
ülkemiz üzerindeki bölücü, parçalay ıcı, dağıtıcı, yıkıcı talep ve
çalışmalarına set çekmektir. Öncelikli görevimiz budur.

Oturum Başkanı: Sayın Erdemir teşekkür ederiz.

Değerli arkadaşlarım; konuşmamın başında da söylemiştim,
mümkün oldukça gündeme bağlı konuşursa arkada şlarımız,
zannediyorum ki, yönetimin-izi de bu konuda rahatlatacaklar.
Özellikle gündemini, maddesindeki 19.2005 tarihinde yap ılacak
olan Ankara'daki büyük toplantı olayıyla ilgili arkadaşlarımızın
da görüşlerini özellikle almak istiyoruz.

Ben dikkat ediyorum, genellikle bu konuda çok fazla fikir orta-
ya konulmadı; eğer bundan sonraki konuşmacılar bu konu üzerinde
yoğunlaşırlarsa, zannediyorum ki, bizler de yararlanacağız.

Şimdi, sıra Ahmet Gürel'de, Sayın Ahmet Gürel buyurun.
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AHMET	 Av. Ahmet GÜREL (Samsun Barosu Ba şkanı): Sayın Birlik
GUREL'IN Başkanı, sayın Önceki Birlik Ba şkanım, Birlik Yönetim Kurulu

üyeleri, değerli baro ba şkanlarım, Samsun Barosu ve şahsım adı-
na en içten sevgi ve saygılarımı sunuyorum. Kuvvetler ayrılığı
demokrasinin ve cumhuriyetin olmazsa olmaz ko şuludur. Ma-
alesef, ülkemiz son günlerde giderek yürütme erkinin, yasama
erkine hegemonyasmı ve dolayıs ıyla yürütmenin yargıya ağır
basmas ını, ağır bir şekilde yaşamakta ve görmektedir. En son
dört bin yargıcın bakanlık tarafından atanacak olması, yargının
da giderek siyasallaşmasma ve yürütme erkinin hegemonyas ına
girmesine neden olacak bir yap ıyı açıkça ortaya koyacaktır. Biz
bunu son derece endi şe verici olarak görüyoruz ve bu konuda
gerek Birliğiniizin, gerek barolarınıızm Türk kamuoyunu gereği
gibi uyarmasmı, aydınlatmasmı bekliyor ve diliyoruz.

Yürütmenin ve yasamanın bugünkü yapısında Türk demok-
rasisine çok fazla egemen olabilecek en önemli de ğişikliklerden
biri de, geçtiğimiz günlerde RTÜK Yasas ı'nın Anayasa'da yapilan
bir değişiklikle anayasal bir kurum halline getirilmesi oluşmuş-
tur. Yapilan yasal değişiklikle Anayasa'ya eklenen f ıkra da RTÜK
tamamen iktidar ve muhalefet tarafından oluşturulacak oransal
sayıdaki bir grup tarafından yürütülecektir. Bugünkü siyasal olu-
şuma baktığmıızda da, dokuz kişilik RTÜK'ün ne şekilde kararlar
alacağını şimdiden kestirmek mümkündür. Biz bunu son derece
endişe verici olarak buluyoruz; bu konuda da gereken girişimlerin
yapılmasını bekliyoruz.

RTÜK bile Anayasa' da yerini alırken, yargı erkinin olmazsa ol-
mazı olan savunmanın Barolar Birliği'nin, baroların ve savunmanın
Anayasa'da yer almamasmı da büyük bir eksiklik olarak gördü ğü-
mü ifade etmek istiyorum. Özelikle bu konuda Denizli Barosu Ba ş-
kanı biraz önce bir öneride bulundu, yürekten katılıyorum. Kendi
yöremiz milletvekillerini bu konuda Anayasal yerini alabilmesi ad ı-
na destek vermek üzere her türlü etkinliğe çağırmamız gerektiğini
ifade etmek istiyorum. Milletvekillerinin avukatlık yapabilmesine
ilişkin teklif bizi de üzdü. Do ğrusu, yasama organının görevi bir
anlamda da yargıya intikal edecek, biz bunu da şık bulmadığımızı
beyan etmek istiyorum, inşallah yarıliştan dönülür.
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10 Eylül 2005 tarihinde yap ılması planlanan etkinlik için biz AHMET

Samsun Barosu olarak var gücümüzle her türlü deste ği vermeye GUREL U

hazırız. Ümit ediyorum Türkiye'deki yetmiş beş baro da bu et-
kinliğe katkı koyacaktır, çünkü Türkiye'nin gelece ği bizlerin iki
dudağı arasından çıkacak sözleri de, tav ırları da ve eylemlerdedir.
Türkiye giderek çok karanlık noktalara doğru sürüklenmek isten-
mektedir. Laiklik büyük tehlike altındadır. Demin meslektaşım
söyledi, tran'daki olu şan yeni yönetim gerçekten Türkiye için
bir endişe verici boyuttadır. Umarız bu konuda laik cumhuriyet
kendisini koruyacak her türlü tedbiri alır.

Çok uzun konu şmak istemiyorum, kısaca önerilerde bulun-
mak istiyorum, mesleğimizle ilgili Avukatlık Yasası'nda yap ılacak
değişiklikle ilgili öncelikli 1136 sayil ı Yasa'nın 2. maddesinin 3.
fıkrasındaki "kanunlar ı ndaki özel hükümler sakl ı kalmak kayd ıyla"
ibaresinin bir defa madde metninden tamamen ç ıkarilması gere-
kir. Buraya "devlet s ırrı olanlar hariç, kanunda özel hüküm olsa dahi"
ibaresi eklendiği takdirde, avukatların bilgi edinme konusundaki
engelleri otomatik olarak ortadan kalkacaktır.

Ceza Muhakemesi Kanunu uyar ınca görevlendirilen avu-
katlara ödenen ücretlerden kadal ı kesinlikle almmalıdır; hatta
asgari ücret tarifesi uyarınca hükmedilen ücretlerden de kadal ı
alınmamalı veya belli bir oranda kadal ı azaltılmalıdır. Bu şekilde
Ceza Muhakemesi Kanunu uyar ınca ödenen ücretlere en azmdan
bir kaynak yaratma imkam da olacaktır, bu itibarla bunu önem-
siyoruz.

Teknik olarak ifade etmek gerekirse Ceza Kanunu'nun 46.
maddesi uyarınca ağır hapis kaldırildığı için, "hapis cezas ı " ibaresi
bizim 1136 sayilı Yasa'nın da yerini alacaktır. 0 itibarla, 5. mad-
desini a fıkras ındaki veya "bir yıldan fazla ağır hapis" ibaresinin
madde metninden çıkarilmas ı gerekecektir.

1136 say ılı Yasa'nın 9. maddesinin 4. fıkras ı son cümlesinden
sonra gelmek üzere, "kimlik bankalar dahil tüm özel ve resmi kurum
ve kurulu şlarda geçerlidir" cümlesinin eklenmesi suretiyle uygula-
mada bankalarda yaşanan kimlik sorunlar ı ortadan kald ırilmış
olacaktır.
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AHMET	 Kamu avukatı dahi olsa, levhaya kay ıtli olmayan hiç kimse
avukatlık görevi yapamamal ıdır. Yaşadığımız bazı olaylar, bazı

KONU ŞMI 
kamu avukatlar ının mesleki denetimini ve disiplin yönünden
denetinıini olanaks ız kılmaktadır. 0 itibarla, kamu avukatlar ı-
nın da mutlak surette baro levhalaLrına kayıt olma zorunlulu ğu
behemehal getirilmelidir.

Meslektaşlarımız gerek mesleki incelemelerde, gerekse ge-
zilerde yurtdışına s ık sık çıkmak durumundadırlar. Yurtdışına
çıkarken vize engeliyle karşılaşılmaktadir. Ben e şimden dolay ı
yeşil pasaport sahibiyim, böyle bir problernim olmadı, ama birçok
meslektaşım, yeşil pasaport olmadığı için, Samsun'dan Istanbul'a
gidip vize, konsolosluk kapılarında, elçilik kap ılarında binlerce
beklemektedir. 0 itibarla, "en az on y ıl süreyle fiilen avukatl ık yapmış
olan kişilere yeşil pasaport verilir" ibaresinin yasamıza gelmesinde
yarar olduğunu düşünüyorum.

Staj çok önemli, ama maalesef Muharnat Kanunu'ndaki iki
yıllık staj süresi bugün bir y ıla indirilmiş durumdad ır. Biz stajın
gereği gibi yap ılamadığını görüyoruz, ya şıyoruz, altı ayı mahke-
melerde olmak üzere, en az bir buçuk y ıl daha avukat yanında
ve baro nezrinde e ğitim çalışmalarına katılmak üzere stajın iki
yıla çıkarilmasmı öneriyoruz. İki yılın sonunda da altı defa s ı-
nav hakkı, Denizli Barosu Başkanı söylemişti, çünkü ileride çok
büyük yığılmalar olacaktır. Altı sınav hakk ı bence bu dört defa
sınav hakkı yeterlidir, altı defa sınava girip de ba şarılı olama-
yan kişinin avukatlık mesleğine kabul edilmemesi gayet tabii ki
doğrudur, ama eğer bu smavlarda eğitim çalişmalarında başar ılı
olamanuşsa, dört defada sınava katılıp başarı kazanamamış sa,
artık o mesleğe gitmemelidir, başka bir meslek tercih etmelidir
diye düşünüyorum.

Teknik konudur, 1136 sayılı Yasa'daki para cezalarına ilişkin
Yeni Tür Liras ı cinsinden birtakım maddelerde değişiklik yapılma-
sı gerekiyor. 58/ 2-59/ 3-60/ 3-1135/ 3 maddelerindeki para cezala-
rını YTL olarak düzenlenmesi, yeniden düzenlenmesi gerekiyor.
Bir de, bizim en büyük sorunlarımızdan birisi sanıyorum, İstanbul
Barosu da bunu diğer büyük barolarımız sayı itibariyle büyük
barolarımız bunu yaşıyorlar. Disiplin kovuşturmaları yönetimin
hemen hemen tamamen vaktini almaktad ır. Onun için, Birlik bir
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kurum olarak soruşturma kurulu, yönetim kurulunun gözetim AHMET

ve denetiminde görev yapmak üzere, bir soru şturma kurulunun
girmesine zorunlu olarak görüyoruz. Bu sayıyla sm ırlandırılabi-
lir, sayısı 1000'in üzerinde olan, 1500'ün üzerinde olan barolarda
böyle bir kurul olu şturulabilir. Diğer üye sayısı az olan barolarda
böyle bir kurul görülmeyebilir.

Özelikle, özel sektörde ve kamu sektöründe çalışan avukatlarm
alacakları aylık ücretlerin de avukatlık asgari ücret tarifesiyle belir-
lenmesini avukatlık onuruyla bağdaşmayacak ücretlerle çalıştırı-
lan meslektaşlarımızı görünce bir zorunluluk olarak benimsemeye
başladım. Özellikle, asgari ücret seviyesinde ücret alarak çalışan
birçok genç meslektaşımız var. Onun için bu ücretlerin avukatl ık
onuruna yaraşır biçimde birliğimizce tabii yasa hükmü ç ıkar ıla-
rak, asgari ücret tarifesiyle gündeme getirilmesini ve bu ücretin
altmda avukat istihdam edilmemesini önemli bir durum olarak
görüyoruz.

1136 sayılı Yasa'nm 167. maddesi Anayasa Mahkemesi'nce
iptal edildikten sonra, bir boşluk doğdu. Denizli Baro Ba şkanı'nın
önerdiği hususu birbirimizden habersiz olarak biz de son madde
olarak ifade etmiştik. Hukuk Usulü Muhakemeler Kanunu'nun 516
ve müteakip maddeleri uyarmca hakem müessesesi vardır ve bu
hakem müessesesi hayata geçirilebilir, ayr ıca avukatlara yapacaklan
ücret sözleşmelerinde mutlak surette tahkim şartı koyma mecbu-
riyeti getirilebilir. Ayr ıca, bugün artık hakem müessesesi yava ş
yavaş Türk hukuk sistemine germeye ve yer etmeye ba şlamıştır.
Barolar bünyesinde hakem müesseselerinin oluşturulmasmı da
bir zorunluluk olarak görmekteyiz. Benim k ısaca söyleyeceklerim
bunlar, hepinize en içten sevgi ve saygılar sunuyorum, iyi günler
diliyorum, başarılar diliyorum.

Oturum Ba şkan ı: Değerli meslektaş larım, yemek molas ı
veriyoruz, saat 13:30'da buluşmak üzere.
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Oturum Başkanı Av. Ünsal TOKER (TBB Başkan Yardımcı-
sı): Konuşacaklarm sırasmı bir kez daha okumak istiyorum.

İlk sözü Semih Gökdemir'e veriyorum. Bilahare Sümer Ger-
men, İsa Gök, Cihan Savaşan, Uğur Küçük, Kazım Kolcuoğlu,
Mustafa Coşkun, İsmet Karadöl, Aziz Canatar, Remzi Demirkol,
Selçuk Cirit ve Mehmet Şentürk.

Buyurun Semih Gökdemir.

Av. Semih GÖKDEM İR (Sakarya Barosu Başkanı): Saym SEM İ H

Birlik Başkanı, değerli Birlik üyelerim, değerli baro başkanı arka-
daşlarım; hepinizi saygıyla selamlıyorum. Öncelikle saym Birlik
Başkam'na ve yeni seçilen Yönetim Kurulu üyelerine çal ışmala-
rında başarılar diliyorum.

Ben, baro başkanı olduktan sonra yaptığım konuşmaların hep-
sinde nokta konu şmalar yapmayı tercih ettim ve burada da öyle
yapacağım. Öncelikle 10.09.2005 tarihinde yap ılması planlanan
eylemin ilk teklifçilerinden olduğum için çok sevinçli olduğumu
söylüyorum. Yalnız burada Adil başkanın söylediği bir sözü yine-
leyeceğim: Gerçekten bu eylemd e yap ılması düşünülen, eylemin
programını oluşturan hedeflerin altı çok iyi çizilerek tespit edilmeli
ve barolara gönderilmeli. Bunun yanında bu eylem hakkmdaki
düşüncemi aç ıklarken, o zaman da şunu demiştim: Bu eylemin alt
başliklarmı barolarda tartışalım, bu konuda bağlı bulunduğumuz
bölgede altyap ıyı oluşturalım ve ondan sonra bu eylemi yapalım.
Bence vakit var. Eylül ay ı düşünülüyorsa, konular ı birkaç baro
birleşerek payla şıp, bu konular hakkmda kendi bölgemizde ka-
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SEM İH muoyuna yönelik tartışmalar, sempozyunılar yapabiliriz ve alt-
GOKDEMIR' İN yapıyla eyleme geliriz.

KONU ŞMASI

Bir de eylemin tarihi hakk ında bir şey söyleyeceğim: 10.09.2005
tarihi, Barolar Birliği tarafından herhalde bir amaçla saptandı ve
önerildi. 10.09'la adli yılın açilışı arasında çok az bir süre var. Bence
bu eylemin adli y ıhn açılışında gerçekleştirebilirsek Ankara'da,
sırf o tarihte Ankara'da eylem yapmamızm kendisi de bir eylem
haline dönü şecektir. Bulunduğunıuz barolarda değil, adli yılın
açılışını eylemin içeriği açısından ve eylemin daha ses getirici ol-
ması aç ısından, tarih ba şlı başına bir eylem sayılacağmdan, adli
yılın açıldığı gün Ankara'da yapmayı öneriyorum.

Ele alacağım bir diğer konuyu sayın Birlik Başkanı konuş-
masında anlattı. Ben 29.06.2005 günü bütün baro başkanı arka-
daşlarıma, "Türkiye Büyük Millet Ivieclisi'ne Ça ğrı " baş lıklı bir faks
gönderdim. 43. maddenin 2. f ıkrasmın iptaline ilişkin; kabul edilen
tasarıdan geri dönülmesini, Meclis'e ve kendi milletvekillerine ve
yerel basına faksiamalarmı diledim. Baro ba şkanı arkadaşlarımız
çoğunlukla bunu yapmışlar. Sanıyorum baz ı baro başkanları yakın
tarih olduğu için il dışmdaydı, ellerine geçmemi ş . Bunu tekrar-
lamıyorum, gidince baroda göreceklerdir. Bu konuda yarar var
diye düşünüyorum.

Bunun ötesinde faks ın son cümlesini okuyorum: "Hukuka ve
kanun koyucunun iradesine sayg ım ız, gerçekler, ülke ve ulus ç ıkarla-
rıyla doğru orantı l ı dır. Böyle bir uygulaman ın onarılmaz hatalara yol
açacağına inan ıyoruz. ihtar ediyoruz. Bu konuda her türlü mücadeleyi
başlatmaktan çekinmeyeceğimizi açıkhyoruz" diyoruz.

"İ\Jas ı l bir mücadele yapabiliriz?" diye düşündüm. Sanıyorum
burada en büyük mücadele Ankara Baro Başkanı'na düşüyor.
Çünkü açıkça meslek kurallarma ayk ırı olarak, içeriğinde de
telakki ettiğim ve hukukun yans:[zlığı ilkesini zedeleyecek bir
olay olduğuna inandığım bu tavır karşısında, avukatlık yapa-
caksa milletvekili arkadaşlarımız haroya kayıt olmalar ı zorunlu
olduğundan, Ankara Barosu kayd ı kabul etmemeli. Eğer Sakarya
Barosu'na böyle bir başvuruda bulunurlarsa, ben kabul etmeyece-
ğim. Mesleki faaliyet yapmalarına engel olacağım, kaydmı silme
yoluna giderim. Soru şturma açar ız.
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Şimdi, diğer bir konu var: Sayın Birlik Başkanı, yiné CMUK'a SEM İ H

ayrılan paranın gittikçe azaldığını, devletin buna yeni kaynak ay ır-	 EN

madığını ve tükenece ğini; tükendikten sonra da meydana ç ıkan
defakto durumunda ne olacağının belirsiz olduğunu açıklıyor
ve bu doğru. Gerçekten yeni kaynak aktarımı olmadığı sürece,
bu artan miktarda CMUK hizmeti vermek ya da CMUK hizmeti
karşılığında avukatlara para ödemek imkans ız hale gelecek, bu
bir gerçek.

Adil arkadaşımız-bir şey söyledi konuşmasında. Dedi ki: "Biz
yanlışı daha az yanl ış la değil, doğru olan ı bularak ortaya koymal ıyız ve
bu şekilde mücadele vermeliyiz" dedi. Bu gerçekten çok do ğru ve altı
dikkatle çizilmesi gereken bir konu. CMUK'ta, daha dö ğrusu yeni
CMK'ya göre müdahillere de avukat tayini zorunlu olduğuna göre
ve müdahillerin parası asgari avukatlık ücretinin arkasına, altına
çekilip ödeniyorsa bu yanl ış bir davranıştır. Avukatlar, asgari ücret
tarifesini kendileri için zorunlu görüyorlarsa, devlet kar şısında da
bu zorunluluğun mücadelesini vermeliler. Nitekim Baromuzda
CMUK' ta görevli avukatlar bir dilekçe haz ırladılar Türkiye Barolar
Birliği Başkanlığı'na gönderilmek üzere. Ben bu dilekçeyi okuyo-
rum ve Birlik Başkanliğımıza, Birliğe takdim ediyorum:

"Türkiye Barolar Birliği Yönetim Kurulu'nca hazırlanan ve Adalet
Bakanlığı 'nca onaylanarak kesinleşen 5271 say ı lı Ceza Muhakemesi Ka-
nunu gereğince, yapılacak hukuki yard ı mlar için.5320 sayı l ı Ceza Mu-
hakemesi Kanunu'nun yürürlük ve uygulama şekli hakkında Kanunun
13. maddesi uyarınca haz ırlanan Avukatl ık Ücret Tarifesi 01.06.2005
tarihinde yürürlüğe girmiştir. 01.06.2005 tarihinde yürürlü ğe giren
bu tarife, 04.12.2004 tarih 25660 say ı lı Resmi Gazete'de yayı mlanarak
ayn ı tarihte yürürlüğe giren Avukatl ık Asgari Ücret Tarifesine aykırı
bulunmaktadır. 1136 say ı lı Avukatl ık Kanunu'nun 164.- maddesine,
Avukatlık Asgari Ücret Tarifesi altında vekalet ücreti kararla ştırılama-
yacağı açıkça hüküm altına alı nmış tır. Yine ayn ı Kanun'un168. mad-
desine göre tarifelerin haz ı rlanmas ı, Türkiye Barolar Birliği Yönetim
Kurulu'na b ırakılmıştır. Özellikle son yasa değişiklikleri çerçevesinde
TCK ve CMK, avukatların sözle şnwli olarak dava takipleri gözle görülür
şekilde azalnıış tı r. Ceza yargılamas ında gerek TCK'da yap ılan son de-.
ğişiklikler ve gerekse CMK'da yap ı lan değişikliklerle zorunlu müdafilik
sistemine geçildiğinden, meslektaşları m ızı n bu haliyle Asgqrî Ücret
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SEM İH Tarıfesi'nin altındaki ücretlerle çalış tırı lmaktad ır ki, bu hem Ana ya-
GOKDEM İN sa'ya, hem Avukatlık Kanunu'na, hem de avukatl ık temel prensiplerine

aykırıdır. Bu nedenle Birlik Yönetim Kurulu'nca meslekta ş ları mızın bu

mağduriyetlerinin telafisi için bir çal ışma yapılmasın ı ve CMK Ücret

Tarıfesi'nin hiç değilse Avukatl ık Asgari Ücret Tarıfesi'yle e şit hale

getirilmesini sayg ıyla arz ve talep ederiz."

Bu dilekçeyi huzurlar ınızda önce Birliğe sunuyorum. Daha
sonra biz Sakarya Barosu avukatlar ı olarak Birlik bu konuda
düzenleme yapmazsa dava açmaya karar verdik. Form dilekçe-
lerini hazırladık iptal davas ıyla ilgili; bu dilekçelerin bir suretini
de yine dayalı Türkiye Barolar Birliği olmasına karşın ve Adalet
Bakanhğı olmasına karşın Barolar Birli ği'ne örnek dava dilekçesi
olarak sunuyorum.

Değerli başkanlarım; seçimden önceden aralikh, sonra ocak
dendi, CMUK'la ilgili bilgisayar programımızın gönderileceği
söylenmişti. Bu konuda başkanın ın könuşmas ında bir aç ıklık
görmediğim için tekrarlamak zorunda kalıyorum. Özellikle
artan CMUK görevleri ve talepleri kar şısında ya biz kendimiz
edilenim bu bilgisayar programım veya Birliğin bu konudaki ça-
lışması hakkmda bize bir açıklama yapar ve zaman gösterirlerse
sevineceğim.

Bir diğer husus var sizlerle payla şmak istediğim: Ben Nev-
zat başkanımın bu konuda aç ıklama yapacağım düşünüyordum,
ancak zaman nedeniyle sanıyorum bu açıklamada bulunmadı .
Lozan Anlaşması'nın kabul edilişinin yildönümü nedeniyle, sivil
toplum örgütleri Lozan' da bir eylem planl ıyorlar. Birlikte Lozan'a
gidilecek ve Türkiye toplumunun Lozan üzerindeki hassasiyeti,
Türkiye toplumunun bağımsızlığı üzerindeki hassasiyeti ve üniter
devlet yapısı üzerindeki hassasiyeti, Lozan' da dünya kamuoyuna
o gün nedeniyle deklare edilecek. Bu konuda bütün baro ba şka-
nı arkadaşlarımı bilgilendirmek gere ği duyuyorum. Ben gitmeyi
düşünüyorum; baro ba şkanı arkadaşlarım katılırsa sevinirim. Bu
konuda Birlik de bir planlama yapar, örgütleme yapar ve hep
birlikte davranma karar ı alırsak, hem harolarm etkinliğini top-
lumda yenirtde gösterme aç ısından, hem de gerçekten bu eyleme
Türkiye'nin ihtiyacı olduğuna olan inarLcmı açısından doğru bir
adım olacağı düşüncesindeyim.
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Staj eğitimi konusunda evvelden beri tart ıştığımız bir konu
vardı. İstanbul Barosu bu konuda bize çok yard ımcı oluyor, ama
yakındaki barolar bu yard ımdan faydalanabiliyor. Gerçekten
bölgesel yerler tespit ederek, burada staj e ğitimini birkaç baro
bir arada birlik halinde yapmay ı hayata geçirmek çok yararlı ola-
cak. Bu konuda da de ğerli fikirlerinizi ve Birliği'nin yard ımını
istiyorum.

Fazla zamanınızı almak istemiyorum. Yeme ğin yorgunluğu da
çöktü. 0 nedenle hepinize sayg ıları sunuyorum. Teşekkürler.

Oturum Başkanı: Biz teşekkür ediyoruz sayın Gökdemir.

Şimdi konuşma sırası Sümer Germen'de.

Buyurun.

Av. Sümer GERMEN (Ayd ın Barosu Başkanı): Saym Yö-
netim Kurulu üyeleri; öncelikle yeni dönemdeki görevlerinizde
başarılar diliyorum.

Değerli başkan arkadaşlarım; ben olaya, konuya ba şlarken,
ülkenin siyasi değerlendirmesi anlamında çok fazla şey söylemek
istemiyorum. Bu konuda söylenebilecek her şeyi sayın Birlik Baş-
kanı söyledi ve hepsine de katıldığımı ifade etmek istiyorum.

Tabii ülkemizde gerçekten çok büyük s ıkıntılar var şu anda
yaşanmakta olan. Ülkenin birlik, beraberliğiyle ilgili, Cumhuri-
yet ilkeleriyle ilgili, laiklikle ilgili, demokrasiyle ilgili çok ciddi
sıkmtılar var. Biz, sivil toplum örgütleri olarak ve sivil toplum
örgütlerinin en önde gelen barolar ı olarak bu konuda çok hassas
olmalı ve dikkatle takip etmek durumunday ız. Ben, Aydın Baro
Başkanı olarak Ayd ın'da üstümüze düşen tüm hassasiyet ve gö-
revi yaptığımız inancındayım.

Siyasi gelişmeleri bir tarafa bırakarak ülkemizde bu siyasi gelişi-
me paralel bir şekilde yaşamakta olduğumuz mesleksel sorunlar da
-çünkü Remzi başkan konuşmanın büyük bölümünü buna ayırırsan
diye bana ambargo koydu- ve bunların altını çizerek geçeceğim.
Bu arada son CMK de ğişil<liğiyle ilgili, yönetmelil< değişildiğiyle
ilgili sayın Kazım başkandan alıp incelediğimde gördüğüm bazı
noktalardaki yanhşlıklann da altını çizmek istiyorum.

SEM İ H

GÖKDEM İ R'iN

KONU ŞMASI

SÜMER

OF RM E N ' İ N

KONU ŞMASI
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SÜMER	 Örneğin; oradaki görev hiçbir ko şula bağlanamaz şeklindeki
GERMENIN ifadeyi çok şık biilmadığımı ifade etmek istiyorum. Öncelikle şunu

oturtmak durumunday ız. Barolar Birliği ve Birlik Başkanı'nın da
dediği gibi barolarm örgütlenmesi, barolar arasındaki ilişkileri, ile-
tişinıleri, organizasyonları sağlamakla ilgili kurulmuş bir kuruluş .
Bir üst kuruluş olarak kabul etmiyorum ve sizlerin de kabul etme-
diğinizi biliyorum. Ama, bunu gerekli sayg ı, nezaket kurallara,
gerekli etik kurallar içerisinde, birbirimizi anlayarak davranır ve
yazışırsak, saygı çerçevesinde otur Lursak, sanıyorum mesleğimiz
adına çok ciddi kazanımlarda bulunabiliriz. 0 kelimenin orada çok
şık olmadığını söyledim. Gerçekten ben sertifika vererek yapan
bir baro değilim, ancak zorunlu ve gönüllü olarak say ıya göre
belirlediğim ilçelerdeki CMUK görevlendirmelerinde, e ğitime
katılmayana görev vermiyorum. Bu benim kendi sorumluluk
anlayışım içinde. Barolar özgür, bağımsız hareket eden kuruluşlar
değil mi? Bu benim iç sorunum ve bunun he şabım ben veririm;
genel kuruluma veririm, ilgili yasal kurulu şlara veririm. Bunu bir
çekişme olarak söylemiyorum, yanl ış aıılamaym sayın Başkan,
ama o çok şık durmamış . Yani orada o yönetmeli ğin içerisine
"barolar hiçbir şekilde CMLKgörevler ko şula bağlanamaz" şeklindeki
ifadeyi çok şık bulmadığımı ifade etmek istiyorum.

Yine oradaki bir madde dikkatimi çekti, ama onda da ben bir
kasıt olduğunu düşünmüyorum ve yanlış lıkla geçmiş olduğunu
düşünüyorum. Eğitim, Barolar Birliği tarafından görevlendirilen
kişilere eğitim verileceği, avukatlara eğitim vereceğiyle ilgili de ifa-
deyi çok şık bulmuyorum. Çünkü, dedi ğim gibi bu bir sorumluluk
anlayışıysa her baronun kendi bu sorumluluk anlayışı içerisinde
belirli bir eğitim süzgecinden geçirerek bu arkadaşlara görevlen-
dirme veriliyor. Şimdi mağdurlar için de aynı, sanıklar için de aynı .
Örneğin ben daha önce yaptım; haftaya Bahri hoca, Durmu ş Tezcan
hoca, Mustafa Ruhan Erdem hoca ve .bu benim CMUK eğitimiyle
ilgili üçüncü veya dördüncü yaptığım çalişma oluyor. Yani ben o
hassasiyeti zaten kendim gösteriyorum vekendi avukatlar ın-ila
ben on beş günde bir tek tek toplantı yapıyoruz ve zorunlu top-
lantı bu. Demin Başkan konuşmasında belitti bunu; yaptığımız bu
toplantılarda en büyük s ıkıntı katılım sorunu. Katılım sorunuyla
da ilgili ben şimdi yolunu, yöntemini bulc[um ve "her toplantıya
katılım zorunludur" diyorum ve deçoğurıluğu sağlıyorum. Kimse
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de "bunu yapamazs ın" demedi bugüne kadar. Diyemez de; çünkü SUMER

Avukatlık Yasası'nda ona uygun madde de var.	 GFRMEN' İ N

KONU ŞMASI

Bunun haricinde tabii CMK'yla ilgili uygulamada ciddi s ıkın-
tilar baş gösteriyor her geçen gün. Yine say ın Birlik Başkanı'nın
dile getirdi ve yönetmelik de ğişikliğine de konmu ş, ama ne de-
recede sorunu çözecek bilemiyorum. Özellikle gece nöbetlerinde
-bizim Aydın Barosu'nda çok oluyor, sizlerde de oluyordu her-
halde- üçte dörtte ça ğırıyorlar mağdur ya da sanık için. Otuz-kırk
km var mesela, ki Doğu'da Güneydoğu'da çok daha uzakta olan
ilçeler vardır. Gitmek zorundas ınız ve yasa da maalesef gitmek
zorunluluğu getiriyor. Buraya bir güvenlik yönüyle sorun yaşa-
nıyor ve diğer yönü da parasal boyutuyla ya şanıyor. Biz şimdi
geçici olarak her üç km'de bir litre benzin olarak kendi arac ıyla
gitmeye teşvik etmek amac ıyla sistem getirdik. Ama baz ı zaman
olacak ki -genç arkada şlarda çok büyük s ıkıntı var- bizim Aydın
Barosunda gerçekten ekonomik anlamda çok ciddi sıkmtılar ya-
şanıyor genç arkada şlarda. Cebinde para yoksa ne yapacak gece?
Benzin alamazsa ne yapacak? Bununla ilgili örne ğin İzmir Barosu
avans şeklinde yüz milyon avans veriyormuş her nöbetçi avuka-
ta. Tabii kendimiz birtak ım çözümler bulacağız da, ama bunlar
palyetif çözümler. Asl ında kalıcı, daha kesin çözümler bulmamız
gerekir diye düşünüyorum. Güvenlikle ilgili ben tüm Cumhuriyet
savcilıklarına yazı yazdım, "yarı n meydana gelebilecek sorumluluk
sizlere aittir ve bu konuda gerekli güvenlik önlemlerinin al ınması " diye.
Oradan daha cevap gelmedi, ne cevap gelecek bilemiyorum, ama
bunlar ciddi sorunlar tabii.

Diğer yönden yaşadığımız ciddi meslek boyutundaki sorun-
larla ilgili daha önceki konu şmalarda eylem yapma zamanının
geldiğini söylemiştik ve bu nedenle sanıyorum bu paralelde de
Barolar Birliği'nin bugünkü gündem maddelerinden bir tanesi de
eylem. Değerli arkadaşlarım; yapaca ğımız eylem ses getirmeli.
Dışar ıda demin baro ba şkanı arkadaşlarla konuşurken bunu ko-
nuştuk. Yani oraya be ş yüz-bin kişi, iki bin kişi gelecekse hiç bunu
yapmayahm. Ben buradan, şimdi öneriyorum, sayın Kazım başkan
da önermişti o zaman. Herhalde İstanbul'dan en az üç-dört bin
kişiyi getirmesi gerekiyor. Her baro buradan taahhütte bulunsun.
Yarın Barolar Birliği Başkan ve yönetimleri de s ıkmtı yaşamasın.
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SÜMER Eğer eylem karar ı alacaksa her baro getirece ğini taahhüt etsin;
GERMININ ben yüz kişiyi taahhüt ediyorum örneğin. Antalya Barosu Zeki

Bey demin dışarıda "ben beş yüz kişiyi ta.ahhüt ederinı " dedi. Her
baro taahhüt etsin ve ona göre gelebilecek asgari insan say ısmı
belirleyelim. Eğer oraya bin-iki bin ki şi gelirse rezil oluruz ve
hiçbir sonuç alamay ız ve de aleyhimize dönebilir. Bu nedenle bu
konuda da çok ciddi bir şekilde burada bir sistem geli ştirmenıiz
gerektiğini düşünüyorum.

Yine bu arada meslekte yaşanan sorunlardan bir tanesi var;
diğer barolarda da sanıyorum belki ya şanmıştır veya bundan son-
ra yaşanacak. Bu Kalem Yönetmeliği çıktı arkadaşlar, bilmiyorum
yaşayan barolar var mı? Bu Kalem Yönetmeli ği'nde, soruşturma
evrakmın incelenmesiyle ilgili 45. madde var. Burada da "mağdur
veya şikayetçinin vekili, soru ş turma evresinde soru ş turman ı n amacın ı
tehlikeye dü şürmemek kaydıyla" diye bir ibare koymuş, ama daha
sonra "görevlendirme belgesi veya vekaletnanw ibraz ederek soru ş turma
evrakın ı n içeriğiyle ilgili el konulan ve muhaf2zaya al ınan eşyayı ince-
leye bilir ve dilekçe yle müracaatı halinde istediği belgelerin bir örneğini
alabilir" diyor. Bu, münferit olarak bazı savcilarm uygulamalarıyla
ortaya çıkıyor özellikle soruşturma aşamasında. Eğer CMUK'dan
görevlendirmeyse, "görevlendirme belgesini getir, öyle" diyor. 0 çok
aşilabilir bir sorun, ama serbest avukatlık yapan bir arkadaş, soruş-
turma dosyasmı incelemeden, görmeden -hep daha önce ya şadık,
gördük, bunları konuştuk asimda- nasıl alacak davay ı? Orada
da vekaletuame istiyor. Halbuki CMK'da açık hüküm var; hangi
halde dosyanın inceleneceği, hangi halde de örnek ahnabileceğiyle
ilgili hem Avukatlık Kanunu'nda, hem CMK'da açık hüküm var.
Ya bununla ilgili barolar olarak Dan ıştay'a dava açmamız gereki-
yor. Açtınız mı saym Başkan; teşekkür ediyoruz.

O zaman uygulanıyor herhalde sizde de ondan; bizde mün-
ferit bir-iki hal oldu ve sonra geri ad ım attılar. Bir de sanıyorum
yine bu Kalem Mevzuatı'yla ilgili Ankara Barosu'nun açtığı başka
bir dava var. Bununla ilgili de ğil, başka bir olay var herhalde.

Bunun haricinde söyleyeceklerirni ben burada bitireyim. Sayın
Manisa Baro Başkanı'na daha fazla söz hakkı kalsın.

Hepinizi sevgi, saygıyla selaml ıyorum.
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Oturum Başkanı: Teşekkür ediyoruz say ın Germen.

Söz sıras ı İsa Gök'te ancak arkada şım zannediyorum bir i ş
nedeniyle ayrılmıştı buradan. Atlıyorum ve Cihan Sava şan var
sırada.

Buyurun.

Av. Cihan SAVAŞAN (Karaman Barosu Başkanı): Önce- C İ HAN

likle yeni dönemde seçilmi ş olan değerli Birlik Başkanımızı ve
Yönetim Kurulu üyelerine başarılar dileyerek sözlerime ba şlamak
istiyorum.

Değerli meslektaşlarım; konuşmamda bizlere gönderilmiş olan
gündem maddelerine ba ğlı kalarak konu şmaya dikkat edece ğim.
Genellikle onun dışındaki konulara girmemeye çalışacağım.

Birinci konu, 10.09.2005 tarihinde Ankara'da yapilmas ı düşü-
nülen eylemle ilgili: Madde ba şlıkları son derece etkili ve dikkat
çekici, bunlara katılmamak mümkün değil. Eksiksiz demokrasi,
gerçek hukuk devleti, bağımsız yargı ve bağıms ız savunma. Bu
kavrarnların altına herkes imza atar, herkesin kabul edece ği şeyler.
Yalnız bunların içinin doldurulmas ı laz ım. Yani ben Karaman
Barosu'ndaki arkadaşlarınıı Ankara'daki yürüyü şe çağırırken, ne
amaçla yürümek veya eylem yapmak durumunda kaldığımızı
ve bunun gayesinin ne oldu ğunu da izah etmemiz lazım. Örne-
ğin insanların inançlarının gereğini yaşayabilmesi hususundaki
eksikliklerin düzeltilmesi de bu eksiksiz demokrasi kavramının
içerisinde yer alacak mı? Biliyorsunuz yakın süre önce Erzurum' da
üniversitede bir olay ya şandı; hem de şehit annesine kar şı yapılan
bir hadiseydi. Ba şının örtisünden dolayı bu hanımefendi ikinci bir
evladmın ödül törenine alınmadı . Eğer "eksiksiz demokrasi" derken
-ben öyle anlıyorum- inanç özgürlü ğü önündeki engellerin de
giderilmesi konusunda, o konulardaki hususlar ı da kapsamas ı
gerekir. Bu yürüyüşün veya eylemin tertiplenmesi konusunda
Barolar Birliği'nin -madem ki Birliğimizin yönetiminde bu konu
yapılacak- buradaki kuralların içlerinin doldurulmas ı lazım; ama-
cmın ne olduğunun izah edilmesi lazım.

Değerli arkadaşlarım; barolar meslek kurulu şudur. Yargının
ve savunmanın bağıms ızlığının sağlanması ve bunun önündeki
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C İHAN engellerin kald ırılması; yargılama faaliyeti içerisindeki iddia ve
savunmadaki eşitliğin, yani silahların eşitliği dediğimiz bu eşitlik
kuralının gerçek anlamda sağlanması; savunma mesleğini yerine
getiren avukatların, yargılama faaliyetinin diğer unsurlar ı olan
hakim ve savc ılarla birlikte eş düzeyde hak ettikleri yeri almalar ı
konusu, tabii ki meslek sorunlar ımız. Yani bunlar için eylem de
yapılabilir, başka türlü demokratik ve yasal çerçevede tepkiler de
gösterilebilir; bunlar gayet doğal. Ama onun d ışmda ben meslek
kuruluşu olan Barolar Birliği'nin bir siyasi parti gibi, siyasi an-
lamda bir eylem koymas ı taraftarı da değilim ve bunu da uygun
görmüyorum; yani benim kendi dü şüncem böyle.

Arkadaşlar, onun dışında gündemin ikinci maddesi avukatlık
smavma hazırlık ve staj eğitimiçalışmalarmın değerlendirilmesi
konusunda. 2006 yılından itibaren hukuk fakültelerinden mezun
olacak hukukçular, meslekta şlarımız, bundan sonra smavla avu-
katliğa başlamak durumunda kalacaklar. S ınavın şartları yasada
yeteri kadar aç ık olarak izah edilmiş; işte, kaç senede yap ılmas ı
gerektiği, kaç defa smava girme hakk ı olduğu. Yalnız burada
benden önceki ba şkan arkada şlarımdan da birkaç tanesi değindi;
gerçekten burada eşitliğin sağlanması lazım. Yani Staj Yönetmeli-
ği'nin 22. maddesinde Staj eğitimi yaptırma olanağı bulunmayan
barolarda, ki bu say ısal olarak az meslekta şrn bulunduğu barolar-
da gerçekten bu sorunlar var. Belki Ankara, İstanbul, İzmir bunu
yaşamıyor, ama bizim oldu ğumuz yerlerde bu s ıkıntı var.

Staj eğitimini yap tırma olanağı bulunmayan barolarda staj ya-
pan stajyerler için bu eğitim Türkiye Barolar Birli ği'nin Ankara'da
oluşturacağı staj eğitim birimlerinde verilir. Özellikle Türkiye'nin
Ankara'ya uzak olan köşelerindeki insanlar ın, meslektaşların-uzm
buralara gelip kalma, yeme, barınma sorunlarının da beraberinde
olacağını düşünürsek bir hayli sıkıntıli. Ben de özellikle bölgesel
olarak bu işlerin örneğin birkaç yan yana olan vilayetlerde bu i şin
çözülmesini, hiç olmazsa s ınava girecek meslekta şlar arasında
da bu anlamda fırsat eşitliğinin meydana getirilmesi gerekti ğine
inanıyorum.

Değerli arkadaşlar; mesleki sorunlar çok. Özellikle bunun içe-
risinde daha önceki konuşmalarda da hep bunlar söylendi, otuz
altı tane hukuk fakültesinin olduğu ve her sene yüzlerce mezun
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verildiği; saymın gittikçe arttığı ve meslek ahlakmin da bu say ısal CIHAN

çoğunlukla birlikte erozyona uğradığı da bir gerçek. İnsanların
duruşunun sağlam olmas ı lazım, ahlaklı insanlar olmas ı lazım ve
ahlaklı insanlarm, dürüst insanların bu mesleği yapmas ı laz ım.
Bu çerçeve içerisine uymayan meslektaşlarımızm da barolar tara-
fından meslekte tutulmamas ı gerekir. Bu işi yapacak insan dürüst
olmalı, ilkeli olmak ve onuruna sad ık olmalı. Bu kurallar içerisinde
davranmayan insanlar ı da, sadece ekmeği bahane edilerek mes-
lekte tutulmas ının da yanlış olduğuna inanıyorum.

Diğer bir konu CMUK ödemeleri. Yeni CMK'yla birlikte
mağdurlara da avukat verilmeye ba şlandı . Ben ülke aç ısından,
ülkenin parası açısından bu konuyu düşünüyorum; bu tahammül
edilmez boyutlara ulaştı. Bir bakıma eşitlik sağlandı; daha önce
sanığa sadece avukat vard ı, mağdura, müdahile yoktu. Şimdi o
anlamda eşitlik sağlandı, o tamam. Ben bugüne kadar da rücu
unsurunun, yönetmelikteki rücu etme unsurunun i şletildiğini
de zannetmiyorum. Yani boyuna avukat veriyoruz ye devletin
kasasrndan trilyonlar ç ıkıyor, ama bunun dönüşü yok. Içerisinde
pek çok, belki maddi anlamda ödeyebilecek durumda insanlara da
avukat verme durumunda kal ıyoruz. Kald ı ki yeni CMK'yla bir-
likte 5 yil ve üzerindeki cezaya ili şkin hükümlerde istemese dahi
avukat verme zorunluluğu da getirildi. Bu, ülkeye katlanılmaz bir
ekonomik yük getirece ği kanaatindeyim. Sayın Birlik Başkanımız
da bunu söyledi: Para yettiği kadar vereceğiz, ondan sonras ı da bir
noktada belirsiz. 0 zaman rücu imkanının barolara da verilmesi
konusunda düzenleme yap ılması gerektiğine inanıyorum.

Değerli arkadaşlar; gündemdeki di ğer bir madde Avukatl ık
Yasası'nm 14. maddesinin 1. fıkras ıyla ilgili. Anayasa Mahkeme-
si'nin iptal kararmdan önceki durumunu ben okuyorum: "Emek-
lilik veya istifa gibi sebeplerle görevlerinden ayr ılan adli, idari ve askeri
yargı hakim ve savcıların ın, son beş yı l içinde hizmet gördükleri mahkeme
veya dairelerin yargı çevresinde görevden ayr ılma tarihinden itibaren
iki yı l süreyle avukatl ık yapmaları yasaktır."

Yalnız bu madde 14. maddenin 1. fıkrası, Anayasa Mahkemesi
tarafmdanbilahare iptal edildi. Bununla ilgili "ne yapılabilir?" şeklin-
de gündemde bir madde var. Burada benim kanaatim şu: Öncelikle
adli yargıdan gelecek hakimler konusunda bir defa şöyle düşünmek
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C İ HAN lazım: Biliyorsunuz idari yargıda hukuk fakültesi mezunu olma-
SAVAŞAN'IN yan hakimler de var ve epey de büyük say ıda. Halbuki Avukatlık

Kanunu'nun 3. maddesi, avukatlık yapabilmenin şartlarından bir
tanesinin hukuk fakültesi mezunu oldu ğımu söyler. Yani hukuk
fakültesi mezunu olmayan bir insan zaten avukatlık yapamaz. Her
ne kadar şimdi hakimlik yapsa bile idari yargıda, sadece idarenin
belli mevzuatlarmı bilmekle hukuk nosyonunun kazan ıldığını zan-
netmiyorum. Bir defa bu anlamda idari yargıdaki zaten hakimlerin
de mutlaka hukuk fakülteli olmas ı gerektiğine  inanan bir insanım.
Bir taraftan mesleğimizin sahasmrn daraldığını söylüyoruz, diğer
taraftan da bizim mesle ğin-ize bizimle eşit düzeyde eğitim gör-
memiş insanlar da dahil olursa, o zaman bunun üstesinden nas ıl
gelinir; onu da takdirlerinize bırak ıyorum. Onun için ben hukuk
fakültesini bitirmemiş insanların, idari yarg ıda görev yapmış olsalar
dahi avukatlık yapmamaları gerektiğine inanıyorum.

Salondan: İtirazlar... (Zaten yapamazlar) sözleri i şitildi.

Sayın arkadaşlar; burada 14. maddedeki, iptalden önceki iki
yillık sürenin de eğer yeniden düzenlenecekse be ş yıl olarak dü-
zenlenmesi kanaatindeyim.

Son olarak gündemdeki 167. madde, yani anla şmazlıkların ha-
kem yoluyla çözülmesine ili şkin noktadaki görü şlerimi bildirmek
istiyorum: Biliyorsunuz bu madde Anayasa Mahkemesi tarafından
iptal edildi hakem kurullarına ilişkin ve bence doğrusu da yapild ı .
Çünkü benim kendi kanaatimce, ar ılaşmazlikların hakem yoluyla
çözümlenmesine ili şkin düzenlemenin, yarg ı yetkisinin devredile-
meyeceğine ilişkin Anayasa hükmüne ayk ırı olduğu kanaatindey-
dim. Yani özel konular için özel mahkemeler ihdas etmek; o zaman
bu işin sonunun nereye gelece ğini bileme yiz. Yani kendimiz için
de olsa ben bunu böyle dü şünüyorum. Çünkü şöyle bir eşitsizlik
de vardı zaten orada: Baro hakem kurullar ında sadece en k ıdemli
asliye hukuk hakiminin tabii ba şkan]iğında oluyor, ama avukatlar ın
temsilcileri bulunmasına rağmen, yer almasına rağmen, iş sahip-
lerinin temsilcisi bulunmamaktayd ı. Bu da bana göre eşitsizlikti.
Yani ben 167. maddenin yeniden düzenlenmemesi gerekti ği, yani
baro hakem kurullannın olmaması gerektiğine inanıyorum. Normal
adliye mahkemelerinde, normal alacak-verecek davalar ı gibi diğer
mahkemelerde bu işin çözülmesi gerektiği kanaatindeyim.
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Beni dinlediğiniz için te şekkür ederim.

Oturum Başkanı: Buyurun İsa bey.

Av. İsa GÖK (Mersin Barosu Başkanı): Gecikmeden dolayı ISA GÖK'ÜN

özür diliyorum. Sıra kayd ı, ama hemen birkaç konuya değinmek KONU ŞMASI

istiyorum ben:

Öncelikle yeni Yönetim Kurulumuza başarılar diliyorum.
Kritik dönemde bayrak teslim alindı ve başarılarının devamını,
şahsım ve barom adına her tür desteği vermeye hazır olduğumuzu
beyan etmek istiyorum.

CMUK Yönetmeliği'ne değinmek istiyorum, değinildi mi
bilemiyorum. Önce teşekkür ederim; kısa süre içerisinde aylar-
ca konuştuğumuz ve acilen uygulama birliğinin sağlanmasının
zorunlu olduğunu gündeme getirdiğimiz CMUK Yönetmeli ği,
hemen ilk faaliyet olarak gönderildi bizlere ve çok te şekkür edi-
yorum. Yönetmeliğin birkaç maddesine değineceğim:

Sorunlar vardı, hep bunu konuşmuştuk. Çünkü barolar çok
farklı uyguluyorlard ı CMUK sistemini. Herkes kendince bir sis-
tem tutturmu ştu. Eski bir yönetmelik vard ı, ama o da hiçbir şeye
dokunmayan bir yönetmelikti. Bu Yönetmeliğin 5. maddesinde
-net olarak artık gündeme geldi- hiçbir baro bu noktada farkl ı
uygulamaya giremeyecek. Faiz gelirinin baro hesab ına aktarıl-
ması bitti ve yönetmeliğe net olarak girdi. Çünkü o direniş vardı
ve faiz geliri baro hesabma aktarılıyordu. Müfettiş bu konuda
net bir şey bulamadığı, somut bir şey bulamadığı için rapora pek
geçirmiyordu, ama Yönetmeliğe geçmiş bunlar. Faiz gelirinin de
doğrudan bu noktada kullanılacağı 5. madde 2. fıkrada yer almış .
Bu netleşti ve buna çok sevindim.

Diğer taraftan müdafi vekil tayininde -onu bence tart ışabi-
liriz- "Yönetmelik'te, görevlendirme ko şula bağlanamaz" satırı var 7.
madde 2. fıkra sonunda. Her ne kadar sabahleyin Kazım başkanla
bu konuda biraz görüştüysek de, ben de baromda sertifika uy-
gulaması, eğitimden geçen arkada şların CMK'da görevlendirme
uygulamasını ilk yapan barodan olmamıza karşın, Yönetmelik
bu haliyle buna son veriyor. Gerçi idari yargıdan zaten bizim
uygulamamız döndü. İdare mahkemesi, eğitime girmeksizin lis-
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ISA GÖK'ÜN teye dahil olmak isteyen arkadaşların "ret başvurumuzu kaldırdı,
KONU ŞMASI olamaz, yasaya ayk ırı dır" dedi idare mahkemesi ve karar da bu

noktada kesinle şti. Yönetmelik idare mahkemesi karar ına uygun
bir hale gelmiş . Biz de bundan sonra sanıyorum barolar, sertifika
koşullu olarak CMUK listesi yapma olay ına son vermek zorunda
kalacağız gibi. Yönetmelik öyle diyor, ama idari yargının kararları
var bu konuda.

Ben bunun kavgasını çok verdim; biz bu konüda Genel Ku-
rul'da çok kavga ettik. Hatta aleyhime iki yüz küsur tane imza
toplandı, arkadaşlar muhalefet koydular, eylem yapt ılar, ama ben
direndim. Ancak idari yarg ıdan karar geldi. Aslmda yerindelik
denetimi yap ıyor aslında idare bu konuda ciddi olarak; yani benim
yetkimi kullanıyor idare hakimi. Ama sonuçta karar kesinle şti, bu
noktaya geldi ve Yönetmelik de ic[ari yarg ının kararına uygun.

Çok farkl ı olarak bir şey yok esasında, uygulamaya hep
koyduğumuz şeyler. Mazeret konusunda sorunlar ya şanıyordu.
Müdafilerin veya vekillerin mazeret vererek ba şka bir avukatın
ücretsiz girme olayı yönetmeliğe konmuş . Sanırım yönetmelik,
başkanım ağırlıklı olarak müfettiş -[er için bir done olacak. Çünkü
denetimlerde hakikatten sorun yaşanıyor; her baro farklı uygu-
ladığı için denetim sorunu ya şanıyordu. Gayrimenkul al ımı artık
herhalde maziye kar ışacak ve Yönetmelik'te bu konuda aç ık mad-
deler var. Daha önce CMUK hesabmdan gayrimenkul al ındığını da
biliyoruz, artık yasaklar geldi ve sisteme girdi. Bence tüm barolarm
acilen Yönetmeliği tam uygulamak ve tüm ülkede uygulama bir-
liğini sağlama konusunda bir araya gelmemiz, tüm uygulamalar ı
şu Yönetmelik çerçevesinde -e ğer değiştirilmesini isteyeceğimiz
maddeler yoksa- uygulama birli ğini saptamamız lazım.

Arkadaşlar; avukatlık sınavı konusunda bir şey söylemek
istiyorum: Kesinlikle sınava taraftarız. Stajın başı veya sonu, şu
noktada son stajyer grubunu e ğitime ald ı k biz. Seksen küsur staj-
yerimiz var ve son yazılı sınavlarma giriyor bu insanlar. Biz de
yazılı sınav, mülakat, bitirme tezi falan var; Mersin' de staj epey
zorlu geçer. Yüzde 50'sini aşkının da staj ı uzar stajyerlerimizin.
3-5 ay staj yaparız ister istemez; iyi bir kurulumuz var bizim bu
konuda ve çok ciddi çalışıyoruz. Staj sonu veya ba şı sınavı diye
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oynamaya kalkarsak bu sınav gene girer. Ama kaç yıl bağırdik ISA GÖK'ÜN

"sınav, sınav, sınav" dedik, bir şekilde geldi. Stajm ba şıydı, sonuydu KONU ŞMASI

diye tekrar bunu tartışma gindemine taşıyacak olursak s ınavı bir
daha getiremeyiz arkadaşlar. Müktesebattı, medlisti, şuydu, buydu
derken tekrar s ınavsız, hukuk fakültesini bitiren herkesin baroya
kaydolduğu sisteme gireriz. 0 konuda ne olur hassas olalım.

Bu bize gönderilen gündemle alakalı olarak 10 Eylül'deki or-
tak tavırla ilgili bu toplantıdan eğer bir karar çıkacaksa arkadaşlar,
kesinlikle yapacağımız eylemin şeklini netleştirelim: Salon top-
lantısı mı, Anıtkabir mi, yürüyüş mü, cübbeli bir tav ır mı? Bunu
netleştirelim ve herkes tüm baro say ısını olabildiğince yığmaya
çalışsm, ses getirsin. Bu türden kitlesel eylemlerin biliyorsunuz
bir sonucu var. Gerekli sayıya, salt çoğunluğa erişemezseniz
ters teper ve riskli bir karardır kitlesel eylem. Bunu yapacaksak
başarmak zorundayız. Bu noktada da net bir karar verelim, bu
konuda bir konsensüs sağlayalım. Neredeyse oybirli ğine yakın
bir karar vermek zorundayız ki, içimizden yar ı baro getirmezse
ciddi bir sorun ya şarız orada. Anıtkabir eylemimiz daha önce
oldu, yürüyüşler yaptık oralarda; say ısal olarak da epey iyiydik.
Ama şu anda Türkiye'de elli iki-elli üç bin avukat ız ve iyi bir sayı
yakalamak zorundayız.

Biz sayımızı iyi kötü düşündük ve dört yüz-dört yüz elli ki-
şiyi getirebiliyoruz biz Mersinden. Hala Genel Kurulu ya şıyor
Sümer Başkan.

Bu 14/1 ve 167 konusunda avukatlık edememe ve anlaşmaz-
liklarm hakem yoluyla çözülmesi meselesi var. 14/1'e mutlaka
acilen yeni bir madde gelmek zorunda; o boşluk hakikatten kul-
lanılıyor. Bildiğim kadarıyla ben cuma günü bakan beyle görü ş-
müştüm. Dört yüz civarı emekliikten bahsediliyor, ayr ılmadan
bahsediliyor. Bunlar tüm barolara gelecek; sırf benim baroma şu
anda başvuracak olan bir be ş-altı hakimimiz var ben biliyorum,
ama aralık ayından sonraki dönemde boşluk olduğu için de şu
anda hiçbir engeli yok. Gelir, avukatlığını aynı yerde yapar. Hepsi
de birinci sınıf hakimleri, hepsi k ıdemli hakimler ve zaten bili-
yorsunuz birinci s ınıf tan sonra tayin, yer değiştirme türü şeyler
olmadığı için, yani yargıda ... sahip olduklar ı için zaten her gelen
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ISA GÖK'ÜN en aşağı on yıl kalıyor orada ve hepsi bizler kadar yerli oluyorlar,
KONU ŞMASI oranın insanı oluyorlar. Acilen bir düzenleme gerekiyor, yoksa

birkaç ay sonra ciddi sorunlar yaşayacağız; ciddi bir sayı geliyor
arkasından.

Hakem kurullar ı, bilmiyorum hiç uzla şıyı düşündünüz mü?
Uzlaşı değil, ama hakem kurullar ı Anayasa Mahkemesi'nin kara-
rım hatırlarsanız, tek yanlı bir kurul olduğundan bahisle kararm
özü oydu. Kurul'un özünü biraz değiştirerek, tüketici dernekle-
rinden taraf katarak, yani adil bir kurula dönü ştürülerek, bu kurul
hakem heyetinin tekrar kurulmas ını denemek zorundayız. Eğer
olmuyorsa da, bizim Avukat Haklar ı Merkezi'nin bir çali şması
vardı. Sabahki oturumda Adil biraz bahsetti bundan. Bizim Avu-
kat Hakları Merkezi'nin çalişmasında avukatlık sözleşmelerinin
icra-İflas Kanunu 68/1 anlamında belge sayılması talebi vard ı,
bu yapilabilirdi. 68/1 olursa hiç olmazsa çoğu yönden ön plana
geçecek vekalet sözleşmesi mukavelelerimiz, bir de seri usulün
muhakemeye tabii tutulmas ı konusunda bir çalışması var arka-
daşlarımızın. Merci türü bir yöntemle yap ılabilirse, hem bu ko-
nuda mağduriyet azalabiir, hem imzalanan sözle şmelerin genel
mahkemelerde borçlar kanuna tabi olarak ele almıp iki yıllık bir
yargılama sürecine konulup, daha sonra da her ne kadar Avu-
katlik Kanunu'nun %10 ile %20 aras ında bir baraj koyuyor, ama
mahkemeler ona dahi uymuyorlar. Biliyorsunuz avukatl ık ücreti
konusunda 20. Daire ilk başta bir oyunbc>zanhk yapmıştı . Diğer
daireler daha sonra katıld ılar, bazı daireler direndiler. Avukatlık
Kanunu'nda açık olmasına rağmen ücretli vekaletin, kime ait ol-
duğu hususu, kimin alaca ğı husust[ Yargıtay'da iki ayr ı gruba se-
bebiyet verdi. Bizim şu anda o %10'la %20 de gene uygulanmıyor
mahkemelerde. Mahkemeler resen takdire gidiyorlar. 0 noktada
tekrar hakem kurullarının gündeme gelmesi, içinin de ğiştirilmesi,
yani Kurul üyelerinin değiştirilmesi gündeme gelebilir.

Bir de bunda yöntemi ne olur bilemiyorum, ama CMK'daki
uzlaşı kurumunun burada da dü şünülmesi mümkün mü acaba?
Yani bir heyet oluşturarak, aynı Ceza Kanunu'ndaki uzla şı -3
madde gerçi Ceza Kanunu'ndaki- gibi bunu devreye koyabilirsek
baronun hakemliğinde, sanki bir menfaat temininden ziyade ora-
daki adaletsizliği giderme, avukatın da ücretine çabuk kavuşma

64



SEK İZ İ NC İ BARO BAŞKANLARI TOPLANTISI

ve vatandaşın da eğer bir fahişlik varsa adaletin tecellisinde etkin iSA GÖK'ÜN

bir rol oynayabilir barolar. Onu değerlendirmek laz ım.	 KONU ŞMASI

Birkaç şeye değinmek istiyorum. Semih başkandan faks geldi
bu milletvekilleri maaşı konusunda; pardon avukatların o eski
engellerinin kaldırılmas ı hususunda. 2001'deki yasa değişikliğini
hepimiz biz sabahlara kadar mecliste izleyip beklemi ştik hatırlar-
sanız. Meclis'te şu anda işin gerçeği mesleğini yapmayan vekil
yok avukat harici. Herkes mesle ğini icra ediyor. Çiftçisi çiftçilik
yapıyor, tüccarı tüccarlık yap ıyor Bir tek avukatlar yapmıyor; adil
mi? Bence bu o karda net "hayır" denecek olan bir şey değil. Etik
olarak değerlendiriyoruz olayı tamam, ama mecliste mesle ğini bir
tek avukatlar icra edemiyorlar. Eder mi edemez mi, bilemiyorum,
ama sanki bize karşı bir güvensizlik var gibi orada. İş takipçili-
ğinden korkuluyor, şu bu; herkes bir şeyler yapıyor mecliste. Zira
o maaşla geçirmesi de mümkün de ğil, onu da biliyoruz. Çünkü
vekil arkadaşlarımız var. Ben bizim vekillerin hepsini biliyorum,
hakikatten perişanlar. Zira günlük yemek paralar ını hesapliyorlar,
ayliğa vurduğunuzda iki-üç milyar hepsi aç ık veriyor. Bilemiyo-
rum, o çok hassas bir konu.

Bir de Nevzat ba şkanın bir beyanı vardı ve o daha önce de hep
gündeme geldi. Onu biz Bakanla da görü ştük. Avukat emeklileri-
nin maaşlarının hakim, savcı emeklisi maaşından aşağı olmaması,
bunun da olamayacağı gündeme gelmişti esasen. Çünkü biz aynı
primi vermiyoruz ki. Bizim de serbest meslek dönemin ıizdeki
kazancımızdan onlar ... Çünkü avukat da farkli kazanıyor. Gelir
vergisi beyannamelerini biz biliyoruz, kazançlar ımız orada. On-
lar sabit maaş alıyor, artı aylık ödenen prim ortada. Avukatları-
mız ın çoğu asgari prim veriyor. Asgari prim verirken, Yönetim
Kurulu'na verilecek görevler cümlesinden böyle bir şeyin olması
bence biraz Yönetim Kurulu'nu beyhude yormak olacak. Zira 156
milyon lira prim vererek hakimin, savcının emekli maaşını ala-
mazsmız. Ekonominin kurallarına aykırı bir şey bu. Bunları bir
daha düşünmek lazım.

Ben önerileri daha sonra yazılı hale getirip verece ğim. Zaten
bu şimdi irticalen oldu, epey de bir metin vard ı elimde. Onları
daha sonra Yönetim Kurulu'na arz edece ğim, sunacağım.
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Çok teşekkür ediyorum ben.

Oturum Başkanı: Biz teşekkür ederiz say ın Gök.

Buyurun sayın Uğur Küçük.

U Ğ UR	 Av. Uğur KÜÇÜK (Çorum Barosu Başkanı): Sayın Birlik

KONU ŞM

	

	
Başkanım, değerli katılımcılar; hepinizi saygıyla selamlıyorum.
Yeni Birlik Yönetimi'ne de çalışmalarında başarılar diliyorum.

Söyleyeceklerim pek çoğu önceden söylendiği için ben çok
kısa birkaç cümle sarf edip konu şmayı bitireceğim.

Öncelikle tekrar oldu ğunu biliyorum, ama gene vurgulamak
istiyorum. Gündemli toplant ılarda lütfen gündeme uyalım ar-
kadaşlar. Söylenecek çok söz var, ama burada belli bir gündem
hazırlanmış . Nokta olarak oraya yo ğunlaşıp sonuç elde etmemiz
gerekiyor. Arzu edilirse genel sohbetlerin yap ılacağı, ülkenin ve
dünyanın sorunlarının konuşulacağı ayrı gündemli toplantılar
yapılabilir.

Ben, avukatlar mitinginin yap ılmas ı gerektiğini düşünüyo-
rum. Bunu Balıkesir' de başkanımız o zaman gündeme getirmi şti
ve katıldığmuzı söylemiştik. Mümkün olduğu kadar geni ş kap-
samlı, katılımlı bir mitingin yapılması gerektiğini düşünüyorum.
Bazen konuşurken dilimiz sürçerek söylüyoruz "büyük barolar"
diye, sayısal olarak büyük barolar. Ankara, İstanbul, İzmir'e de bu
konuda çok görevler düşüyor. Katilımın yüksek olmas ı açısından
onların çok aktif görev almalar ı gerekiyor. 2001'deki An ıtkabir
ziyaretimizdeki gibi düşük katılımlı bir toplanbnın çok anlamlı
olmayacağmı düşünüyorum. Nezaketimizi, Çelebiliğimizi bırak-
madan, artık etkin eylemler yapmak gerektiğini, hatta zamanın
geçtiğini düşünüyorum. Bunlar ı söylerken de, benden önce ko-
nuşan Karaman Barosu Ba şkanı arkadaşımızın hassasiyetlerine,
kavramların özellikle içinin doldurulmas ı noktasındaki hassasi-
yetlerine katıldığımı söylemek istiyorum. Tekrardan katılmak
için sadece katıldığınıı belirtiyorum ve kendisine te şekkür de
ediyorum.

Eğitim konusunda gene söylendi; bölgesel e ğitim merkezle-
rinin kurulmas ı bu konudaki en k ısa, kesin çözüm gibi geliyor.
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Herkesi Ankara'ya toplamak mümkün de ğil; herkesin kendi U Ğ UR

bulunduğu yerde bu işi çözmek de mümkün değil. Sekiz-on ba- KSI

ronun oluşturacağı bölgelerle bu işi çözmek çok daha kolay olur
gibi geliyor.

Hakim ve savc ılarm avukatlığıyla alakalı olarak, bu işin bir
şekilde çözümlenmesi gerekti ği doğrudur. Hakim ve savc ılar
emekli olunca, hiçbir kayıt-kuyut olmaks ızm avukatliğa rahat-
ça geçebiliyorlar. Fakat bir avukatın hiçbir şekilde hakimliğe
geçmesine izin verilmiyor. Belki mevzuat müsait, ama. pratikte
hiçbir şekilde bu olmad ı, olduğunu da görmüyoruz. Bir sürü
arkadaşımız barolardan mesleki yeterlili ğine dair belge alıyor,
birtakım başvurularda bulunuyor, ama ben duymad ım henüz.
Uzun zamand ır hiçbir arkadaşın ıza hakim-savc ılığa kabul et-
mek istemiyorlar. Böyle tek taraflı, otoparkların bariyerleri gibi
bir tarafa çalışıyor, bir tarafa çalışmayan bir sistem var ve bunun
da düzene konulması gerektiğini düşünüyorum. Yar ı şaka, yarı
ciddi mütekabiliyet esas ı koyalım mesela. Yani her sene kaç tane
avukat hakim oluyorsa, o kadar hakim de avukat olsun.

Milletvekillerinin avukatlık yapmas ıyla alakalı, önceki görüş-
lere katılıyorum yapmamaları noktas ında. Çünkü birçok sak ınca-
nın yanı sıra, bu aynı zamanda kuvvetler ayr ılığı sistemine ayk ırı
gibi geliyor. Bir şahıs hem yasamada, hem yargıda yer alacak; bu
çok doğru değil. Milletvekillerinin maaşlarmın azlığı gündeme
getirilebilir, ama bunu telafi etmenin yolu bu de ğildir. Ayr ıca
Mersin Barosu Ba şkanı'nın benzetmesine de katılmıyorum. Çift-
çilik yapan birinin milletvekilliği yapmasıyla, avukatlık yapan
birisinin milletvekilli ği yapmas ı aynı şekilde değerlendiilmemeli
bana göre.

Uzlaşmacı Avukat Önergesi'nin hazırlandığından bahsedil-
di. Ben sayın Birlik Yöne 'nden önemle rica ediyorum. Bunu
behemehal gönderirlerse; çünkü ba şvurular gelmeye başladı ve
kimin ne yapacağı belli değil. Ne idare biliyor, ne adliye biliyor
ne de baro bu konuda henüz somut bir şeyler ortaya koymuş
değil. Özellikle mekan konusunda bir uygun çözüm gerekti ğini
düşünüyorum. Arkadaşlarımızın kimisibunu biz baroda hnllede-
riz" kirnisi "kendi büromuzda hallederiz" diyorlar. Kesinlikle böyle
bir şey olmamalı. Kamu mekanlarında, yani adliyede olmali bu
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U ĞUR iş ve kolluğa da çok yakın olmah. Çünkü sonuçta iki has ım taraf
KÜçI]K'ÜN var, birbirlerine husumet güden iki taraf var; ne büromuzda ne

KONU ŞMASI
baromuzda sağlıklı bir şekilde bu işi çözemeyiz. Hem onlarm,
hem bizim zarar görme ihtimallerimiz var.

Ben saym Birlik Ba şkanı'nın bir ifadesiyle konuyu bitirmek
istiyorum. 0 aynen şöyle diyordu: "Bir kısı m tuzu kuru meslekta şı-
m ızı n dışında arkada şlarım ız ın çoğu çok zor durumdalar." Ben, konuş-
malarımızda, çalışmalarmuzda yoğunluğun, mesleki sorunlar ın
çözülmesine verilmesi gerektiğini düşünüyorum.

Hepinize te şekkür ediyorum.

Oturum Başkanı: Biz de teşekkür ederiz sayın Küçük.

Şimdi söz s ırası sayın Kolcuoğlu'nda.

Buyurun.

KAZIM	 Av. Kazım KOLCUOĞLU (İstanbul Barosu Başkan ı): Geç
KOLCUOGI.UNUN kalmanın iki önemli güzelli ği var: Birisi çok şey söyleniyor ve

yeniden onları tekrar etme gereği olmuyor. İkincisi de yorgunluk
oluyor tabii ve dinlemek zor oluyor.

Çok değerli Başkan, değerli Yönetim Kurulu üyeleri, çok
değerli başkanlarım; hepinizi saygıyla selamhyorum.

Genel Kurul'u yaptıktan sonra ilk toplantımızı yapıyoruz. Bu
toplantıyı yaparken elbette ki görü ş ve düşüncelerimizi, biraz da
Barolar Birliği'nin düzenlemiş olduğu gündeme göre yerine ge-
tirmek konusunda elbette titizlik göstermek gerekir. Bu konuda
ben de o titizliği göstermeye çalişacağım, ama birkaç konuda çok
detaya dalmadan bu gündemin birinci maddesiyle ilgili olan bö-
lüm olarak görüyorum ve o da şu: Bir etkinlik yapmak istiyoruz.
Bu etkinliği niçin yapacağımızı karar altına almak ve bunu aşağı
yukarı ipuçlarmı da Barolar Birli ği Yönetim Kurulu, bu gündemin
maddesine belli ölçüler içerisinde koyduğunu da görüyoruz. 0
nedenle bu konuda bazı arkadaşl[armıız "çok siyasete girme yelim,
bazı konular siyasi niteliklidir" diyerek bazı konuları geçiştirmeye
hakkı olmadığım söylemek istiyorum. Bütün yasalar siyasi görüş
ve düşünceleri yansıtmak için yapılir. Eğer siz onlara "siyasidir"
diye dokunmak istemezseniz, o zaman siyasilerin yaptığı yasala-
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ra ve düzenlemeyi nas ıl karşılayacaksn-uz, nasil eleştireceksiniz? KAZIM

Bunun en tipik örne ğini ben Uluslararas ı Avukatlar Birliği Genel	 NUN

Kurulu'nda yaşadım. Orada da aynı şeyi önermiştik. İrak sald ırısı,
dünyayı ilgilendiren ve aynı zamanda insan haklar ını yakından
ilgilendiren, hukukçuları çok daha fazla ilgilendiren bir konu ol-
duğu için, İrak konusunda Dünya Avukatlar Birliği'nin önemil
bir etkinlik yapmas ı önerirnize Fransız Başkan dedi ki: "Valla bu
çok büyük, geni ş bir siyasi yeipazeyi içeriyor. Biz şimdi kurulu şumuzu
böyle bir yelpazenin içerisine dağı tmak gibi bir sorumluluğu üstlen-
memiz mümkün değil. Onun için bu konuda biraz yumuşak gidelim"
diye ifade etmişti. Ben de ısrar etmiştim. Sonradan anla şilıyor
ki, o başkan Saddam Hüseyin'i yargilayacak olan mahkemenin
kurulma biçimi konusunda yirmi sayfal ık rapor hazırlamış . Yani
mahkemenin yans ız olup olmadığı ve bu yarg ılayacak olan
mahkemenin niteliklerinin ne olmas ı konusunda. Siz ne kadar
kaçarsanız kaçm, bu dediğiniz siyaset sizi yakalıyor demek ki;
yani ondan kaçmanız mümkün değil. Ben de onun için gerçekten
ülkemizi de çok yak ından ilgilendirmesi bak ımından söylüyorum,
ülkemizin çok yakın bir komşusu işgale uğradı. İşgale uğrama-
dan önce işgal edileceği konusunda talepler geldiği zaman, "bu
işgale Türkiye katılacak mı, katılmayacak mi? " tartışması yapıldığı
dönemde, böyle bir işgale hukuksuz ve aynı zamanda uluslararas ı
hukuka aykırı ve meşruiyeti olmayan bir işgal olması nedeniyle
katılmaması gerektiğini, hem barolar olarak hem aydmlar olarak
hem de Meclis'te siyasilerin büyük bir k ısmmın oylarıyla açık
olarak ortaya kondu.

Ama bizi dünya bu nedenle de kutlad ı. Hatta İstanbul'da
yapılan İrak Dünya Ceza Mahkemesi'ndeki toplantıda bütün
konuşmacılar, Türkiye'nin böyle bir tav ır koyması nedeniyle
son duruşmanın İstanbul'da yap ılmas ına ve Türkiye'nin bu
barışa yönelik olan tavr ını kutlamak için burada yaptıklarını
ifade ettiler. Ama arkadan dediler ki: "Bütün ülkeler lojistik destek
dahil olmak üzere eğer bir nebze katı lmayı göze alıp -silahlı bir ordu yla
katılm ıyoruz-, ama 'şöyle bir üs verelim ve bu üslerden geçip gitsinler,
istediklerini yaps ı nlar" diye düşünerek hareket edenler varsa, onlara
da diyoruz ki: "Siz de gizli kat ı lıcı olarak tarihe geçeceksiniz." Onun
için Türkiye'nin bu güzel kararmdan sonra iki gizli kararname
çıkardı. Biri İncirlik konusunda, Amerikalıların kullanması için.

69



la

SEKİZ İ NC İ BARO BAŞKANLARI TOPLANTISI

KAZIM Birinci kararname gizli kararnameydi ve o kararnamenin iptali
KOLCUOGLU'NUN için biz İstanbul Barosu olarak bir dava açrnıştık. 0 kararname

sonra gizli olmaktan ç ıktı . Baktı ki iktidar mahkeme kararnameyi
istiyor, bari erkeklik bizde kalsın diye aç ıkladılar.

Şimdi arkasından bu kadar mesafeler kaydetmi ş olan Türki-
ye ikinci bir kararnameyi yine gizli bir kararname diye ç ıkardı .
Bu kararnamenin, daha a ğır koşulları içerdiği değişik yerlerden
ifade ediliyor. Tabii kararnameyi görmek mümkün olmad ığı için
neler taahhüt edilmiş, nelerin yapılmas ı kabul edildiğini görmek
mümkün değildir. Onun için biz İstanbul Barosu olarak bunu
önemsedik ve bu kararnamenin iptali için de Danıştay'a dava
açtık. Bu davanın sonucunda yine iktidar şu anda zorlanıyor.
Çünkü bu kararm gönderilmesi isteniyor; bakal ım sonuç ne ola-
cak, merakla bekliyoruz.

Şunu da gördüm: Gerçekten biz insan haklar ı konusunda
duyarlı olmak zorunda oldu ğumuz ve bu konuda da hem de-
mokrasi ve insan haklar ı, hukukun üstünlüğü konusunda yasal
bir çerçeve, hatta görevli k ılmdığımızı düşündüğümüzde, biz
bazı şeylere uzak kalamay ız. Bu görev ve sorumluluk duyguları
içerisinde baz ı konularda değil de, bu konularda en azından du-
yarlı davranmak zorundayız. Dünyadaki bu gelişmeleri göz ard ı
ederek hukukçuluk yap ılması mümkün değil. "Dünya globalleşmesi
ve küreselleşnıe" adı altında hukukun oluşması da buna göre yap ı-
lıyor. Aslinda Mozambikli bir profesör çok güzel bir şey söyledi:
"Hukukun üstünlüğü çok güzel bir kavram, ama bu üstün hukuku kim
düzenliyor biliyor musunuz?" diye sordu o toplantıda. "Bu üstün
hukuku gene bunlar düzenliyor" dedi ve "bu üstün hukuku biz de
savunuyoruz ve o sömürü hukukunu bize de savundurmak zorunda
kalıyorlar" dedi. Mozambik yüz seneden beri sava ş veren, sömü-
rü altında inleyen, binlerce insanın açlik nedeniyle kaybeden bir
ülke ve bunu söyleyen bir profesör. Şimdi onun için tabii bunlar ı
söylerken ülkemizi de çok yakından ilgilendirmesi bak ımından
bunlarla da ilgilenmek durumunday ız.

İkincisi, Avrupa Birliği konusunda müzakereye ba şlama
koşulları arasında önemli; yani hiçbir ba şka ülkeden istenmeyen
önemli koşulları da öne sürdüğünü görüyoruz. Bunların en gün-
cel olanı Kıbrıs' ın bir yerde tanınması anlamına gelen Ankara
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Anlaşması'nın imzalanmas ı ve ikincisi de birçok ülkede "Ermeni KAZIM

Sorunu" diye geçip ve en sonunda bunun soyk ırım olduğu kara-	 9NUN

rıyla, hatta bunun soyk ırım olmadığını iddia ederek, edenlerin
de cezaland ırılmasma ilişkin yasalar ç ıkaran ülkeler önümüze
çıkıyor. Biz bu konuyu da önemsiyoruz. Biz şunu önemsediğimiz
için önemsiyoruz: Tarihte böyle bir olay olmad ı, insanlar ölmedi
iddiasmda değiliz, insanlar öldü, insanlar dram yaşadı. Ama 80-90
sene önceki bu dram dediğimiz dramlara; kendi koşulları içerisin-
de yargılanıp bitirilen şu veyahut da bu şekilde, yanlış veyahut
da doğru, bu tarihe taşıyıp adeta hiç hatırlamadığımız, sadece
kitaplarını okuyarak yaşadiğımız bu olayları bize canlı canlı yaşa-
tarak, bir ülkeyle kendi aramızdaki ilişkileri ve bar ışı adeta zorla
bozmaya yönelik, adeta bizi taraf yapmaya yönelik bu tav ırlara
biz hukukçu ve insan olarak kar şıyız. Her olay kendi döneminde
yargilanır; ama yanlış yargılanır, ama doğru yargilanır. Tespiti
tarihe aittir. Tespitini tarih yapar ve kendi döneminde bu yarg ı-
lanmıştır. Malta'ya götürülüp insanlar yargilannu ştır, Türkiye'de
yargılanmıştır ve bin on yedi ki şi idam ve cezaya çarptırilmıştır.
Ama yanlış yapılmıştır, doğru yap ılmıştır; bitmiş . Daha sonra Lo-
zan'la bitirilmiş ve sonuçland ırilmış, ama biz bunu demiyoruz ki
"böyle bir şey yaşanmadı ." Yaşandı, beş cephede savaş yapan bir
ülkenin içerisinde elbette ki insanlık dramları yaşannııştır. Zaten
biz neden barışı savunuyoruz, neden "barış hakkı " diye bağırıyo-
ruz; işte bunlar yaşanmasm diye. Ama onlar ı zorla taşıyıp tekrar
bizim önümüze, ya şayan insanlar ın önüne getirip güncelmi ş gibi
düşmanlıkları körükleyen, bar ışı tehlikeye atan, hatta komşu iiş-
kilerimizi adeta düşmanlığa dönüştüren bu tavra biz karşıyız.
Onun için bir toplantı düzenledik İstanbul Barosu olarak ve o
toplantıda bunları hep tartıştık. Sonuç olarak bu akşam 21:25'te
TRT tarafından naklen yay ınlanacak. Bu konuda da duyarlı dav-
ranmak zorundayız. Biz ne "bunlara karış ma yız" diyebiliriz ne de
gerçekten kaçabiiriz. Baz ı şeyleri aç ık, net olarak ortaya koymak
suretiyle bize sorumluluk yükleyen, bize yük yüklemeye çal ışan,
bizim barış duygularımızı zedeleyip düşmanlığa dönüştürmek
isteyen her tavra kar şıyız. Şu anda bizim Ermenilerle ne al ıp ve-
remediğimiz var. Biz o dönemleri ya şamadık, bitti o dönemler
geçti ve gitti; şimdi biz günü yaşıyoruz. "Bu günü nas ı l geleceğe

taşıyabiliriz?" konusunu düşüneceğiz, olay bu.
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KAZIM	 Evet, bu kısa açıklamadan sonra iç durumumuza geldi ğimiz-
KOLCUOGLU'NUN de, biraz evvel söylediğim genel anlamda -ki bu küreselle şmenin

kuralları da var ve bu kurallar ı da böyle küreselle şiyoruz, çok
birbirine yakla şıyoruz, insanlar birbirini tanıyor, ne güzel tele-
fonlarla anlaşıyorlar gibi bir anlay ışla değil. küreselleşmenin de
kendine göre bir sömürü düzeni üzerine olu şturduğu kuralları
var. Dünyada bu kurallar uygulanıyor. Bu kuralların içerisinde
devletler, hükümetler kendi misyonerlik görevlerini yerine geti-
riyorlar, çünkü o sömürünün içindeler.

Bizde de şimdi Batı'yla ilişkili olmak üzere "Avrupa Birliği,
Kopenhag Kriterleri, insan hakları " dediğiniz zaman, burada uy-
gulanan kriterler ve ölçülerin içerisinde zaman zaman yine bi-
raz evvel Karaman Baro Ba şkanı'nın söylediği inanç özgürlüğü
adına ki, "şunlar yapı lsa iyi olur" diye söylediği bazı konularda
bize dayatmalar geldiğini görüyoruz; yani din kurallar ınin laik
bir düzen içerisinde kamuda uygulanan kurallara aynen uygu-
lanması talep ediliyor. 0 zaman ne oluyor? 0 zaman şu oluyor:
Din kurallarmı kamu alanında uygulamaya kalktığınız zaman,
o zaman din kuralı uygulanan kural haline dönüşür demektir.
Biz inançlara karşı değiliz, kimse inançlar ı nedeniyle Türkiye'de
hiçbir şekilde ne k ınanmıştır, ne inançlar ın gereği ibadeti yaptığı
zaman alıkonmuştur.

Ceza Yasası'nın 263. maddesini bu hale getiren biz de ğiliz. 0
263. maddede hem kanun dışı diyeceksiniz, hem de kanund ışı,
ama kapatmam. Arkasından, kapatmad ığım gibi bu kanundışı
yapana cezalandırma. Peki, diğer uyguladığın cezalar nasıl olacak?
Unsurlarma baktığınız zaman, bu unsurlar nedir diye baktığmız
zaman, bu farklılık niçin getiriliyor? Cezasını az verebilirsiniz,
hadi ondan vazgeçtik, peki kanund ışı ilan ettiğin bir şeyi ben
kapatamam, sen devam et, sana verdiğim para cezasını devam
edebiirsin. Böyle bir cezanın eşi olur mu? Arkasından o yetmiyor,
bu ceza hükmünü ilan eden kişiye de diyoruz ki, ben sana kar ış-
mam, sen böyle yaptın, ama ben seni de cezalandırmam. 0 zaman
ne oluyor? Kanundışı başka fikirlerine geçtiği zaman, dip tarafa
baktığmız zaman kanun kalmıyor; o zaman her şey serbest.

0 zaman, niçin kanundışı diyorsunuz? 0 zaman bu yap ılanlar
bu kanuna uygundur deyin, bunu yapanlar ı da cezalandırmay ız,
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yapmaları da rahattır derseniz anlar ım. Arkas ından gene 135. KAZIM

maddeyi getirdiler, aynı şey. Orada da, toplu ibaretlerde müda- 	 NUN

hale edildiği zaman, müdahale edenlere büyük cezalar getiriliyor;
ama nerede? 0 konmamış, nerede yaparsan yap. Böyle bir anlayış
olur mu? Toplu ibadet camide yap ılır, toplu yerde yap ılır.

Bizim mahallenin bir evine gelir oturursan ız, iki katı kapatıp
sabaha kadar ibadet yap ıyorum diye bağırırsanız, ben sana müda-
hale ettiğim zaman, hay ır edemezsin, biz toplu ibadet yap ıyoruz.
Bu hakkın ızı zedeleyemezsiniz demeye hakk ın oluyor. 0 zaman
ne oluyor? Bütün Türkiye'nin her alanı ibadet alanı oluyor. Yok
böyle bir şey, yani birbirimizi kandırmayalım ve her yasal de-
ğişiklikte kendi ideolojilerine adeta ufak tefek sokabilece ği bazı
değişikliklerle geçiştirilmeye çalışılıyor. Biz hukukçuyuz, biz
her şeyi görüyoruz, anlar ız, ne yapılmak istenildiği açık olarak
görülüyor,

Onun için, hukukçu kurallar ı çok iyi uygulayan, inançlarını
o kurailarla adeta örtü ştüren insandır. Hem kanun olacak, hem
uygulamayacaksm. Bunlar çok önemli oldu ğu için söylüyorum;
çünkü bunlar Türkiye'nin gündeminde. Reisicumhurumuz da bu
konuda uyarılar yaptı, ama kimse dirilemiyor, hemen daha birinci
gün gerekçesi bile okunmadan aynen çıkacak fetvas ı veriliyor.
Böyle bir sistem içerisinde demokrasiyi nas ıl kabul ettireceksiniz?
"Azınlık" diyorsunuz, peki az ınlik dediğiniz zaman bizim itiraz-
larımız ne olacak? Hadi azınlık, azınlık fikir azınlığı da olabilir,
saygı göstereceksin ve en azından dinleyeceksin. Ama, Batılı gel-
diği zaman azınlıklara bilmem ne yapın dediği zaman, herkes
telaşlanıyor. Kendilerine göre az ınlık uydurmalar ı yapılıyor, ama
Türkiye'de demokrasi azların da düşüncelerinin ve fikirlerinin
tartıştırildığı, oluşturduğu ve kurallaştırıldığı bir ülkedir.

O nedenle, bu Ceza Kanunu, Ceza Muhakemeleri Kanunu'nda
birisi ısrarla çıkarıldı, öbürü bir değişiklik iade edilerek götürül-
dü, bunları biz tartışacağız, bunlar böyle geldi geçti, bu i şler bitti
anlamında bunları biz değerlendiremeyiz, biz hukukçuyuz, baka-
cağız, diyeceğiz ki, bak bunlar yanlış, bunları yaptınız, ama bunlar
Türkiye'de şu şu sorunları getirecek. Bu sorunlar Türkiye'de ba şka
sorunlar getirecek. Biz artık insanların bu çağda on milyon insanın
işsiz kaldığı, beş milyonun insanın yaşam düzeyinin altında ya5a-
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KAZIM dığı bir ülkede böyle suni gündemiLer yaratmak suretiyle bunlar ı
KOCUOGLUNUN bir tarafa atarak, böyle bizi adeta belli bir şeyin arkasına takma

anlayışmı biz protesto ediyoruz, yok öyle bir şey.

Türkiye'de görüşülecek, değerlendirilecek çok önemli konular
var; ama bunları göz ardı ederek gündernler oluşturuluyor ve bizi
de ister istemez o günden-derin arkasma tak ılıyoruz. Yani, ba şı
bağlıydı, yok çözdüydü, yok üniversiteye girdiydi, giremediydi
bugüne kadar Türkiye'de böyle bir sorun mu vard ı? Ben 1967'de
mezun oldum, bir tane ba şı bağlı bir arkadaşımız yoktu, hiç öyle
bir tartışma da yoktu, Müslümanhk yeni mi ç ıktı; başı bağlı or-
taya yeni mi ç ıktı ortaya? Demek ki, oluşturuluyor, getiriliyor ve
Türkiye'de gündem haline dönü ştürülüyor.

Çok acıklidır, dün bir cenaze namazma gittim, caminin büyük
avlusuna yazmışlar "başı n ı n örtıne zorunluluğu nereden kaynaklan ı-
yor ey ahali duy, ba şı n ı örtmezsen cehenneme gidersin" diye yazmış .
Oraya insanlar ı gözdağı verir gibi kocaman bir pankart asmışlar.
Hani zorbalık yoktu, hani dayatma yoktu, bu dayatma de ğil mi?
İşte insanlara böyle dayatılacak. Başı bağlı sen Müslüman değil
misin, niçin başmı bağlamıyorsun, al sana ayet, kitabın orta ye-
rinde okuyacak. Peki, o ne yapacak? Ya dinsizim diyecek ya da
kabul etmiyorum diyecek, peki ne diyecek? Böyle bir zorlamaya
beraber yaşama hakkımız var mı? Bizim hiç birbirimizden fark ı-
muz yok, herkes özgürlük içerisinde e ğitimini yapacak. Biz böyle
başörtüsünün arkasına takılarak, birbirimizle kavga edecek, ne
zamanırnız var, ne de vaktimiz var.

Bütün bunların yanmda, bizim de tabii, kendi sorunlarmıız
var, gene gündemimizde belirttiğimiz gibi, bu sorunlarin ba şın-
da biraz evvel gene gündemde, "staj eğitimi" dediğimiz, ondan
önce en önemli sorunumuz bana göre yasam ız. Yasa'nın yeniden
güncel hale getirilmesi, eksiklerinin giderilmesi gerekiyor. Bunun
için biz bütün barolara bundan önceki dönemde de her baro bu
konuda çalışma yapacak, bir taslak haz ırlayacak, "bu taslağı Baro-
lar Birliği'nin olu ş turacağı bir komisyonda hepsi bir araya gelecek ve o
komisyon bunu tek taslak haline dönü ş türecek ve sonra o taslağı tekrar
baro başkanları m ız gelecek, kendi taslaklar ıyla onun aras ındaki farklı -
lıkları görerek, yeniden değerlendirip, bir sonuç taslak haline getirecek"
diye bundan önce hep söylenmişti, düşünülmüştü.
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Böyle bir taslağın hazırlanması baz ı barodaki yönetim kurulu KA7!M

daha acele ederek, hemen çalışma yaptı, bitirdi onlara te şekkür Ş9,NUN

ediyoruz, verdiler. Bir kısmı Antalya gibi, yazdı, bastı . Biz de İstan-
bul' da bu konuda önemli bir çalışma yapıyoruz, hala bitireme dik,
çünkü bizde sayısal olarak fikir beyan eden çok arkada ş olunca,
çık kısa zamanda sonuç almak zorlaşıyor. Onun için biz, yirmi
komisyon ayrı bir taslak haz ırladı. Her komisyon, o yirmi tasla ğı
tek taslak haline getirmek için çal ışma yürütülüyor. Zannediyo-
rum, bir iki ay içersinde, bir buçuk ay içerisinde bitecek.

Bunu yaparken, biz sadece kendi de ğil, uluslararas ı bütün
yasalar ı da bir değerlendirmeye alarak yapmaya çal ışıyoruz.
Bana göre öncelikli yapaca ğımız kısa zamanda bu şikayet etti-
ğimiz konular hep yasay ı ilgilendiren, büyük bir bölümü yasayı
ilgilendiren konular olduğu için, onu yasa değişikliğine taşıyarak
çözme yoluna gidece ğiz.

Staj eğitimi ki, gene yasal bir konudur, o konuda da biz
önemli bir çalışma yaptık. Istanbul'da bütün dekanlar ı topladık,
meslektaşlarımızı bu konuda staj eğitiminde görev yapan mes-
lektaşlarımızı topladık. Bir gün akşama kadar bir beyin fırtınası
yaptık. Size bu fırtına sonucunda şöyle büyük bir kitapç ık gibi
oluşuyor, burada her şey tartışıldı. Sadece bunu son haline getir-
mek istemiyoruz, bunu dağıtacağız, bilim adamlarına ve uygu-
layıcı arkadaşlarmuza bunu tekrar yeniden gözden geçirip, son
görüşlerimizi koyacağız.

Burada iki şeyi çok önemle tespit ettik. Birincisi; çok farkl ı
barolarda staj yapan arkada şlarımız ın farklı bilgilere sahip olma-
sı kaçınılmaz, çünkü yetişme ve staj eğitim olanakları çok farklı
olması nedeniyle. Onun için en önemlisi şu: İlk etapta yapılacak
olan bir soru bilgi havuzunun olu şturulmas ı, bu çok önemli. Soru,
bilgi havuzu nedir? Bütün barolara, stajyerlere sormak, sorulma-
smı istedikleri sorular ı yazıp bildirecekler. Bir komisyon olu şacak,
bilim adamlarına da soracağız, yani hangi sorular sorulabilirdi?
Onları da koyacağız.

Sonuç, bir bilgi havuzu olacak, yani üç yüz soru bilgi havuzu,
bunu bütün barolara da ğıtacağız ve barolar bunlar ı stajyerlere
verecek. Bakın, üç yüz bilgi havuzumuz var, sizlere sorulacak
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KAZIM olan sorular bunlardan çıkacak. Yani, oradaki stajyer ne gelece ğini
KOLCUOG İ(J'NUN bilecek. Çünkü, en büyük ele ştiri şuradan geldi, hakim smavmaKONU5MASI

giriş sorularını Ankara Hukuk Fakültesi toplanıp, yaptığı için en
başarıh Ankara oluyor; çünkü onlar kendi öğrettiklerini soru ola-
rak haz ırlıyorlar. Diğerleri tabii onlarla ilgisi olmadığı için, onlar
başarısız oluyor.

0 nedenle, sorulanın bilinmesi gerekiyor. Nerelerden sorular
soruluyor, bu bir dengedir. Bu havuzda herkes bilecek. Hangi
konularda bize soru gelebilir, bir defa insanlar ı aldatmama, en
azından böyle haz ırlıksız yakalama gibi bir sınav olmaz. Önce
bilgi havuzunda iki yüz-üç yüz ortak bir soru havuzu olacak,
bundan on-yirmi-elli tanesi sorulacak. BUL önemli, neden önemli
biliyor musunuz? Biz bu dedi ğimiz biçimde bir smava girdiğimiz
zaman, bu dershaneyi hukuk olarak öğretmek isteyen, hatta bize
dün evvelsi gün ba şvuru var. Avukatliğa hazırlama kursu açtın,
o zaman avukatlığa hazırlama kurslar ı açılacak, biz buna göz mü
yumacağız. Aynı dershaneler gibi, git bakalım avukatlık, peki o
neye göre verecek? Böyle bir rezil[i ğe de meydan vermememiz
gerekiyor. Yani, bunu hiçbir stajyere yaşatmamamız gerekiyor.
Bu çünkü, onurlu bir meslek, böyle sokaklarda, köşelerde para
kazanma arac ı olarak, bunu kullanmaya başladığımız zaman,
bunu sulandırır ve bunun altından ç ıkamayız. Onun için çok
önemle üzerinde durmak zorunday ız.

İkincisi; ÖSYM ile yapılabilir mi? Yap ılması bir staj eğitimi
sonrası hukukçular böyle bir sınavda başarılı değil de, yani bize
göre doğru olur mu? Tartışmasmı yaptı. Çok enteresan, bir soru
sordum, bir smava bir dönemde kaç ki şi katılır? Ortalamasmı
hesapladık, dört bin kişi katılıyor. Şu anda Türkiye'de beş bin
sekiz yüz stajyer var. Bunların en az bir dönemde senede iki, bir
veya smav yaptığmız zaman, dört bin ki şi katılıyor. Bunları yaz ılı
smav yaptığmız zaman, dört bin ki şinin kağıdı normal okuma
süresi, eğer bir kurul taraf ından yap ılacaksa, üç ayda ancak
okunabiliyor. Diyorlar ki, "üniversitelerde yap ı lan vize s ınavları o
nedenle kağıda bakı lır", böyle fotoğraf çekilerek, bazıları da nasıl
olsa vizeye girdim, vize hakk ım aldım, girmeyenler düşünsün
tazmda değerlendiriliyor. Bunu ö ğretim üyelerine sorduk, demek
ki orada büyük bir s ıkıntı var; yani bizim dedi ğimiz anlamda bir
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smavı böyle bir kurul yaptığı zaman, çok büyük bir s ıkmtı olur. KALIM

0 zaman, yüzlerce kurul yapman ız gerekir ki, bu smavda bir an KOLCUO Ğ LU'NUN

evvel sonuçlansm.	 KONU ŞMASI

Üç ay smav okuma gibi, ka ğıt okuma gibi bir süreyi tan ıdı-
ğınız zaman, insanlarm kaf alarma çok büyük kuşkular oluşabilir.
"Acaba, ne oluyor, acaba biri araya girdi, ba şka birini yaptı m ı ?" gibi
düşünceler olur. 0 zaman, yine ÖSYM bu düzsen içerisinde şimdi-
lik daha uygun olduğunu belirttiler; ama dediğimiz koşulda bilgi
soru havuzu olacak, bu havuz olmadan olmaz. Ben biliyorum,
benim aklıma göre ben size soru soraca ğım, yakaladığım zaman
siz geçemezsiniz veya başarılı olamazsmız anlayışı yok. Açık
olarak sorular belli olacak, ama hangisinin sorulaca ğı belli değil.
O sorulara göre stajyerler e şit koşullar içerisinde hazırlanacaklar
ve böylece bir sonca yarma olanaklar ı olabilecek.

Bir de, uzlaşma, uzlaşmacı konusu çok önemli. Çok de ğerli
arkadaşlarım, Anadolu'da belki bir iki uzla şmacı, şimdi gelmiş
gelecek gibi görülüyor. Ama, biz çıkardık, aşağı yukarı yetmiş
kusur maddeden uzla şmacı tayini gerekiyor. Liste yaptık, İstan-
bul'da her gün beş-on uzlaşmacı isteniyor. Altyap ısı hazırlanma-
yan kanunu ç ıkarılıp, yürürlüğe koyduğunuz zaman, barolara da
yükü nasıl olsa yüklerim, ver bakalim uzla şmacı . Peki, uzlaşmacı
nasıl bir uzlaşmacı olacak? Bizim arkadaşlarımız uzlaşmacmın
niteliklerini biliyor mu, bugüne kadar hiç uzla şma yapmadığma
göre, uzlaşma nas ıl yapılır, hangi kurallar içerisinde uzla şma
yapilır, hangi bilgilere sahip olmak gerekiyor? Bu da belli değil.
Biz baktık ki bu olmuyor, hemen uzlaşmacı hem Batı'dan, hem
Amerika'dan iki üç hoca getirdik, yüz ki şiye öncelikli bir uzla ş-
ma kursu verdik ve o uzlaşmac ılar, daha doğrusu uzlaştırıcılar o
çalışmayı yaptılar.

Önümüzdeki, saym Ba şkan'mda söylediği gibi, Barolar Birliği
dahil olmak üzere, biz ve Bahçe şehir yeniden bir kurs ve eğitim
semineri açılıyor. Eylül'de Avrupa'da Uzlaşmacılar Derne ği ku-
rulmuş, uzlaşmacilar bir dernek olu şturmuşlar, o derneğin baş-
kanı da, üyeleri de "biz size yard ımcı oluruz" dediler. Eylül'de de o
uziaşmacı dernekten yardım alacağız, bilim adamlar ıyla birlikte.
Çünkü, dünyada baktık, uzlaşma bazı ülkelerde kanun, yasa bile
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KAZIM çıkarılmış Uzlaşma Yasası, örneğin İsviçre' de 21 maddelik Uzla ş-
KOLCIJOGLU'NUN ma Yasas ı var. Kurallarmı koymuş, hatta "yönetmelik de çıkarı lı r"

denilmiş .

Bizde maalesef, bu konuda yönetmelik çıkarılıp, çıkarılma-
yacağı yasada yok. Yani, herkes uzla ştırıcı, her şey uzlaşmac ı,
çağırm gelsin. Avukat "ne yapacağım ben şimdi, kağıdı da bende nere-
den başlayacağım, nerede otura cağını ?" diyor, bir defa oturacak yeri
yok. Adliyelerde maalesef başsavcilara yazı yazdım, "uzlaşmacın ın
çalışacağı bir oda vereceksiniz" dedim. "Efendim, hiç odam ız yok" 0
zaman, erteleyin, ba şka yapacağınuz bir ş ey var mı, bu uzlaşmayı
nerede yapacağız? İnsanlar, avukatlar, taraflar geldi ği zaman bun-
ları bir yere çağıracaklar, bunlar ı nasıl yapacaklar, dünyada nas ıl
yapılıyor? Adliyelerde yap ılıyor, uzlaşmacı odaları var, tertemiz
kurulmuş, hakim odası gibi orada çalışıyorlar.

Onun için, biz sik ıştık, hemen kendi kendimize bir yönerge
hazırladık, çünkü yüz tane e ğitmiştik. Altı sayfalık, dünyadan
da bu çevrileri yaparak bir yönerge İstanbul Barosu olarak, bari
hiç değilse açıkta kalmayalım, bu bildiklerimizi de uygulayarak,
bir yönerge haz ırladık, altı sayfalık bir yönergeyi Yönetim Kuru-
lu'ndan geçirdik ve o yönergeye göre şimdi uzlaşmacı veriyoruz.
Barolar Birliği de yeknesak zaten bu görev kime verildi ği belli
değil; yani uzlaşmacmm nitelikleri ve uzla şmacmm yapacağı
işler konusunda herhangi bir yönetmelik haz ırlanır diye yasada
belli olmadığı için Barolar Birliği yapar, barolar mı yapar, kim
yapacak? Hiç belli değil, biz dedik ki, "bari biz bir yönerge yapal ı m"
Böyle bir yönerge yaptık, ama Barolar Birliği de bu konuda bir
çalışma yaptığım biliyorum, onun için biçim bu çal ışmamızı da
ona kaynak olmak üzere verebiliriz. Sonuçta, bu konuyu da k ısa
zamanda çözmek gerekiyor.

Üçüncüsü; CMK'yla ilgili yönetmelik. Şunu ben açık olarak
her zaman söylüyorum. Uygulama çok önem taşıyor. Ben de Ba-
rolar Birliği'nde dört sene Yônetirn Kurulu üyeliği yaptım. Çok
değerli siz baro başkanları bunun içinden geliyorsunuz. Sorunlar ı
çok yakmdan biliyorsunuz, düşünceleriniz ve görü şleriniz var-
dır. Bu tip yönergeler hazırlandığı zaman, kesirıleşmeden önce
baro başkanlarma göndermesi gerekir. Bu konuda görü şlerinin
almmas ı gerekir. Ben de dün tesadüfen hatta internet sayfasm-
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dan buldum, baktım dün topladım hemen "bir toplantı yapalım ne KAZIM

yaptı ?" diye. Bize göre dört-be ş önemli itirazlarmıız var. Bereket	 NUN

yönerge ya yönetmelik olsayd ı, bakanlığa gidip gelseydi bir de
onunla uğraşacaktık. Tabii değiştirme olanağı her zaman için var.
Orada çok önemli arkadaşlar ımız da değindiler. İsa arkadaşıma
katılnııyorum, çok önemli. Eğitim görmeyen hiçbir kimse bu gö-
revi yerine getiremiyor. Bize ne yapaca ğını soruyor.

Böyle bir çalışmayı bir taraftan hakimleri e ğitim veriyorsunuz,
bu yeni yasayla bir hafta avukatta e ğitime gerek yok, avukatı sal
gitsin, bu görevi yerine getirir anlay ışı olabilir mi? Biz üç bin kişiyi
on iki günde bütün fakülteleri kapatt ık, bütün öğretim üyelerini
aldık ve elli avukatı görevlendirdik, yirmi günden beri eğitim
veriyoruz üç bin kişiye ve hepside katılıyor ve iki bin kişi daha
müracaat ediyor "bizi de al ın" diye.

Avukatlarda biz eğitim istemiyoruz demiyorlar; aksine "biz
eğitin, bu konuda ihtiyac ım ız var" diyorlar. Böyle olunca hakim
eğitiliyor, avukat hiç eğitilmeden göreve gittiği zaman kim takip
edecek avukatın görevini iyi yapıp yapmadığını? Biz takip ede-
ceğiz. Ben nas ıl takip edeceğim, hiçbir şeyinden haberi olmayan
bir avukat yanlış yapar, eksik yapar, hak kaybına uğratır. Bunları
ben takip edemem, bende yirmi bin insan var, hangisini takip
edeceğim? Onun için ben e ğiterek takip edece ğim. Kim istiyorsa
gelsin eğitilsin, görev alsın.

Onun için, o maddede önemli bir değişiklik yapmak gereki-
yor. Eğitimliler öncelik taşır. Bulunmadığı yerde eğitimsizi gön-
dermek zorundas ın; çünkü onu b ırakamazsm. Eğitim almamış
avukatım yok, onun için gönderemiyorum diyemezsin. Yasa'n ın
zaten amacı o, yoksa eğitmeyi yapmaym demiyor ki Yasa. Yasa'n ın
amacı eksik bırakmaym, yani savunmas ız bırakmaym insanlar ı
anlamında.

Bu maddeye baktığmız zaman öyle bir kural yok. Peki, neye
göre olacak kural olmay ınca? Herkese verin, ben yirmi bin insanı
sırayla vereceğim, akşamüzeri değil de iki gün sonra elli-yüz insan
kap ıya dayanacak. Benim işimi yapmadı da, yanlış yaptı, bilmem
ne yaptı . Bunları savcılar da onlara söylüyor. "Bu işini beceremedi,

bu işi bilmiyor" diyor. 0 zaman, bunun altından çıkmak mümkün
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KAZIM mü? Niçin eğitimden niçin korkuyoruz? Ben onu anlamıyorum,
KOLCIJOGLU'NUN mahkemeler bir taraftan o mahkeme öyle verdi, öbürü öyle verdi,

"Trabzon 'daki Mehmet arkada şın verdiği bizimki de reddetti" diyor,
talebi reddetti. Mahkemeye kim dava açıyorsa onu bağlar, bizi
bağlamaz ki,o kendisi ne yaparsa yaps ın. Ama, biz bir şeyi bilmek
zorundayız, eğitimsiz bu iş yürümez; hatta bir dahasm ı yap ıyo-
ruz, CMUK içerisinde iki bölüm daha açtık. Uzlaştırıcı ve onun
yanında Mağdur Hakları Merkezi açtık. Çünkü, ikisi birbirinden
farklı şeyler. Mağdurun savunmayla, sanığı savunma arasında
farklı şeyler var. Bunlar ın da eğitimini yapmak durumunday ız,
biz onu da yapıyoruz.

İkincisi; her şey belgelendirilecek. Bugüne kadar bir uygula-
manıız var. Yol, İstanbul'u dü şünebiliyor musunuz? Gece yarısı
kalkacak gidecek, gelecek. Biz bunun kolaym ı bulmuştuk. Yani
belli bir miktar yol parası veriyorduk, devam edip gidiyordu.
Bugüne kadar tefti şten kimse de bize niçin bunu veriyorsun de-
medi. Zaten, insana Yetmi ş milyon para veriyorsun. Elli milyon
daha versen çok mu, burada bir şey yok ki, zaten onu yol paras ı
olarak vereceksin kullanacak.

Bize bu yönetmelik "bunu evraklandı r ın" diyor. Biz bunu ev-
raklandırırsak, ne Barolar Birliği'nin odaları alir bu evrakları, ne
İstanbul'un odaları alır. Çünkü, her şeyde on tane belge gelecek,
bunları biz nereye koyacağız, bunlar ı nasıl değerlendireceğiz? Şu
anda yeni yasaya göre, değişikliğe göre baktığınız zaman, yetmiş
altı binli yıllık şeyimiz, şimdi olacak yüz yetmi ş altı bin, yüz yet-
miş altı bin dosyayı siz yeniden araba paras ıdır yok olmad ı indim
bindim, tramvay bedelidir, yok bilmem bunlar ı nas ıl yaparsmız,
bunları yapmak Istanbul'da mümkün mü, bunların altından nasıl
çıkarız? Mümkün değil. Onun için, buradan böyle bir yönetmelik
hazırlamak kolay, ama işin başına geldiğiniz zaman, baktığmız
zaman kolay değil, uygulaması çok zor. Onun için bu yönetme-
liğin yeniden bizim de görü ş ve düşüncelerimizi alarak, gözden
geçirilmesi gerekir. Aksi halde, biz felç o][uruz, hiçbir şey yapa-
mayız, çalışamayız.

Ben genel olarak söylüyorum, sosyal güvenlik sorunumuzu
epey erteledik. Biz bundan iki sene evvel, hatta bir buçuk sene önce
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sosyal güvenlik konusunda çok kararl ı meslektaşlarımıza ulaştık. KAZIM

Hatta, kongrelerimizde rahat rahat, gö ğsümüzü gere gere "yeni	 NUN

dönemde sizin sağlık sorunları n ız çözülecekti" diye söyledik. Şimdi,
avukatlar haklı olarak söylüyorlar, "biz pul parasın ı veriyoruz da,
peki bu sağlık sorunu ne oluyor, merak ediyoruz?" diye soruyorlar.
Haklilar, bir buçuk yıldan beri bu toplanıyor, neredeyse iki yıla
geliyor. Tabii ki, yeni yasalar hazırlanıyor, ama o konuda bizim
de önemli bin çalışmamız oldu. Yani, sosyal güvenlik yasalar ıyla
ilgili yüz elli sayfaya yak ın bilim adamlar ı ve avukatlardan oluşan
bir komisyon rapor haz ırladı . Bunu hem Meclis'e gönderdik, hem
Barolar Birliği'ne gönderdik. Önemli baz ı konular var, genelde
itirazlarmıız vardı. Aşağı yukarı belli, bu yasanın, taslağm üzeri-
ne işlediğiniz zaman, şimdi oturup bunu hemen değerlendirmek
zorundayız. Yani, çıkacak olan yasanın ki, bunlar hepsi Arnavut
gibi geliyor, inat üzerine namaz k ılar gibi biz çıkarırız, bak gö-
rürsünüz, anlayış olduğu için böyle ç ıkacak gibi geliyor, bunda
çok değişiklik olacağını da zannetmiyorum, çünkü IMF'de öyle
istiyormuş, IMF isteyince yapacak bir şey yoktur.

Yapılacak şey belli, ona göre biz ne yapaca ğımıza karar ver-
mek zorundayız. Bu fonu meslektaşlarımızm sağlığının çözümün-
de hangi yoldan katkı sağlayarak çözeceğiz. Bunu sonuçland ırmak
zorundayız. Böyle bekleyerek, bir yere gitmek art ık mümkün de-
ğil. Epey bekledik, bellik ki bu bir ay içerisinde zannediyorum,
bu yasalar da talimatla onlar da çıkacak. Onun için, bu konuda
da hem barolar olarak biz de dü şünelim, hem de Barolar Birliği
bu konuda düşünsün, bir sonucu varahm, bir yerden ba şlayalım.
Sonra, değişiklik yapabiliriz. Bunlar ı zaten kullanma konusunda,
önemli olan meslekta şlarımıza bu topladığımız paralarla onların
sağlık sorununa katkı sağlama konusunda kararlı olduğumuzu
en azından göstermek, onların anlamasını sağlamak.

Beni dinlediğiniz için hepinize teşekkür ederim, saygılarımı
sunuyorum.

Oturum Başkan ı: Sayın Kolcuoğlu teşekkür ederiz.

Değerli başkanlarım; müsaade ederseniz ben bir haksızlık
yapmak istiyorum. şu saate kadar on tane baro başkanımız ko-

81



SEK İZ İ NC İ BARO BAŞKANLARI TOPLANTISI

nuştu, ancak şu anda söz almak isteyen bir bayan baro ba şkanımız
var, müsaade ederseniz, o s ırayı biraz ihlal edeyim. Sizden sonra
o zaman söz hakkı vereyim.

Saym Başkan buyurun.

MUSTAFA	 Av. Mustafa COŞKUN (Sivas Barosu Başkanı): Değerli
UŞ Başkanım, değerli Yönetim Kurulu üyelerimiz; bu dönenıin ilk

Baro Başkanları Toplantısı yeni görevlerinde başarılar diliyorum,
inşallah çok güzel çalışmalar bizlerle birlikte gerçekleşir.

Ben ilk önce gündemle ba şlamak istiyorum, sonunda da
bazı baro başkanlarımızm değindiği birkaç genel konuda çok
kısa beyanda bulunaca ğım. 10 Eylül 2005 tarihinde Ankara'da
geniş katılımlı bir etkinlik planlanıyor, tabii henüz zannediyorum
ayrmtıları düzenlenmemiş . İsmi ve gösterilen hedefler özet olarak
çok güzel. Yalnız ben 10 Eylül'ü biraz erken buldum, çünkü adli
tatilden hemen sonra malumunuz biz Eylül'ün 5'ine kadar tatil-
deyiz, Ağustos'tan itibaren. Hemen pe şinden meslekta şlarımızı
toparlayabilir miyiz? Bence bu bir hafta daha sonra olmal ı; yani
Ekin ayından önce, ama Eylül'ün ortalarrnda gibi olursa diye bir
öneride bulunuyorum.

Bundan önce de bütün baroların-uz, baro başkanlar ımız ve Yö-
netim Kurulu üyelerimiz bizim buradaki hedefimizden biri de yeni
çıkarılmasını düşündüğümüz Avukatlık Yasas ı olduğuna göre,
bütün baro başkanlarının değişik kanaatl[eri var, ülke sorunları
üzerine değişik görüşleri var ve her ilde de hemen hemen hukukçu
milletvekilleri var, buna bir arkada şımız da değindi. Bütün hu-
kukçu milletvekileriyle yak ın temaslar kurarak bu süre zarfında,
yani diyelim Eylül'ün ortalarmda böyle bir kinlik dü şünüyorsak,
bu süre zarfmda özellikle hukukçu milletvekilleriyle ba şlayarak,
sonra onların kanalıyla diğer milletvekillerine birebir yani baro
başkanları kulis yapmalı, ama biz elimizde donelerle gitmeliyiz.
Temmuz ayı içinde bir haz ırlık yaparak, biz neler isteyeceğiz, neler
üzerinde duraca ğız, on-yirmi-otuz maddelik hedeflerimiz olmal ı,
onlar üzerine kulis yapmal ıyız.

Hukukçu kökenli seksen-doksan milletvekilimiz varsa, bu
ortalama iki yüz kişiye tesir edecek demektir, yakm mesai arka-
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daşlarıyla, yak ın diyalog içinde oldukları arkadaşlar olmak üzere, MUSTAFA

hiçbir parti ayırt etmeksizin böyle bir çalışma yapmalıyız. Daha
sonra, Barolar Birli ği özellikle, hukukçu bütün milletvekillerini de
katarak, böyle bir toplant ı içerisine belki Barolar Birliği delegele-
rini de katarak, bir küçük kurultay m ı diyelim, benzeri veya bir
sempozyum mahiyetinde tartışmalı bir toplantı düzenleyerek, o
milletvekillerimiz de böyle bir havanııun içine sokmalıy ız; yani
bizden binleri olarak bu i şin içine katmaliyız. Böyle gidersek etkili
olur, yoksa şunu açıkça ifade edeyim, bir k ısım milletvekillerinde
belki Barolar Birli ği'ne karşı bir önyargı da olabilir, haklı veya
haksız, yani ben haklidır, haksızdır demiyorum.

Biz bu önyargıları da gidermeliyiz. Hep beraber buna bütün
baro başkanları yardımcı olmalı, yanı bizim bir meslek kuruluşu
olduğumuzu, hedefimizin demokrasi olduğunu, hukuk devleti
olduğunu, savunmanın güçlendirilmesi gerektiği gibi noktalar-
da etkili çalişmalar yaparak, ikna edici olmal ıyız. Başta ben söz
veriyorum, bizim Sivas'ta iki tane biri Anayasa Komisyonu'nda,
diğeri Adalet Komisyonu'nda olmak üzere iki hukukçu milletve-
kilinıiz var. Birisi geçen dönem Yönetim Kurulu üyemizdi, oradan
milletvekili olarak seçildi gitti. Bu noktada, her baro çali şırsa, Ba-
rolar Birliği yönetimine de yardımcı olmuş olurlar, böylece yakın
diyalogu da tesis etmiş oluruz. Zaten, Adalet Bakanı bu konuda
hazır olduğunu, diyaloga haz ır olduğunu söylemişti. Böyle bir
tasarıya sıcak bakacağım söylemişti, yıllardır söylüyor. Böyle bir
söz aimmışken, bu konu üzerinde durulmal ı . Ama dediğim gibi
alt yapısı iyi hazırlanmalı .

Avukatlık smavmdan vazgeçemeyiz, bir arkada şımız da be-
lirtti bu hak giderse, bir daha alamay ız. Türkiye'de gündem ko-
lay oluşmuyor. Hele hele avukatlar konusunda belli kesiııılerde,
hatta yargıda yargının biz de yarg ı mensubu oldu ğumuza göre,
yargının diğer bölümünde gerek hakinılerimizde, savcılarımızda
halen önyargılar var; hala avukatlık mesleğinilüzumsuz olarak
gören önemli bin kesim var, yarg ı mensubu. Hepiniz görüyorsu-
nuz, hakimlerimizle, savc ılarımızla özel konu şmalar ımızda ol-
sun, duruşmalardaki tavınlarında olsun, "bu avukatlar olmasa daha
güzel olur gibi veya zaten gereksiz insanlar" gibi tav ırları var. Ama,
her nasılsa, emekli olunca veya görevden ayr ılinca da avukatlık
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MUSTAFA yapmayı düşünüyorlar, bu da bir çelişki. Bu noktada da özel bir
çalışmaya ihtiyacmuz var. Yargıtay nezrinde, Danıştay nezrinde
yakm diyalogiar, demin milletvekilleri örneğinde verdiğini gibi,
özellikle Barolar Birliği bu konuda aktif olmalı, özelikle Ankara
Barosu aktif rol oynamali.

Orada da kişisel temaslar yürütmeliyiz. Çünkü, neticede bu
mutabakatla çıkacak, Avukatlık Yasası'nı biz tasarıyı götiirsek
dahi neticede tepki alaca ğız, nereden alacağız? Yargıtay'dan
alacağız, Danıştay'dan alacağız, Meclis' teki birtak ım milletvekil-
lerinden, bir kısım milletvekillerinden alacağız; birtakım yazarlar-
dan, gazetecilerden tepki alaca ğız. Bunlarla tek tek görü şülüp, bir
şekilde etkinlikler düzenleyerek, bunlar ı katarak, ikna etmemiz
lazım, ikna edemezsek geri döner. Yani, burada öyle çok hayalci
de olmamak lazım. Özellikle reform niteliğini taşıyacak hükümler
getirmek isteriz. Diyelim ki, dilekçelerde avukat imzas ı olsun, hu-
kuk davalarmda avukat zorunlulu ğu olsun, fakirlere adli yard ım-
dan zaten avukat temin edilir, CMK'daki düzenlemelerin benzeri
ceza bunları dediğimiz zaman, bunlar denilecek ki, "avukatlara
yeni kazanç kap ı ları getiriliyor" diye eleştiriler alacağız. Bunlarin
önceden aydmlatılması, birebir görüşülerek, yani bu insanlarla
tek tek görüşülerek, onlarm ikna edilmesi laz ım. Yoksa, bu iş ba-
şarısızlıkla neticelenir ve gelen tepkiler neticesi bunlar ertelenir
diye düşünüyorum.

Son CMK değişikliğiyle, yani ceza davalar ı konusunda avu-
katlarm adeta neredeyse tamamına yakmın veya bu konuda gö-
revlendirilen avukatlarımızın adeta hazine avukatı veya devlet
avukatı konumuna getirilece ği veya getirilme tehlikesiyle kar şı
karşıya olduğumuzu, yani serbest meslek olma özelliğimiz hemen
hemen kayboluyor, biz de artık doğrudan veya dolaylı bir şekilde
devlet avukatı olma yolunda hızla ilerliyoruz. Bu noktada bu yan-
lıştan, ileri aşamada bu yasal düzenlemeler yap ılırken bir paket
halinde yapılıp, gerek Avukatlik Yasas ı'nda, gerekse ilgili di ğer
yasalarda komple düzenlemeler yap ılıp, kovuşturma aşaması için
bu işin ayrılmasmı, imkanlar ı yerinde olan, zengin olan insanlar
için avukat verilmemesini, diğer fakir olan, fakirliğini belgeleyen
insanlar için sanıklar veya müştek:iler veya müdahiller için avukat
verilmesini öneriyoruz.
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Bu noktada, hem sütçe aç ısından bir s ıkıntı, neticede bu MUSTAFA

verdiğimiz milletin, hepimizin ortak paras ı. Onu da çarçur et-
memiz, israf etmemiz do ğru olmaz, ama bir taraftan da insanlar
avukatsız bırakilmamalı. Tabii, ben bu arada İzmir Barosu'nun
daha önceki bir yaymını okumuştum, tercüme edilen avukatl ık
yasalarıı-u, Avrupa'daki yasalar ı . Orada, yani Amerika'y ı yeni-
den keşfetmeye gerek yok. Birçok düzenlemeler İstanbul Barosu
da bu konuda çalışmalar yapmış, onlarm da birçok inceledikleri
şeylerin Avrupa'daki yasalar oldu ğunu biliyorum. Avrupa'daki
Amerika'daki veya İngiltere'deki. Oradaki müesseselerin bir k ısmı
alınabilir, yani avukat yardımcilığı, orada avukat katiplerine özel
eğitim veriliyor, yüksekokul mezunu oluyor, o konuyla ilgili ayr ı
okullar var. Bir ekip çal ışması özendiiliyor, şirketleşmeler özendi-
riliyor. Hukuk sigortas ı var, sorumluluk sigortası var, avukatlıkta
uzmanlık getiriliyor gibi benzeri şeyler yeni düzenlemelerle de
getirilebilir, ama tabii kamuoyunun ikna edilmesi laz ım, öyle bir
çalışmaya ihtiyaç var.

Bunlar çünkü, reform niteliğinde değişiklikler. Bu konularla
ilgili gerekirse bölgesel öntaslaklar haz ırlanarak, bölgesel toplantı-
lar yapılmalı. Oralarda tek tek meslektaşlar tarafmdan tartışılmah,
meslektaşlar, bilim adamlar ı, uygulamacılar, yargı mensuplarmı
da katarak, tartışılmalı ve neticede olgunla şan tasarıyı biz daha
sonra Adalet Bakanlığı'na ve hükümete götürmeliyiz diye düşü-
nüyorum.

Böyle yapmazsak, s ırayı iyi takip etmez ve tartışmazsak, bi-
raz önce İstanbul Baro Başkanı'nın da dediği gibi, birçok hazırlık
yap ılan yönergelerle ilgili de barolar ımızm bilgisi olursa, belki
o konuda da fikri olan, çalışması olan barolar katk ıda bulunur
ve yanlışlık olabilecek konular daha yap ılmadan düzeltilir diye
düşünüyorum.

Ücret sözle şmeleri, biliyorsunuz ücret sözle şmelerine değine-
cektim. Ücret konusunda Türkiye çapmda büyük bir geriye gidi ş
var. Ben hangi baro ba şkammızla görüşsem, falan davayı yüz
elli-iki yüz milyona alıyorlar, falan dava şöyle oluyor gibi. Yani,
artık ücret konusunda çok büyük sıkıntı yaşandığını gözlemliyo-
ruz. Sivas tabii biraz daha dar gelirli bir bölge oldu ğu için, orada
belki normaldir diye düşünüyordum, ama İstanbul' da soruyorum,
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MUSTAFA oradaki avukatlar da aynısını söylüyor, başka illerde yine aynı .
COŞKUN'UN Gelir durumunun yüksek oldu ğunu düşündüğümüz illerde de

yöne böyle bir rekabet, haks ız rekabet mi diyelim, ücret noktas ında
epey bir geriye gidiş var. Yani, enflasyonda tek haneli rakamlara
düştük, ama bizde ücretlerimizde geriye gidişler var.

Onun için, bu noktada da önlem olarak ücret sözle şmelerinin
baroya bir nüshasmın verilmesi teklifine de s ıcak baktığımız ifade
etmek istiyorum. Baro seçimleri ve Barolar Birliği seçimlerini daha
önceden de tartışmıştık üç yılda bir yapılması, hem yeni aynı diğer
derneklerde veya siyasi partilerde oldu ğu gibi, üç yılliğma seçi-
lir, üç yıldan sonra da her seçilen delege de kendi Barolar Birliği
yönetimini seçmiş olur. Yeni çıkacak yasada böyle bir düzenleme
olursa, daha iyi olur diye dü şünmekteyiz.

Bütün bunlarda olduğu gibi ülke sorumlar ı konusunda da
yine uzlaşmaya ihtiyacımız var. Yani, karşılıklı inatlaşmalarla,
bir yere varacağmıız kanaatinde değilinı. Şunu açıklamak istiyo-
rum: Toplumsal uzlaşma olmazsa, birtak ım güçlerin, dış güçlerin
veya global güçlerin Türkiye'yi istikrarsızlaştırma ve istikrarsız bir
ortamda, yani "ne ölür, ne onar, ne öldürür, ondurur" denilir ya, o
pozisyonda y ıllarımizı yine kaybederiz, sa ğı sola, solu sağa karşı
kullanırlar, ama Türkiye kaybeder. Biz kendi aramızda üzlaşma-
lıyız, kendi içi bar ışımızı sağlamalıyız. Nas ıl ki, milli mücadele
yıllarında Sivas'ta, Erzurum'da, Ankara'da, bizim büyüklerimiz
uzlaştılarsa, biz de büyük bir uzlaşmayı gerçekleştirmeliyiz. Bu-
yurun, Türk Bayrağı burada, hilal var, hilal neyi temsil ediyor?
Biliyoruz, yani İstiklal Marşinuz var, Anayasa'nın temel ilkeleri
var. Bunlar bizim için büyük bir uzla şma metnidir diye dü şünü-
yorum, hepinize saygılar sunuyorum.

Oturum Başkanı: Sayın başkan teşekkür ederim.

Buyurun.

ASUDE	 Av. Asude ŞENOL (Bursa Barosu Ba şkanı): Sayın Birlik
ŞENOI'UN Başkanı, Yönetim Kurulu üyeleri, de ğerli baro başkanları; ma-

KONU ŞMASI yıs aymda yapılan Genel Kurul'cian kısa bir süre sonra bu Baro
Başkanları Toplantısı'nm yap ılmasını çok olumlu buluyorum.
Geçmiş dönemde çok s ıkça yapılamayan bu toplantıların bu
kez daha sık yapılabileceği konusunda da bir işaret olarak kabul
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etmek istiyorum. Çünkü, bu tür toplant ıların yararı olduğunu ASUDE

düşünüyorum. Gerçi salona baktığım zaman, yeterli bir saymin 5ENWUN

da bulunmadığını görüyorum. Ama, yine de burada bulunan kaç
kişi de olsa, oturup meslek sorunları, ülke sorunlar ı konusunda
birlikte düşünmek

Oturum Başkanı: Elli dokuz başkammız katılmış .

Av. Asude ŞENOL: Şu an salonda kimse yok. Öğleden sonraki
oturumlar hep bu say ıyla oldu. Demek ki, sabahki oturumdan
sonra, bazı arkadaşlarımız biraz Ankara'nın güzelliğini yaşamak
istediler, ama burada olanlar da meslek ve ülke sorunlarına birlikte
düşünerek, birlikte çözüm bulma konusunda katkilar ını gösteren
arkadaşlarımız, bu toplantılar ın benim kadar önemine inan ıyorlar
diye düşünüyorum.

Toplantılar sıkça yap ılmadığı için belki ya da daha farkl ı
bir çalışma biçimi olarak barolar ımız arasında bölge toplantıları
yapılıyor. Bu toplantılar öncelleri sadece co ğrafi bölge olarak o
bölgenin illeri arasında yap ılırdı, örneğin Marmara Bölgesi'ndeki
toplantı Marmara Bölgesi'nin illeri arasında düzenlenirdi. Daha
sonra, bölge toplantılarının genişlediğini gördük. Marmara illeri,
Ege, Akdeniz illeri, hatta baz ı tç Anadolu illeri bölge toplantısı
olarak bir araya gelip, görüşmeler yaptılar.

Bu tür toplantıların yararına inanıyorsak, bu toplantılara
katılimın da ne kadar çok olduğu önemlidir ve mümkün oldu-
ğunca çoğaltmakta yarar var. Ancak, bu öyle bir gidi ş gösterdi ki,
giderek, adeta Ankara'nın batısıyla, Ankara'nın doğusu arasında
iki farklı bölge toplantıları yapılır hale geldi. Son toplantılar çok
geniş oluyor. Bu toplantılarda genelde biraz önce söyledi ğimi sı-
nırın etkin olduğunu görüyorum. Bu bilerek, isteyerek ya da belli
bir ayrım yapılarak düşünülmüyor, belki, ama bölge toplant ıları
genişleyince ki, ama yapılarak beki düşünülmüyor, ama bölge
toplantıları genişleyince, bu artık batı bölge baroları ve doğu böl-
ge baroları gibi toplantılar düzenlenmeye, götürmeye başladı ve
bönce yanlış, doğru olmayan bir gidiş ve ben bir parça bundan
rahatsız oluyorum. Çünkü, ben batı bölgelerinin toplantılarına
katılmak istediğim gibi, doğu bölgelerinin barolar ının toplantı-
larına da katılmak istiyorum. Oradaki arkada şlarımın kendi ara-
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ASUDE larmdaki konuştuklarını dinlemek, onlarla birlikte dü şünmek ve
ŞENOL'UN konuşmak istiyorum.

KONU ŞMASI

Karadeniz Bölge Barolar Toplantısı'nda da bulunmak istiyo-
rum, Güneydoğu ve Doğu Anadolu Barolar ı'nm yaptığı toplantıda
da bulunmak istiyorum; batıdaki her toplantıda da bulunmak
istiyorum. Bursa'y ı bu alanlarda temsil etmek istiyorum. Ama,
böyle bir ayrım yapilmca, bu çok da mümkün olmuyor.

Bu arada İzmir Barosu'nun öncülüğünde son bir toplantı
yapıldı. Ege, Marmara, baz ı İç Anadolu illerimizin ve Akdeniz
Bölgesi illerimizin kat ıldığı bu toplantıya Bursa Barosu'nun davet
edilmemesini bir unutkanl ık olarak değerlendirmek istiyorum.
Eminim ki, hiçbir art niyet yoktur bunda.

Sevgili arkada şlarım; bugün gazetelerde Yargıtay Başkanı Os-
man Arslan'm bir demecini okumuşsunuzc[ur. Birtakım konularda
yargmın sorunlarını ve sıkıntılarını dile getirirken, söylediği bir
madde "hakimlerdeki niteliğin dü şmesi nedeni olarak, avukatl ıktan
hakimliğe geçişi göstermesi" gibi asla kabul edilemez bir nedendir.

Biraz önce bir baro ba şkanı arkada şımın söylediği gibi zaten
bu işleyen bir mekanizma da de ğil. Avukat arkada şlarımız sık-
ça hakim olmuyorlar, tersi çok i şliyor. Emekli olan ço ğu hakim
avukat oluyor, ama kaç avukat arkada şımız hakim oluyor? Buna
rağmen, Yargıtay Başkanı "hakimlikte nitelik dü şüyor, çünkü avu-
katl ıktan hakimliğe geçiş kolaylaş tırı l ıı or" diyebiliyor.

Aynı şahıs birkaç ay önce de "birtakı m yolsuzlukların nedeni
olarak Yargı tay üzerindeki birtak ı m şaibelerin nedeni olarak yöne avu-
katların elinin uzanmas ından, birtakı m haki ıniere gidip, hatta rü şvet
verdiğini" dolaylı bir şekilde söylediği, demeç vermiş ve bizlerin
tepkisine neden olmuştu. Daha sonra bunun bir sürçülisan oldu-
ğunu ya da yanlış anlaşıldığını söyledi, ama bugünkü demeciyle
bunun bir yanlış anlama ya da bir sürçülisan olmad ığı, Yargıtay
Başkanı'nın bu konudaki gerçek dü şüncesi olduğu görülüyor.
Avukatların hakimliğe geçerken, hakimliğinin niteliğini dü-
şürdüğüne inanan bir Yarg ıtay Başkanı avukatlığa inanmıyor,
savunmaya inanmıyor, savunmarnn yerine inanmıyor demektir,
bu asla kabul edilemez. Ben, Bursa'ya döner denmez kendisine
bu konuyu protesto eden bir bildiri yollayaca ğım.
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Avukat milletvekilleri konusunda da görü şlerimi açıklamış- ASUDE

tim, Birliğe de faksiamıştım, barolara da faksladım. Avukatlıkla
milletvekilliğinin aynı anda olmasını mümkün görmüyorum, do ğ-
ru bulmuyorum. Çünkü, hem milletin vekili olarak yasa yapma
çalışmalarına katılacaksmız, hem de belki o yasa yapma çalışmaları
içindeki faaliyetinizle hiç uyu şmayacak bir şekilde bir bireyin men-
faatlerini savunmak için aynı anda çalişacaksmız. Bu iki durumda
hangi kimliğinizi tercih edeceksiniz? Avukat olarak müvekkilinizin
menfaati için mi çalışacaksınız, yoksa müvekkilinizin menfaatini
bir tarafa bırakıp, milletin menfaati mi? Milletin menfaatini bırakıp,
müvekkilinizin menfaatini düşünürseniz milletvekilliği görevinizi
ihmal edeceksiniz. Aksi takdirde de, müvekkilinize karşı görevinizi
tam yerine getirmemiş olacaks ınız. Bu nedenle, milletvekillerinin
avukatlık yapmas ı, diğer mesleklere sahiplerini de mesleklerini
yapmasıyla, bir nitelendiilmemelidir diye düşünüyorum.

CMK müdafi avukatlara verilen ücretin dü şük olduğu konu-
sunda Bursa Barosu'ndaki müdafi arkada şlarımızın da çok ısrarlı
itirazları var ve onlar da bir dava açmaya hazırlanıyorlar. Bugün
bu toplantıda bu konunun görüşülmesi ve bir değişikliğin yap ıl-
masmın yararlı olacağını düşünüyorum. CMK'da müdafihik görevi
verilmesi için eğitimin mutlaka gerekli olduğunu, biraz önce de
belirttiğim gibi, tekrar etmek istiyorum: Eğitimi kabul etmeyen
meslektaşlarımızm bu görevi de kabul etmemesi gerektiğini düşü-
nüyorum, almaması, talip olmaması gerektiğini düşünüyorum.

Bu arada, Türk Ticaret Kanunu Tasar ısı'nda avukat olmayan
kişilere, yeminli mali müşavirlere hukuki danışmanlık gibi bir
yolun açılma çalışmaları olduğunu, yöne başka bazı yasalarda
da avukat olmayan kişilere aslında avukatların yapmas ı gereken
bazı görevlerin verilme çalışmaları olduğunu görüyoruz. Bu ko-
nularda da hassas davranılması ve müdahale edilmesi gerekti ğine
inanıyorum.

Eylem elbette yapılmalı. Şimdiye kadar daha önceki toplan-
tılarda da söylediğim gibi, barolar ve Barolar Birli ği toplumun
öncelikli kanaat önderi olmalıdır, toplumun kanaat önderleri oda-
lar ve Borsalar Birliği ya da diğer kuruluşlar, işadamı kuruluşları
değil, ama öncelikle barolar ve Barolar Birliği olmaliyken, bunun
gerçekleşmediğini görüyoruz. Hem kendi mesle ğimizin sorunla-
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ASUDE rıyla ilgili olarak, hem ülke sorunlar ıyla ilgili olarak çok daha etkili
ŞENOL UN bir şekilde toplumsal muhalefetin de öncüsü olarak demokratik

	

KONU ŞMASI	 •.	 ...	 .	 .	 .
gorevımızı yerine getırmemız gerektiğine manıyorum.

Eylül ayında yapılmas ı planlanan eylem, bu anlamda çok
önem taşıyor. Gerçekten, sadece eylem yap ılmakla kalmay ıp,
bunun etkili olması için katk ının büyütülmesine de çal ışmak
gerekiyor. Bu arada bir şeye de dikkat edilmesi gerektiğini sanı-
yorum, bir siyasi partimizin muhalefet ça ğrısı ve halkın ülkenin
kaderine el koymas ı, sokağa çıkması çağrısıyla paralelmiş gibi bir
görünüm de yaratmamak gerekiyor. Bunun do ğrudan doğruya
barolarm demokratik görevi olarak zaten yapmas ı gereken ve
meslek sorunlar ıyla ilgili olarak kendi önlerine ç ıkan bir tarihi
görev olarak yerine getirildi ğinin de altıııin çizilmesi gerekiyor.

Bana bir jest yap ıldı, sıra öne alındı, ben de konuşmamı fazla
uzun tutmadan, burada kesmek istiyorum, sevgiler ve sayg ılar
sunuyorum.

Oturum Başkanı: Sayın Şenol teşekkür ederiz.

Şimdi sıra İsmet Karadöl'de, buyurun sayın Karadöl.

	

İ SMEr	 Av. İsmet KARADÖL (Kırklareli Barosu Başkan ı): Sayın
KARADOL'UN Birlik Başkanı, sa yin Yönetim Kurulu ve sayın baro başkanları

arkadaşlarım, hepinize sevgi ve sayg ıyla selamlıyorum; tüm arka-
daşlar çok güzel, veciz sözler ettiler, hepsi gayet güzel, hepsinden
müstefit olduk, sağ olsunlar, var olsunlar.

Ben çok bir şeye değinmeyeceğim. Ben 1965 y ılında yedek
subay olarak Denizli'de göreve yaparken, Denizli Kütüphane-
si'nde bir kitap okumuştum, "Bir Avukatın Kitab ı " eğer Denizli
Baro Başkanı bu kitab ı bulup da birkaç sayfasını teksir ettirirse ve
gönderirse çok hoşnut olurum. 0 zaman, yazar avukat "avukatlar
ıneratip silsilesinin en ba şında yer olurlar" diyordu. Bugün baktığı-
mızda, baro başkanları da biraz kişiye göre belki de ğişiyor belki,
ama zar zor merasimlerde yer al ıyor. Avukatlar itibarlarm ı koru-
maları gerekir. Bu itibarların da biraz paragöz olmama koşuluyla

Ben şöyle bir araştırdım, zengin olup da hayrına okul yaptıran
avukat görmedim, bir hastane yaptıran görmedim.
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Ben, Barolar Birliği Başkanı'ndan mümkünse rica edeyim, iSMEJ

barolar için bir okul yaptırsm, bir huzurevi açsın, ileride düş-D9US
kün avukatlar olacaktır, herkes çok para kazanmıyor ki, para
kazanmayanlar da var, onlar ı ne yapacağız? Onun için şimdiden
hazırlıkları Baro Birliği'nin olursa sevinirim. Hiç olmazsa düşkün
avukatlar da bir sıcak bir yuva bulmanın, meslek tesanütünün bir
göstergesi olur.

Hepinizi sevgi, saygı, hürmetle selamlıyorum, saygılar su-
narım.

Oturum Başkanı: Şimdi, söz sırası saym Aziz Canatar'da.

Av. Aziz CANATAR (Gaziantep Barosu Başkanı): Saym Ali?

Birlik Başkanı, saym Yetim Kurulu üyeleri ve çok de ğerli mes-
lektaşlarım; öncelikle biraz önce bir meslekta şımın değindiği
Yargıtay Başkanı tutum ve davranışı üzerinde durmak istiyorum:
Anayasa'nın belirttiği önemli kuruluşlardan biri Yargıtay ve yar-
gının başı olarak hukuk devleti anlayışmın temsilcisidir. Ama,
nedense avukatlara karşı olumsuz bir tutum ve davranış içinde;
yani savunma mesle ğini yok say ıyor ve savunmanın kutsallığma
da bu tutum ve davranışıyla gölge düşürüyor. Bu anlamda, Tür-
kiye Barolar Birliği tarafından Yargıtay Başkanı'nın uyarılması
gerektiğine inanıyorum.

İkinci husus; avukatlar ı her ne kadar hakimliğe, savcılığa
geçişte başarılı olamayacaklar ı yolunda bir kanaate sahipse de
ben otuz iki senelik avukatım, hakimlikten, savc ılıktan avukatlığa
geçenlerin aksine, başarılı olmadıklarmı, avukatlıktan hakim ve
savcılığa geçenlerin çok çok başarılı olduğunu müşahede etmiş
bir kişiyim.

Bunu belirttikten sonra, birkaç konuya daha değinmek isti-
yorum: "Savunma yargın ı n kurucu unsurlarındandır" diyoruz ve
savunma kutsal bir meslektir. Savunman ın kutsallığı savunma
görevinin gereği gibi yerine getirilmesinden kaynaklan ır. Bugün
Ceza Muhakemesi Kanunu'nda ve adli yardımda avukatlar belli
bir ücret almaktad ırlar. Aldıkları ücret gerçekten çok yetersiz bir
ücrettir. Ücret yetersiz olduğu için de avukat göreve dört elle sa-
rılmamakta. Çoğu kez görüyorum, genç arkadaşlarımız hakim ve
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AZ İL savcmm kar şısmda suskun durmaktad ırlar. Aldığı ücret göreve
CANATARIN gereği gibi sarılmamasmı gerektiriyor ve o zaman avukat görevini

yapamıyor. Meslek bilgi ve ehliyeti yüksek olan avukat da hakim
ve savcmın karşısmda saygm olamaz.

Biz bu anlamda, avukatlık mesleğinin seçkin ve saygın olması
için CMUK ve adli yard ım konusunda Türkiye Barolar Birli ği'nin
bir dengeyi bulmas ı gerekir; yani bu anlamda, halk tabiriyle kan-
tarm topuzu kaçmıştır. Avukatlık rnesleğini kendi elimizle yavaş
yavaş itibarsızlaştınyoruz. Bu konuda duyarlı olmamız ve üze-
rinde özelikle durmamız gerektiği kanaat indeyim.

Diğer taraftan şu hususa değinmek istiyorum: Türkiye'de
birtakım yasal değişiklikler gerçekle şmektedir. Avrupa Birliği bu
yasal değişiklikleri önerdiği zaman çok çabuk ve kolay geçiyor.
Ama, ülkenin gerçekleri, ülkenin hukukçular ı böyle bir öneride
bulundukları zaman, es geçiiyor, dikkate bile al ınmıyor. Türkiye
Büyük Millet Meclisi ve hükümet bu anlamda de ğişiklik yapar ve
değişikler uygulama alanı bulmad:ığı için genelde yasalar kadük
hale gelir. Bunlardan bir örne ğin de, Avukatl ık Yasas ı'nın 35.
maddesidir. 35. maddede ana sermayesi iki yüz elli milyar olan A.
Ş'lerin ve üye say ısı yüz olan konut yapı kooperatiflerinin avukat
tutma zorunluluğunu getiriyor. Avukat tııtmadıkları zaman da,
o yerin en büyük mülki amiri tarafmdan asgari ücret tutarmda
cezaya maruz b ırakilacaklar ı öngörülmü ş .

Özellikle belirtiyorum, sanayi bölgesi, ticaret bölgesi. Bu ko-
numdaki şirket ve kooperatif sayısı oldukça fazla. Ben üç-beş kere
sanayi odasma, ticaret odas ına yazı yazdım. Bu konumdaki şirketleri
ve kooperatifçileri tespit ettim. Sonra, kooperatifçilere ve şirketlere
yazı yazdım, bir kısmı avukat tuttu, büyük bir kısmı tutmadı . Bu-
nun üzerine, Gaziantep Valisi'ne yaz ı yazdım, avukat tutmayanlar
hakkında cezai müeyyidenin uygulamnas ını istedim, tık yok, ses
yok. Sanayiciyi de dariltmak istemiyor, tüccarı dariltmak istemi-
yor, kooperatif ba.şkanlarm dariltmak istemiyor. Bir yasa maddesi
varsa, bu yasa maddesinin uygulanmas ı lazım. Uygulanan bir yasa
maddesinin orada bulunmas ının ne anlamı var? Bu yasa maddesi
tartışıhr, doğru mu yanlış mı? Yani doğruluğu buluncaya kadar
uygulanması lazım, hukuk devleti bunu gerektirir. E ğer yasaya rağ-
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men uygulanmazsa o zaman hukuk devleti anlay ışı hüküm sürmez, AZIZ

anarşi başlar. İster beğenir, beğenmezsek değiştirmemiz lazım.

Bu anlamda, biz çeşitli yerlere yaz ı yazdık, Barolar Birliği'nden
de bu konuda ben bir faaliyet görmedim. Özelikle hatırlatmak
istiyorum, bunun gündeme alınmasını ve bu yasal maddesinin
uygulanmas ı için de Türkiye Barolar Birli ği'nin girişimde bulun-
masmı öneriyorum, hepinizi sayg ıyla selamlıyorum.

Oturum Başkanı: Buyurun Başkan.

Av. Kazım KOLCUOĞLU (İstanbul Barosu Ba şkanı): Ben KAZIM

konuşmamı bitirirken, aslında ol. maddeyle ilgili görüşümü açık- KOLCUOGLU'NUN

layacaktım, unuttum. 0 1. maddenin yani bir etkinlik yap ılması
konusunu zaten Genel Kurul'da bir karar haline getirdik. Bana
göre, 5 Eylül'de açılışta bütün barolar kendi yörelerinde ufak veya
büyük açılış eeri yap ıyorlar ve orada avukat arkada şların-uzı
topluyorlar. 0 nedenle, o etkinliklerin hepsini b ırakalım, beşinde
sabah Yargıtay'da açılış, öğleden sonra bütün barolar o aç ıliştan
sonra Ankara'da bir yürüyüş düzenleyelim ve görü ş ve düşünce-
lerimizi açıklayan bir de ayrıca bildiriyi kamuoyuna açıklayalım.
Yani, niçin yürüdü ğümüzü açıklayalım.

O konuda be şi benim için değil de, bütün arkada şlar için iyi,
çünkü herkes kendine göre o konuda bir çal ışma yapacaktır, bu
çalışmayı buraya yönlendirelim ve zannediyorum, epey kat ılım
sağlarız. İstanbul konusunda da epey arkada şımızla görüştük, o
katılımı sağlayabiiriz.

İkincisi; bu toplantının sonunda bir basın açıklamas ı yapalım;
yani meslektaşlarınıız ın ülkenin genel sorunlar ı, meslek sorunlar ı
ki, 2802'nin değişmesi konusundaki görüşlerimiz de dahil, yar-
gının bağımsızlığı konusundaki görü şümüzü de içeren bir basın
açıklaması yapalım. Bu basın toplantısı şeklinde olabilir, yarm
Barolar Birliği Yönetim Kurulu zaten toplantı halinde, başkanlarm
görüşleri diye bu basın açıklamas ını kamuoyuna yapar, basına
bildirir, benim iki etkinlik önerim bu, teşekkürler.

Oturum Başkanı: Başkan, teşekkür ederiz.
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Bu konuda bas ın açıklaması yapmak üzere, Barolar Birliği
Yönetim Kurulu'na bu yetkiyi zannediyorum ba şkanlar vermiş
oluyor, o tarzda toplantı halinde olan Yönetim Kurulu da bu aç ık-
lamayı yarm Yönetim Kurulu toplantısından sonra yapar.

Arkadaşlar uygun mudur? Eğer, bu konuda basın bildirisi
için, özellikle not vermek isteyen arkadaşımız olacaksa, o notlar ı
da biz almaya haz ırız. Yani, o basın bildirisinin içinde onlar ı da
değerlendirmek üzere, konu başlık-ları altında kullanmak üzere
hazırız. Ancak, bugün zannediyorum ki ,bu konu şmalardan aşa-
ğı yukarı hepimizin satır başlarını aldık, bu çerçeve içinde basın
açıklamasını yapmak üzere Yönetim Kurulu'nun kendisini yet-
kilenmiş sayıyor. 0 konudaki önerilerinizi şimdi toparliyoruz.
Zannediyorum ki, yarınki Yönetim Kurulu toplantısında arka-
daşlarınuz gelen önerilere göre o tarihi saptayacaklar, onu da size
bilahare duyuracağız.

Aksi görüşte arkadaşımız yoksa, bunu bu şekilde kabul etmi ş
sayıyoruz.

Av. Özdemir ÖZOK: Yahıız aşağıdaki imzay ı Türkiye Barolar
Birliği Yönetim Kurulu olarak mı atacağız, baro başkanları olarak
mı atacağız? 0 önemli.

Oturum Başkanı : İmzayı başkanlar olarak açıyoruz, Yönetim
Kurulu olarak yaz ıyoruz. Elli dokuz kişinin katılımını o şekilde
açıyoruz, yani o yetkiyi o şekilde almış olduk. Zaten, yetki alma-
mızın nedeni de o şekilde.

Konuşma sırası Remzi beyde, sayın Remzi Demirkol buyurun.

REMZi	 Av. Remzi DEMİRKOL (Manisa Barosu Başkanı): Birliğimi-
DEMUKOL'UN zin değerli Başkanı, değerli baro ba şkanı arkadaşlarım, hepinizi

saygıyla selamlıyorum; Önce bu toplantı yöntemiyle ilgili aç ık
ve yorumsuz görüşlerimi söyleyeyim: Bu ya bu yöntemde bir
yanlışlık var ya da bizde bir yanl ış lık var. Buraya arkadaşlarımı-
zı çağırıyoruz, bir k ısmı konuşuyor ,sonra bırakıp gidiyor. Yani,
Başkan sağ olsun, bütün toplantılarda baştan aşağı hepsini izliyor,
diğer arkadaşlarımız her nedense, yani buna bir çare bulmak la-
zım. Yani, birbirimize bu sayg ı meselesini çözmemiz laz ım. Önce
bu işi kendi kendimize bu işi halletmemiz lazım.
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Ankara'da bu şekilde bir toplantı yapma yönteminde bir REMZ

yanlışlık var. 0 zaman, daha farklı, yani bu işle uğraşan profes- D[MKOL'UN

yonel kuruluşlar da var. Kendi kendimize oturup bir bakal ım,
biz yetmiş beş kişi yönetimle beraber doksan kişi civarmday ız.
ilgi durumuna göre yirmi-yirmi beş kişi ayrı gruplar halinde
yuvarlak masa şeklinde konu şalım veya eğer böyle bir toplantı
olacaksa, Ankara'ya kimisi ba şka bir işi için geliyor, iş olsun diye
bir kısım arkadaşımız herhalde buraya da uğramış oluyor. Eğer,
dinlemeyecekse, burada ilgilenmeyecekse, hiç gelmesin daha iyi.
Ben bunu bir kere arkada şlarıma ve yönetime kar şı saygısızlık
demeyelim de olumlu bir davran ış olarak görmüyorum. Önce
bu işi çözmemiz lazım.

Anadolu'dan, çeşitli yerlerden gelen arkadaşlarımızm her bi-
rinin her konuda çok bilgisi olur almaz, ayr ı bir şey, ama herkesin
kendisine göre bir efsanesi bir şeyi vardır, doğrudur eğridir; yani
herkesin yüzüne bakıp dinlememiz lazım, yani buna bir çare bu-
lalım. Nas ıl, Birlik Başkanı sabahtan akşama not alıp dirıliyorsa,
bizim de onu aynı saygıyla o arkadaşlarımızı dinleyip ... Bir de
bu telefon işine de bir çözüm bulalım. Herkesin kendisine göre
işi gücü var, eğer dinlemeyeceklerse, telefonlar z ır zır çalacaksa,
yani bilemiyorum, önce bu işleri bir halledelim. Asgari saygı işini
çözelim. Yararlı olmuyorsa, saym Ba şkan'a diyelim ki, bu böyle
olmuyor. 0 zaman, siyasi partiler veya çeşitli dernekler gidiyor,
Ankara'nm dışmda farklı bir yerde, kimsenin dağılamayacağı
şekilde bir toplantı düzeni ayarlıyor.

Av. Özdemir ÖZOK: Başkan merak etmeyin, bir daha An-
kara'da toplantı yapılmayacak, dediğiniz gibi olacak, hiç kimse
bir yere kaçamayacak, halledece ğiz. Başkan, mesaj alınmıştır,
sen esasa geç, bunu yapaca ğız, merak etmeyiniz, hakl ısınız, onu
çözeceğiz, hiç merak etmeyin.

Av. Remzi DEM İRKOL: Arkadaşlar; buraya geldik, sabah
saym milletvekilleri, saym Başkanı dinledi, sonra herkes b ıraktı
gitti, yakışık kalıyor mu?

Av. Özdemir ÖZOK: Kalmıyor, Başkan onu çözeceğiz, hak-
lıs ınız, önümüzdeki toplantı arkadaşların dağılmayacağı, belirli
bir merkezde olacak.
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REMİ j	 Av. Remzi DEMİRKOL: Bu işten yararlanacaksak, ama şeklen
DEMIRKOL'UN biz baro başkanları neyse bu işi önce hai[edelim.

KONU ŞMASI

Say ın Başkan konuşmasında değindi, birçok arkada şlar ım
da bahsetti. Bu sağlık ve fon meselesinde kesinlikle yanl ış yapı-
lıyor. Yani, bir buçuk yıl geçti, yönetmelik geldi gitti, şu oluyor,
bu oluyor, sağlık sigortas ı, genel sigorta, IMF derken, on sekiz
ay oldu, bu iş hallolmuyor. Manisa'ya gittiğimde, herhangi bir
ilçeye gittiğimde önce bunu soruyorlar. Demin, arkada şlarımız
da pulla ilgilisöylediler.

Çok değerli insanlar bu işlerle görevlendirilmiş olabilir, buna
saygımız sonsuz. Ama, yasanın hükmü aç ık, yani iki-üç y ıl son-
ra bu para kırk-elli trilyon olacak, beklenecek diye bir kural var
mı? Böyle bir şey yok. İnsan sağlığı ve demin siz de bahsettiniz,
herhangi bir yerde i şgalle olur veya herhangi bir şekilde olur
veya bir avukatımızın sağlık nedeniyle biz ona hiçbir yard ım
yapamadan, ölüp gidiyor, müdahale edemiyoruz. Biz ona daha
sonra ne yapacağız? Şimdi, bir buçuk yıl oldu biz çok para topla-
dik diye övünüyorsak o ayr ı, ama bizim yasadaki amaç ne? 27/a
maddesi diye orada bir şey var. "Bu şu amaçla kullan ı lır ve şöyle bir
yönetmelik ç ıkar, Barolar Birliği de bunu uygular" diyor. Ama, orada
bir süre konulmad ı diye, biz sağlık sigortas ı, IMF şunu zorladı,
onlar çıkacak, genel sigorta ç ıkacak diye bekledikte, yani daha ne
kadar bekleyeceğiz?

Buna da bir yanıt vermek gerekiyor. Biz, "Başkan ı m ız şu kadar
para toplandı, bundan sonra daha da gü'zel uygulanacak" diyoruz. Pe-
kala üç sefer söyledik, daha sonra nasıl söyleyeceğiz; yani daha ne
kadar beklenecek? Ben tam ayrmtısını bilmiyorum, ancak önemli
insanlarm bu işin ayrmtısı içinde görev ald ığı, yönetici olarak
belki de bilemiyorum, karar verici yerdeler mi de ğiller mi? Ama,
bugüne kadar hiçbir somut mesele yok. Bunun da bir şekilde çö-
zümlenmesi laz ım. Nasıl çözümlerıecekse çözümlensin. Aslında,
bu bir ölçüde yanl ış söylemiş olmayayım, biraz da görevi savsak-
lama gibi bir şey oluyor; yani bunun bir çzümü olmas ı lazım.

İnsan sağliğından daha önemli bir şey olabilir mi? Hukukun
üstünlüğü, şu bu diyoruz. Peki, bunun dışmda insanın sağlığmı
başka bir şeyle nasıl ölçeceğiz? Yani, bunun acilen, bu sorunun da
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çözümlenmesi gerektiğini düşünüyorum ve bunu da çok önem- REMZ İ

sediğimi belirtmek istiyorum. 	 DEMiRKOL'UN

KONU ŞMASI

Çok kısa yaptığımız seçim ve seçim öncesi, seçim sonras ı
meselelere de k ısaca değinmek istiyorum: Eğer, rahatsız edici
sözcükler söylersem, baz ı arkadaşlarımız bundan rahats ız olur-
sa bakacağun.

Değerli arkadaşlarım; muhataplar ımızm bir kısmı burada.
Afyon' da yaptığımız toplantıda, az önce bölgesel toplantılar sözü
edilmişti, bunlardan biri de orada olmu ştu. Saym Bursa Başkanı
orada çok güzel şeyler söylemişti. Bazı şeyler akılda kalıyor, bu
toplantılarda da öyle. Bu toplantı bitip, ayr ıldığımızda, bunun
%80'i yapılan araştırmalarda unutuluyormu ş, üç gün sonra da
%5'i ya kalıyor ya da kalmıyor. 0 nedenle, Çinlilerin önemli
bir atasözü var, "söylersen unuturum, gösterirsen hat ırları m, ama
işin içine dahil edersen anlar ım" diyor. Onun için, bizim Trabzon
toplantısmdan ne kalmıştır, düşünün ne kalmıştır? Avukat evi
kalmıştır, niye çünkü? Orada gösterilmiştir, somut olarak gösteril-
miştir. Daha sonra ne kalmıştır? Bu bağıms ızlık meselesi üzerine
başkanla yapılan tartışmalar kalmıştır.

Ayrmtı düşündüğünüzde, Afyon'a geri dönersek, ne kald ı-
ğmı söylemek istiyorum. Asude han ım "üç büyükler ve diğerleri"
dedi. Üç büyükler ve diğerleri, İstanbul, Ankara ve İzmir, Barolar
Birliği az önce de bir ara konu şuldu, Nevzat bey "Biz üç kişi baş-
kanla beraber Adalet Bakan ı 'na gittik" dedi. İsa da söyledi "Yahu ne
çok Bakan'la görüşen var" dedi. Laf s ırası geldi mi, Bakan'la şöyle
konuştuk, böyle konuştuk.

Bu tür meselelerde, neyse bu üç büyükler, ama üretim yok,
üç büyükler dedik. Bunu üç büyük arkadaşlarımız seçimde sa-
yin Birlik Başkanı'na açık destek verdiler ve bu gerçekten de çok
önemli bir şey. Saym Ba şkan' ı ayrıca kutlamak istiyorum. Kitapta
da yaz ıyor, İstanbul Dergisi'nde özellikle getirdim. Bilmiyorum,
siz kendiniz herhalde okumu şsunuzdur, "Altmış beş delegemizle
Barolar Birliği Başkan ı 'n ı destekledik" diyor.

Salondan: Yanlış bir şey yapmadık.
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REMZf	 Av. Remzi DEMİRKOL: Yanlış olarak söylemiyorum. Biz de
DEMKOI.'UN desteklememe hakkma sahibiz. Ben şunu söylemek istiyorum: Sizi

kutlamak istiyorum, altmış beş delegemizle tamamen bu işi yaptık.
Daha sonra Bush ve İrak, Blair işini de hallettiniz, şimdi sıra geldi
artık barolara; yani bundan sonrabu i şlerin yap ımında desteğinizi
bekliyoruz. Yirmi bin avukat, sekiz bini Ankara'da var, on sekiz
bin de İzmir'de var, %60-70'i zaten oluştu. Dolayısıyla, bugünkü
oluşan yönetimin arkasmda büyük bir avukat say ısı gücü var,
bu önemli bir şey. Bunu yad ırgamak mümkün mü, yadsımak
mümkün mü? Ama, şimdi daha ör ıcekine göre daha farklı değil
mi, İstanbul'un, tzmir'in öyle değil mi?

Ben bu seçim öncesi baz ı şeyler de var, onlar ı da isterseniz
bu üç büyüklere devam edeyim, sonra o tarafa geleyim. Ne oldu?
Üç büyüklerimiz Bursa'n ın da büyük deste ğiyle şimdi oldu dört
büyükler.

Av. Asude ŞENOL: Hala, üç büyükler ve diğerleri, hala An-
kara, İstanbul, İzmir başta olmak üzere.

Oturum Başkanı: Sevgili arkadaşım müsaade eder misiniz?
Gördüğüm kadarıyla arkadaşlarım oldukça yoruldular, gerçekten
burada salonda bulunan arkada şlar ciddiyetle, hiç bırakmadan
dinleyen birçok arkadaşımı görüyorum. Onun için, lütfen gündem
çerçevesinde, düşüncelerinizi söyleyin, ama gündem çerçevesinde
oraya gelelim, onunla birlikte kar şılıklı konuşma tarzmda olmasın,
bakm bitirelim. Konu şacak üç arkadaşım daha var.

Av. Remzi DEM İRKOL: Sayın Başkanım, burada sayın Birlik
Başkanı'nın hem Ankara'daki siyasi partilerle ilgili konu şmayı
çok ayrıntılı şekilde okursanız, "az ınlıktaki dü şünceleri de korumak,
çoğunluğun görevidir" diyor. Ben burada eğer

Oturum Ba şkanı: Hayır ben konuşmayın demiyorum, gün-
dem çerçevesinde.

Av. Remzi DEMİRKOL: Ben ona dayanarak, o özgür or-
tamdan yararlanarak, bu şekilde görü şlerimi anlatmaya çalışı-
yorum.

Bu üç büyüklerimiz oldu, dört büyükle:rimize bir şey daha ek-
lendi, o da orada zaten bak ıyor. Gayet açık bir şekilde, bir de güney
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illerimizin büyük değeri, Mersin' de bu işe dahil oldu. Kaz ım bey REMZI

"niye esasa gelmiyorsun?" diyor. Deniliyor ki, kritik bir dönemden JIN

geçiliyor, "bu sayı n Başkan ı yeniden Birlik Ba şkan ı yapmam ız lazım"
Peki, bu kritik dönem ne, kim için kritik? Yani, Barolar Birli ği
Başkanı'nm aynı kalmas ı hangi kritik durumu önleyecek, neyi
veya bizim bilmediğiniz barolarla ilgili veya ülkeyle ilgili. Bunu
İsa bey özellikle döne döne anlatıyor. Deminki konu şmasında da
var gücümüzle bu kritik dönemde Başkan' ın arkasında, yani bu
kritik dönem ne, kime karşı? Bunun dışında bizim bilmediğimiz
farklı bir şey mi var?

Av. Asude ŞENOL: Ben konuşmamda son toplantıya Bur-
sa'nın atlatıldığım gördüğümü ve bunu ihmal olarak değerlendir-
diğini söyledim. Bunun ihmal deyince kast olduğunu düşünebilir
miyim? Çünkü, sağımız solumuz, kuzeyimiz, güneyinùz, batımız,
doğumuz çağrıldı, ama Bursa değil. Bursa atlanabilecek bir il de
değil, unutulacak bir il de değil.

Av. Remzi DEMİRKOL: Ama, o toplantıyı ben düzenlemedim.
Ben özellikle sizin niye çağrilmadığınızı sayın Başkan'a da sordum o
toplantıda, Manisa'ya da özellikle sizi ça ğırdım, telefon da ettim.

Salondan: Başkan bizi niye çağırmadmız?

Av. Remzi DEMİRKOL: Arkadaşlar; Barolar Birliği'nde artık
üç büyükler değil, daha yeni büyüklerle birlikte.

Av. Asude ŞENOL: Yetmiş beş büyük demenin mücadelesi
içindeyiz, üçü beşe çıkarırsak, yarın on beşi yetmiş beşe bu önemli
bir şeydir. Benim mücadelem bu ve bu sürecektir. Her baro e şit
değerlerle, eşit haklara sahip, bağıms ız bir kuruluştur. Barolar
Birliği de üst kurulu ş değil, bir koordinasyon kuruludur, bu
düşüncelerimi tekrarlamaya devam ediyorum, ama oyunu bu
yönetime kullandım, bunun da arkasmday ım.

Av. Remzi DEM İRKOL: Tamam, siz onun arkas ındasmız, ben
de kendi kullandığım oyun arkasındayım. Ama, mecbursunuz,
zaman zaman tartışıyoruz.

Oturum Başkanı: Sevgili arkadaşlar; bir saniye ben sayın
Remzi başkandan rica edeceğim, lütfen konuşun, ancak karşı-
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lıklı olmamak ko şuluyla, istediğinizi konuşun, rica ediyorum.
Gündemde konuşacaklarmızı konuşabili:rsiniz, buyurun.

REMZI	 Av. Remzi DEM İRKOL: Az önce, Trabzon'la ilgili bahset-
DEMKOL'UN tim, anılarda neler kaldığını, tabii burada size de soruldu ğu gibi,

"Avukatlar Evi ne oldu" deniliyor gibi. Saym Başkan daha önceki
açıklamalarmda da de ğindi. Ne diniliyor? "Belediyelerle ilgili bir-
takı m sorunlar çıktı " deniliyor. Ama, orada bütün sorunlar bitti;
Eviniz Temmuz'da, A ğustos'ta temelleri atılacak, baro başkanları
huzurunda ihale yapılacak. Sonra, belediye engel çıkardı, daha
sonraki açıklamalarda saym Ba şkan "talihsizlik oldu" diyor.

Arkadaşlar; Çeklerin bir atasözü var, "talihsizlikler kendileri
için aral ık bırakı lan kap ı lardan girerler" Biz buradaki yönetimden
ileri görüşlühik ve liderlik beklemek zorundayız. Elli bin avukat
bu memleketin insanlarının vekili konumunda; bizim vekiimiz
konumunda da kendileri burada. Yani, onlar bunun belediyede
takılıp takılmayacağmı biz Anadolu'da kasaba avukatları olarak
mı bileceğiz, buradaki avukatlar mı veya öneticilerimiz mi bile-
cek? Yani, bu bir sorumluluk, öngörü işidir diyorum. Yani, burada
bir noksanlık olduğu ve bugüne kadar bu işin gerçekleşmemiş
olmas ının da aynı zamanda bir sorumluluk gerektirdi ği kanısın-
dayım. Bunu belirtmek istiyorum.

Oturum Başkanı : Remzi bey bir saniyenizi rica edece ğim. Ar-
kadaşlar, toplantının hemen akabinde topluca bir resim çektirme
teklifi var, arkada şlarıma bunu duyurmak isterim.

Remzi bey buyurun.

Av. Remzi DEMİRKOL: Bu Antalya Toplantısı'nda saym
Başkan bu konuyu aç ıklarken, belgelerini de sundu. "Artık ben
bu iş ten neredeyse, taraf olmamak konumuna geldim" buyurdu. Artık
bundan sonra bilmiyorum, taraf olmamak mümkün mü, değil
mi? Yani, burada Barolar Birliği'nin yönetim olarak; kurumsal
olarak bu konuyu çok önemli ve öncelikli bir şekilde çözmesinin
çok zorunlu olduğunu düşünüyorum. Çünkü, avukatlar "bizim
evimiz nerede, biraz da bizim yuvam ız ı ne zaman yapacaks ın ız?" diye
laflar da söyleniyor.

Av. Özdemir ÖZOK: Yapacağız, en kısa zamanda.
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Av. Remzi DEM İRKOL: Yoksa, Melih Gökçek'e kalacak gibi REMZ İ

bu iş .	 DEMIRKOL'UN

KONU ŞMASI

Arkadaşlar; Bir de kısaca sabahleyin sayın Başkan konuş-
masmda söz etti, kaliteyle ilgili bu kalite konusu çok önemli bir
konudur. Eğer, Barolar Birliği böyle bir konuyu ele al ıp, önü-
müzdeki dönemde gerçekle ştirebilirse, daha önce sayın İstanbul
Başkaııı'yla birkaç toplantıda bu konuyu konuştuğumuzda, kalite
belgesi üzerinde bazı avukatların, ISO 9000 belgesi almak için
ilgili yerlere ba şvurduğunu ve bunun daha sonra şikayet konusu
olup, savcılığa intikal ettiğini, ilgili kuruluşun da "biz avukat ın
kaliteli olduğunu değil, onun bürosunun dolab ı böyle, masas ı böyle ona
kalite belgesi verdik, yoksa avukat kalitelidir demedik" diyor. Değil mi
sayın Başkan?

0 zaman, bazı barolarm da tüzel kişilik olarak kalite belgesi
aldığım, Barolar Birliği'nin de bu konuda önderlik etti ği gibi de
bu yanlış bir şey değil, Antalya'da ald ı, yanlış bir şey değil. An-
cak, yanlışlık yasaklarla ilgili. Biz artık yasak koyarak avukatl ık
yapma işini bırakmamız gerektiği kanısmdayım. İstanbul'daki
arkadaşlarımız daha iyi biliyor. Yabanc ı hukuk bürolar ı hızla
ülkeyi çeşitli biçimlerde delerek, bizim avukat arkada şlarımız ı
yanlarında çalıştırarak, bu yasaklar ı deliyorlar. Peki, biz buna
karşı ne yapabiliriz? Yapacak olduğumuz sayın Başkan' ın sabah
söylediği toplantıda bahsettiği gibi, bu kalite meselesini bir şekil-
de halletmemiz laz ım. Yoksa, Avrupa'yla yapacak olduğumuz
bu müzakere sürecinin ilk bölümünde hizmet sektörü ve bizim
çalışma bölümlerimizle ilgili konular tartışılacak. Bir iki y ıl sonra
Fransız avukatları gelip, Manisa'da veya İzmir'de bizim bürolarm
yanına büro açtığında, biz onlara kar şı nas ıl mücadele edeceğiz?
Yani, bunları da düşünmek lazım.

"Küreselleşme" diyoruz. Biraz önce de bahsedildi, Kaz ım bey
de söz etti. Yani, bu küreselle şme küreselleşelim demekle olmu-
yor. Küreselleşme bir sonuç, dünyada diğer teknolojik gelişmeler
hızla artıyor, onun sonunda smır tanımayan yeni bir olgu ortaya
çıkıyor, bunun adına küreselle şme, küreselleşmeye karşıyız de-
mekle küreselle şmeye kar şı gelinemiyor ki. Biz hangi teknolojiyi
üretiyoruz, hiçbir teknolojiyi üretmiyoruz, bilgi de üretmiyoruz.
Ne yap ıyoruz? Üretilenleri kullanma, onu da tam yapam ıyoruz.
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REMZ İ Hiç olmazsa avukatlar olarak buna bir çözüm bulal ım, burada
DEMUKOL'LJN rekabet için ne gerekiyorsa, bizden sonraki, biz belirli ya şları

geçtik, bizden sonra yeni yeti şecek kuşaklara bunu en iyi şekilde
burada bu hizmet sektöründe nas ıl mücadele edilmesi gerekti ğinin
öğretilmesi için bir kap ı aralayalım diyorum; yani buna bir çare
bulalım. Bunu çok önemsiyorum, yani ne yapal ım, edelim, bu
konuyu Barolar Birli ği de haz ır el atmışken, belirli reklam yasağı
gibi bazı şeyleri de yeniden gözden geçirerek, bu öneli konunun
avukatlıkla ilgili çal ışmaların kalitesini artıracak çabalara bütü-
nüyle destek vermemizin çok yararl ı olduğunu ve gelece ğimiz
için önemli oldu ğunu düşünüyorum.

Beni dinlediğiniz için çok çok teşekkür ederim, saygılar su-
narım.

Oturum Başkanı: Sayın Demirkol teşekkür ederim.

Şimdi, söz sırası Selçuk Cirit'te, Say ın Cirit buyurun.

SELÇUK	 Av. Selçuk CİRIT (Elazığ Barosu Başkanı): Sona kaldığımız
ÜRITIN

KoNU	
için çok fazla söylenecek bir şey kalmad ı . Lehe ve aleyhe olan her

ŞMA şey söylendi. Ben yalnız bir konuyu önemli tekrarlamak istiyorum:
Sınavla alakal ı, çünkü, 2006 yılında sınav yapılacak. Ülkemizdeki
bilinen bütün imtihanlar önce yap ılir, o sınavı geçenler staja alı-
nırlar. Hakim savcılikta böyle, maliye müfetti şliği böyle, hesap
uzmanlığı, banka müfettişliği, bütün imtihanlar bu şekildedir.

Bunu bir an önce yaparsak, 2006'da s ınavdan önce bunu
bitirirsek, öncelikli bu kanunu halledersek, herhangi bir mükte-
sep hak iddiasıyla da karşılaşmayız. 0 nedenle, ben öncelikli bu
sınavdan önce, sınavla ilgili maddenin değiştirilmesi ve sınavın
stajdan önceye almmas ı gerekiyor.

Şu anda stajyerlerimizi var, hepimizde stajyer var. Sınav geldi-
ği zaman, stajyer çocuk imtihana girecek ve kazanamayacak. Hem
kendisi, hem barolar, hem Barolar Birli ği için bir biinmeyenden
ötürü maddi ve manevi kay ıptayız. Ama, çocuk imtihanına girer,
s ınavını kazanırsa, staj ına başlar, kazanamazsa, bu arada tabii
staj süresince çalışamama durumu var. Çocuk bir yıl bir yerde
çalışamıyor, gelir elde edemiyor, zorluk çekiyor, imtihana girip
kazanamıyor; yani bunun maddi ve manevi kaybı çok büyük.
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Gerçekten vicdani sorumluluk da gerektiriyor. 0 nedenle öncelikle SELÇUK

bu smavla alakalı kısman halledilmesi laz ım.	 CIR İT İ N

KONU ŞMASI

Tasarı da öyleydi, tasar ıda iki s ınav vardı, bir önce bir de staj-
dan sonraydı, nasil olduysa kanunlaşırken staj dan önceki sınav
kalktı ve stajm sonundaki sınav kaldı. Burada dediğimiz gibi o
hale dönsün, iki sınav olsun veya tek sınav ve stajdan önce.

Av. Özdemir ÖZOK: 0 zaman, gönderece ğimiz Avukatlık
Yasa Tasarısı'nda siz onu o şekilde kendi görüşünüz olarak de-
ğiştirerek bize gönderin.

Av. Selçuk CtRİT: Bir şey daha dikkatimi çekti, burada sakın
yanlış anlaşılmasın, gündem dışı birçok konuşma oldu. Başörtüsü,
misyonerlik çalışmaları, emperyalizm birçok konuşma oldu. Bir
başkanımız da çıktı günden dışı konuştu, buna tahammül ede-
medik. Bunu çok do ğru bulmuyorum. Özelikle, Birlik Yönetim
Kurulu üyeleri kürsüde baro ba şkanı konuşurken, biraz daha sa-
bırlı olması gerekiyor. Burada bu kürsüye ç ıkan baro başkanıdır,
baro başkanı burada konuşurken, Birlik Yönetim Kurulu üyeleri
onları daha nezaketle ve daha sab ırla dinlemeleri laz ım.

Ben burada gündem dışı konuşulan şeyler hakkında şurada
şu kürsüde hiçbir kaynaktan faydalanmaks ızın en az bir buçuk
saat konuşabilirim. Ama, vaktinizi almamak için o konular ın
hiçbirine girmiyorum, sadece birbirimizi daha sevelim, daha
hoşgörüyle bakal ım. Yani, gündem dışı konuşmaların toplamı
beş dakika sürüyor. Bu beş dakikaya tahammül edebilmeliyiz. Bu
beş dakikaya tahammül edebilirsek, birçok meseleyi daha kolay
hallederiz, teşekkürler.

Oturum Başkanı: Sayın Cirit teşekkür ederiz.

Yalııız, sayın Cirit, güzel konuşma içinde şunu da belirtmek
isterim: Tabii sevgi ve saygı karşıliklı olması lazım; yani her öl-
çünün muhakkak ki yan yana getirilmesi gerekli; zannediyorum
ki, bu ölçüleri biz yakalarsak, o dedikleriniz zaten gerçekle şir,
düşüncenize katılıyorum, ama bu ölçüyü de karşılıklı olarak
almak lazım.

Son konuşma s ırası Nezih Dağdeviren'de.
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NEZiH	 Av. Nezih DAĞDEVİREN: Çok kıymetli baro başkanlarımız,
DAGDERE N İN kıymetli Birlik Ba şkanım ve yöneticilerimiz; Türkiye Barolar Birliği

Bilişim Çalışma Grubu ve Komisyonu olarak yakla şık iki yıld ır
birçoğumuzun malumu olduğu üzere, CMUK ve baro kalemle-
rinde ve Türkiye Barolar Birli ği kaleminde kullanılacak kapsaml ı
bir otomasyon projesi üzerinde çalışmaktayız.

Bunun için Türkiye Barolar Birliği bünyesinde bir yaz ılım
grubu oluşturarak, bizatihi uzun süren analiz çal ışmalarından
sonra yaz ılımı başlattık ve senenin içerisinde ilk versiyon yaz ı-
lımlarmuz ı tamamlayarak, tüm baro ba şkanhklar ımızda kullanılır
hale getirebilmek için, hem bir yandan geli şen teknolojiyi hem de
bir yandan gelişen yasal düzenlemeleri takip ederek, en verimli,
en ekonomik çözümü üretme gayreti içerisindeyiz.

Bu oluşacak programın şu anda birkaç modülünü Ayd ın Ba-
rosu, Çanakkale Barosu, Kocaeli Barosu gibi barolar ımızda test
etmek üzere birer modül halinde kurduk ve bu baro ba şkanlık-
larınuzdaki arkadaşlarımızın bizatihi yorum ve eleştirilerini de
oluşum sürecinin içerisinde görerek, program yap ılanmasına de-
vam etmekteyiz. Yakında bu test çalışmasııun modül artırınilarıyla
birlikte diğer barolar ımıza bu konuda talep eden ve bir otomasyon
projesini kullanmayan barolarımıza da yayarak, hepimizin ortak
görüşüyle oluşturmaya devam edeceğiz.

Bu program kısaca kapsam olarak baro kaleminde mevcut adli
yardım, CMUK, SSK, muhasebe, kütüphane, staj, sicil, gelen evrak,
giden evrak gibi tüm ilgi ve ihtiyaç bulunan yasalarm barolara ve
Türkiye Barolar Birli ği'ne yüklediği tüm yazışmaları ve koordi-
nasyonu temin edecek vas ıfta ve kapsamda hazırlanmaktadır.

Biraz daha bir modül üzerinde, özellikle zannedersem CMUK
sorgu konusu ve ihtiyaç konusu. Bir aç ıklama yapmak gerekirse,
örneğin avukatlarımızın CMUK eğitimi alıp almadıkları, görev-
lendirmelerin tüm sicil içerisinde ya da e ğitim alanlar içerisinde
yapılması gibi seçeneklerin bilgisayar tarafından otomatik olarak
takip edilebileceği, kriterlerin ilgili baro ba şkanlıklarınuz tarafın-
dan tespit edilerek, programa bildirilmesi halinde, bu kriterlerin
baro başkanlıklanmızın talebi doğrultusunda uygulanabileceği,
eğitimlerinin seminer çalişmalarının avukatlar bazında takip edile-
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bileceği, bunlarm mali muhasebesinin stopaj vesaire yükümlülük- 	 NEZ İ R

lerinin, raporlamalar ının diğer modüllerle birlikte iç içe geçirilip, DAĞ DEV İ REN'IN

bir kez bilgi girilmesi halinde, istenilen her türlü raporlamanm 	 KONU ŞMASI

ahnabileceği, esnek bir yap ıda tasarlanmaktad ır.

Bu hususta ilk tasar ım çalışması bittikten sonra, genel bir yek-
nesaklık bilgisayar mantığı açısından sağlanabilmesi düşüncesiyle
baro başkanlıklarımızm oluruna sunulmas ı düşünülmektedir. Bu
konuda gelecek eleştiri talep ve öneriler de dikkate almarak, şek-
line son hali verilerek, uygulama aşamasına geçilmesi düşünül-
mektedir. Tüm modüllerle ilgili bu şekilde genel bazl ı bir çalışma
yapilmakta.

Süreç olarak bu program ne zaman uygulanabilir hale gelir?
Sorusuna net bir cevap vermek gerekirse de, hedefimizin bu y ıl
sonu itibariyle, tüm baro başkaıılıklarımızda uygulanabilir hale
gelmesini ilk versiyon olarak uygulamaya aç ılmas ını hedeflediği-
mizi ifade edebilirim. Eğer, bu konulara ilişkin spesifik bir sorunuz
varsa cevapland ırmaya haz ırım. Yine de, ileriye yönelik olarak bu
konuda sorularm olu şmas ı halinde Bilişim Daire Başkanlığı'na
müracaat etmeniz ya da şahsıma müracaat etmeniz halinde ay-
rmtıli olarak bilgi verilecektir. Sizlere bu hususta yakla şık bir iki
aylik bir periyot zarfı dahilinde projenin genel tanıtımı ve genel
takvimlendirmesiyle ilgili ayrmhli olarak da bilgi arz edilecektir,
bunun altyap ı çalışması yap ılmaktadır.

Genel olarak ifade edebileceklerim bunlar, te şekkür ederim,
sorusu olan varsa cevaplandırabiirim.

Oturum Başkanı: Biz teşekkür ederiz, sağ olun.

Arkadaşlar; soru var mı? Konuşmacıların sıras ı şu şekilde
bitmiş oldu.

Av. Asude ŞENOL: Bir önerim olabilir mi? Biraz önce ko-
nuşmamda belirttiğim konu, bundan sonraki her toplantı başka
bir bölgede yap ılabilir mi? Ankara yerine Güneydoğu, Doğu,
Karadeniz dolaşılabiir mi?

Oturum Ba şkanı: Biraz evvel Remzi beyin önerisi çerçeve-
sinde Başkan'la fısıltı tarzında konuştuk, uygun olduğu değer-
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lendirmesini yaptık. Zannediyorum ki, arkada şlarımızın daha
çok net orada kalabilecekleri bir bölgede böyle bir toplant ının
yapilmasmda mutabık kaldık. Bu bölge konusunda öte, bölge de
olabilir, bir yer de olabilir. Yönetim Kurumu'nda bir konu şalım,
ona göre değerlendirelim.

Değerli baş kanlar ım; şimdi Başkan'a ben söz vermek istiyo-
rum, buyurun saym Başkan.

ÖZDEM İ R	 Av. Özdemir ÖZOK: Saygıdeğer başkanlarıın, değerli mes-
OZOK'UN lektaşlarım; gerçekten 21-22 May ıs 2005 tarihinden sonra, Genel

KONU ŞMASI Kurul'dan sonra ilk Baro Başkanları Toplantısı'nı yaptık. Ben ve
arkadaşlarım bütün arkadaşları dikkatle dinledik, notlar ımızı
aldık. Bu yeni dönemde ben kendimle ilgili bir farkl ı yöntem
geliştireceğim. Çünkü, daha önce söylenen bütün sorulara sanki
cevap vermek mecburiyetindeymi ş gibi yanıtlamak ihtiyacını his-
sediyordum. Bu yeni dönemde yanıtlaınayacağım, yap ılanlarm
hepsi ortada. Eksikliklerimiz var, bu eksiklikleri sizin uyarilarm ız,
önerileririiz doğrultusunda gidereceğiz.

Asla, hiçbir arkada şımızm buradaki ortaya koyduğu düşün-
cenin farli bir nedenle söylediği düşüncesinde de ğiliz. Hepsi iyi
niyetli, hepsi Türkiye Barolar Birli ği'nin, barolarm, mesle ğinıizin
önündeki bütün engellerin açilmas ı konusunda çok içtenlikli bir
şekilde şu kürsüden dillendirilen dü şüncelerdir. 0 nedenle, hani
kimi baz ı konularda "şu eksik/er var" denildiği zaman, her şey
ortada, neden, niçin yap ıldığı da ortada. Onun için, "hayır efen-
dim biz bunu bu kadar yapm ış tık, bunu böyle yapm ış tık" biçiminde
söylemenin yanlış olduğuna inanıyorum.

Eksiklerimiz var, bu eksiklerimizin ne oldu ğunu, arkadaşları-
mızın buradaki anlatımlarmdan anlad ık. Onları yeniden Yönetim
Kurulu arkadaşlarla birlikte de ğerlendirece ğiz. Zaten, geçen dö-
nemde de bu dönemde de hemen hemen yaptığımız her işlemi,
her eylemi bütün arkada şlar ımıza, delegelere, hatta 1969'dan bu
yana Türkiye Barolar Birliği'nin 'çeşitli kurullar ında görev almış
çok saygm meslek ustalar ımıza yolluyoruz.

Dolayısıyla, ben kalk ıp burada şunu bu kadar yaptık, bunu bu
kadar yapmad ık biçiminde bir şey söylemeyeceğim. Eksiklerimiz
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var, bu eksiklerimizin olduğunu kimi arkadaşlarımız ın çok içten ÔZDEMIR

uyarılarıyla, düşünceleriyle anlad ık. Bunlar ı yeniden Yönetim ôzoK,UN

Kurulu üyesi arkada şlarımızla birlikte değerlendireceğiz.

Bugünkü toplantının temel gündemi 10 Eylül 2005'te yap ı-
lacak toplantının yap ılıp yapılmaması ya da yap ıldığı zaman
için nas ıl doldurulsun, nas ıl bir çalışma yap ılsm? 0 idi. Tabii,
arkadaşlarımızm bir kısmı buna değinmekle, diğer büyük kısmı
mesleğin genel sorunlarını dile getirdiler. Diğer iki konuda zaten
staj avukatlık sınavla ilgili sorunlar. inanın, geçen dönemde, yani
yarın sınav yapılacak kadar hazırhkhydık, o haz ırlığımızı yine baş-
layarak şu andan itibaren yine devam ettirece ğiz. Eksikliklerimizi
sizlere sorarak, en iyi şekilde gidermeye çalışacağız.

0 nedenle, ben herkese çok te şekkür ediyorum. Sadece
CMUK'la ilgili getirdiğimiz yönetmeliğin, o daha doğrusu bir
yönetmelik değil de yasanın bize verdiği bir iç düzenleme. 0
konudaki eleştirilere de dikkat edeceğiz. Yalnız, onlar getirilir-
ken, bu güne de ğin bize barolarda yap ılan teftişler sonucunda
ortaya konulan müfettiş raporlarınm bize gelen sonuç bölümle-
rinde çıkarılmış bazı düzenlemeler, harcamaların belirli belgelere
bağlanması, o bizim kendi ortaya koyduğumuz düşünceler değil.
Ama, bunların hiçbiri değiş tirilemeyecek ya da tartışilamayacak
kurum ve kavramlar değil.

Yaln ız bir şeyi hemen burada ifade etmek istiyorum: Birincisi;
Sivas Barosu Ba şkanı, bir de Karaman Barosu Başkanı özellikle
"burada bir siyasi parti anlay ışı içerisinde, bir politika anlayışı içerisinde

eylem ve davran ışlar yap ı lmayacağı yolunda, yapmayacakların ı, buna

özellikle duyarlı lık göstereceklerini" ifade ettiler.

Hemen şunu ifade etmek istiyorum ki: Türkiye Barolar Birli ği
geçmişinden bu yana hiçbir siyasi partinin odağı olmamıştır, arka
bahçesi olmamıştır, ön bahçesi olmamıştır, yan bahçesi olmamıştır;
ama Türkiye Barolar Birli ği kurulduğu günden bu yana bu Cum-
huriyetin bekçisidir, ulusal birliğin, üniter yap ının bekçisidir, bu
konudaki bekçiliğinin yine sürdürecektir.

Bu konudaki hassasiyetlerini asla ve asla hiç kimseyle payla ş-
maz. Geçmiş dönemde de bunları ortaya koydu, bugün de koydu,
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ÖZDEM İR yarm da koyacaktır. Ama, kesinlikle hiçbir partinin, hiçbir siyasi

KONUM 
anlayışm, hiçbir ideolojinin eseri değildir. Ama, bize teslim edilen,
bize hakikaten büyük bedeller ödenerek teslim edilen Cumhuriyet
konusunda da kesin taraftır ve Cumhuriyet'in de ğerleri konusun-
da da hiç kimseye taviz vermeyece ğini herkesin bilmesini de açık,
net olarak ortaya koyacağımı ifade etmek istiyorum.

Remzi Demirkol arkadaşımm seçimle, seçim öncesi, seçim
sonrası söylediklerini o kendine özgü bir anlat ım diye söylüyo-
rum, çünkü gündemimizle de ilgili de ğil; ama kendisini rahatsız
eden bazı konular, o kendine ait bir konu. İnamn, biz seçimi An-
talya'da unuttuk. Hiçbir arkada şımız, hiçbir baro, hiçbir delege
bize başkasından daha yakın değil, daha uzak değil. Onların hepsi
bizim dışımızda gelişmiş şeylerdir, biz coşkuyla, sevgiyle, el ele,
kol kola yeni dönemde ayn ı anlayışı götüreceğiz. Bunun aksine
bir eylemimiz ve davranışımız olursa, bunu ç ıkar arkadaşlarımız
burada sorgularlar. Ama, inan ın buradaki salonda bulunan bütün
arkadaşlarımız, bize oy veren ya da vermeyen; bizim yan ımızda
olan ya da olmayan, bizi be ğenen ya da beğenmeyen o geride kal-
dı, biz hepinizin başkanıyız, hepinizin Yönetim Kurulu üyesiyiz
ve hepinize e şit sevgi, saygı ve s ıcaklıkla bakıyoruz.

Bunları gerçekten geçmiş dönemde yapmadık, bu dönemde
de yapmayaca ğız. Bunun için beri tek tek cevap vermek istemi-
yorum. Bütün notlar ı aldım, bunun cevab ı söylenenlerin yaşama
geçirilmesiyle olacaktır, beni dinlediğiniz için teşekkür ediyorum,
hepinize saygılarımı sunuyorum, sağ olun.

Oturum Başkanı: Değerli arkadaşlar; biraz önce söylediğim
gibi toplu bir resim çektirme durumu söz konusu olacak, salondan
ayrilmayalım, hep beraber bir resim çektirelim.

Hepinize iyi akşamlar diliyorum.
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DENİZLİ BAROSU'NUN
1136 SAYILI AVUKATLIK KANUNU'NDA
YAPILMASI GEREKEN DEĞİŞİKLİKLERE

İLİŞKİN GÖRÜŞ VE ÖNERİLERİ

• 1136 sayılı Avukatlık Kanunu'nun 1. madde 1. fıkrasmda
"Avukatlık, kamu hizmeti ve serbest bir meslektir." denilmiştir. Ancak,
5237 sayılı Türk Ceza Kanunu'nun 6/d maddesinde; yarg ı görevi
yapan deyimi içinde yüksek mahkemeler ve adli, idari ve askeri
mahkemeler üye ve hakimleri ile, Cumhuriyet Savcısı ve avu-
katlar denilerek avukatlık mesleği kamu görevlileri statüsü içine
alinmakla son çıkan yasaya uygun olarak 1136 sayılı Kanun'un
1/1 maddesindeki "kamu hizmeti" tammmın "kamu görevi" olarak
değiştirilmesi uygun olacaktır.

• 1136 sayılı Avukatlık Kanunu'nun 9. madde 6. fıkrasmda
düzenlenen yemin metninin daha anlamlı ve içerikli şiirsel bir
anlatımda olmasmda yarar olduğundan, şu şekilde düzenlenmesi
uygun olacaktır. "insan hakların ın ve temel hürriyetlerin güvencesi
olan hukukun üstünlüğüne, demokratik ve laik Cumhuriyet'in Ana ya-
sası 'na, anayasaya uygun yasalarına uyacağıma, bana emanet olunan
yararları özenle koruyacağıma ve dürüstlükle savunacağıma, mesleğin
etiğine, onuruna ve kurallarına uygun davranacağıma namusum ve
vicdan ım üzerine ant içerim." Yemin içeriğinde bulunan Anayasa'ya
uygun yasalara uyaca ğıma ibaresi özellikle konulmuştur. Çünkü
Anayasa'da yapilacak bir değişildik ile savunma mesle ğinin Ana-
yasa'nın yargı bölümünde düzenlenmesi ve TBB'nin Anayasa'ya
aykırı yasalarm iptali için Anayasa Mahkemesi'ne iptal davas ı
açabilmesinin koşullarım şimdiden olu şturmak gerekmektedir.
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EKIER	 Diğer ülkelerde uygulanan avukatl ık yemiııine ilişkin araş-
tırmalarımız ise şöyledir:

Fransa'da avukatlar ın günümüzde mesleğe başlarken yaptık-
lar ı yemin metninin ilk kez 20 Haziran 1920 tarihli Kararname'yle
oluştuğunu görüyoruz. 20 Haziran1920 taril ıJi Kararname'ye göre
Fransa'da yemin metni;

"Müdafi ve dan ışman s ıfatıyla, yasalara, yönetmeliklere, ahlaka,
devletin güvenliğine veya kamu düzeni aleyhine hiçbir şey söyleme-
yeceğime, yazmayacağıma, mahkemelere, resmi makamlara sayg ıdan
ayrı lma yacağıma yemin ederim."

Yürürlükte olan Fransız Avukatlık Yasas ı'nda yemin:

"Avukat olarak, onurlu, vicdanl ı, namuslu ve insanca görevlerimi
yerine getireceğime yemin ederim."

1810 tarihli Yasa'ya göre Belçika'da yemin metni:
Il Krallığın Ana yasas ı 'na, Kral'a saygı göstereceğime, yasalar, yö-

net meliklere, genel ahlaka, devletin güvenli ğine ilişkin bir şey söyleme-
yeceğime, bu hususlarda bir aç ıklama yap ınayacağıma, ruhen, vicdanen
haklı bulmadığım hiçbir davada fikir vermekten veya böyle bir davan ı n
savunmasın ı almaktan çekince göstereceğime yemin ederim."

1935 tarihinde Adolf Hitler döneminde Hitler'in imzas ı ile
yaymianan Avukatl ık Yasası uyarınca avukatlik izni alan avukat,
bağli bulunduğu Yönetim Kurulu Toplantısı'nda, Baro Başkanı'nın
huzurunda şu yemini ederdi.

"Alman Devlet ve Milleti'nin Führeri Adolf Hitler'e sad ık kala-
cağıma ve bir Alman avukatı n görevlerini vicdani ölçüler içersinde
yapacağıma yemin ederim. Allah yard ı mcı m olsun."

Savunma mesleğinin en uzun yemin met-ine Amerika Birle şik
Devletleri'nde rastlıyoruz. Amerika Barolar Birli ği ile Washington
hükümeti tarafından 1933 yilmda mü şterek kabul edilen yemin
metni diğer eyaletleri de kapsayacak biçimdedir. Bu metin zaman
içerisinde değişikliğe uğramıştır.

"Amerika Birleşik Devletler Anayasas ı ve eyalet yasaları na uya-
cağıma, yargıçlar adli görevlilere gösterilmesi gereken sayg ıyı göste-

112



SEK İZ İ NC İ BARO BAŞKANLARI TOPLANTISI

receğime, haks ızlığına inandığım herhangi bir davay ı alamayacağıma, EKER

böyle bir işlemi yapma yacağıma, yasalara aç ıkça tartışmasına olanak olan
davalarda savunma yapmayacağıma, olayı çarp ı tarak yargıç ve jüri ye
yan ıltmaya çalışmayacağıma, onun (müvekkilin) i şleriyle ilgili izni ol-
maksızın başka bir kimseden yarar sağlamaya çalışma yacağıma, davan ın
gerekliliği dışında tan ık yada herhangi bir kişinin şeref ve haysiyetine
zarar verebilecek bir olayı ileri sürmeyeceğime, mazlum ve savunmas ız
bir kimsenin davas ın ı şahsi ç ıkarlar nedeniyle reddetmeyeceğime, kötü
niyetli ya da ç ıkar amac ıyla hiç kimsenin davas ın ı sürüncemede b ırak-
mayacağıma yemin ederim. Allah yard ımcım olsun."

Bulgaristan Avukatlık Yasas ı tarihte birkaç yemin metni
üzerinde değişiklik göstermiş, günümüze aşağıdaki yemin met-
ni Avukatlar tarafından okunmakta, bir tutanakla imzalanarak
mesleğe başlanılmaktadır.

"Mesleğin icrasında, Anayasaya cumhuriyet yasaları na, mesleki
etik ve kurallara uyacağıma, devlet ve adli organların şerefimi koruyaca-
ğıma, müvekkillerim ile ili şkilerimde onları n hakları n ı, menfaatlerini ve
sırların ı mesleğe yakışır bir şekilde koruyacağıma ant içerim."

İtalyan Avukatlık Yasası'na mesleğe başlamadan önce yemin
Baro Yönetim Kurulu'nun kamuya açık toplantısmda yapılmak-
tadır.Yemin metni:

"Avukatl ık mesleğinin gereklerini yerine getirmek için azami özen
göstereceğime dair şerefim üzerine yemin ederim."

Mısır Arap Cumhuriyeti'nde savunmalar mesle ğe başlama-
dan önce aşağıda sunulan biçimde yemin etmektedirler,.

"Şahsım ve Avukatl ık nıesleğimin itibarın ı koruyacağıma, mesleğimi
dürüst ve sadakatle icra edeceğine Allah adına yemin ederim."

Arjantin'de Avukatlar mesle ğe başlarken üç şekilde yemin
etmektedirler.

Tanrı adına, vatan adına, katolik kilisesi adına.
b. Tanrı ve vatan adına.
c. Vatan adına.
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EKIER Fas' ta yemin metni diğer ülkelere göre daha uzun ve ayr ıntı-
lıdır. Bu yemin metninde di ğer yemin metinlerinden farklı olarak
devlet güvenliğinin ön plana çıkarılmış olmas ıdır.

"Yargıya kamu kurulu şları na, bağl ı bulunduğum kurulun kural-
larına sayg ı içerinde mesleğimi, şerefimle bilinçli bağıms ız bir şekilde
yapacağım ı, yasalara, kurallara, geleneklere ve devletin güvenliğine ters
düşen hiçbir şeyi söylemeyeceğime ve ı/ayınla ınayacağıma Yüce Allah'ın
önünde yemin ederim."

Lüksembourg'da meslek öncesi yap ılan yemin metni özellikle
Grandük'e bağlı kalacağına ilişkin ibare taşıması açısından özellik
göstermektedir.

"Grandük'e bağlı kalacağıma, devlet Anayasas ı ve kanunlar ına
saygılı davranacağıma, mahkemelere gerekli saygıyı göstermekte kusur
etme yeceğime, ruhen ve vicdanen doğru olduğuna inanmadığım hiçbir
konuda dan ışmanlık veya savunma yapmayacağıma yemin ederim."

İsviçre'de Avukatlık mesleğine başlamadan önce adaylar iki
yemin metninde birisini seçme hakkına sahiptirler. Dini inançlar ı
olanlar aşağıda bulunan ilk metinde yer alan yemini yapabilecek-
leri gibi dini inançlar ı olmayanlar isterlerse ikinci metinde yer alan
yemini de yapabilmektedirler. İsviçre Avukathk Yasas ı'nda yer
alan bu uygulama pek benzeri olmayan bir uygulamad ır.

Avukatlık ruhsatı almadan önce Avukat, Yüksek Mahkeme
huzurunda aşağıda örnekleri olan yemin metinlerinden birisini
seçerek yemin eder.

"Anayasa'ya, devletin bu yasaya uygun yasalarına uyacağıma, bana
emanet olunan yararlar ı özenle koruyacağıma ve yarg ıda dürüstlükle
koruyacağıma ve yargıda dürüstlükle savunacağıma, bu suretle Allah'ın
bana yardı mcı olacağına yemin ederim."

Böyle bir yemin formu yerine a şağıdaki ant formu da ikame
olunabilir.

"Anayasa'ya, devletin bu Anayasaya uygun yasalarına uyacağınıa,
bana emanet olunan yaraları özenle koruyacağıma ve yargıda dürüstlükle
savunacağıma namusum ve vicdan ı m üzere ant içerim."
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Alman Avukatlık Yasası'nda da mesleğe başlamadan önce EKLER

savunmanlar yemin etmek zorundadırlar. Bu yemin metni İsviçre
Avukatlık Yasası'nda olduğu gibi iki yemin metni bulunmaktadır.
Avukat adaylar ı mesleğe başlamadan önce bu metinlerden birini
seçerek mesleğe başlarlar.

"Anayasal düzeni koruyacağıma ve avukatl ık görevlerini vicdan ı ma
göre yerine getireceğine ant içerim."

Böyle bir yemin formu yerine a şağıdaki ant formu da ikame
yapılabilir.

"Her şeye kadir ve amir olan Allah ad ına anayasal düzeni koruya-
cağıma ve avukatlık görevini vicdan ı ma göre yerine getireceğime ant
içerim."

Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyeti gibi baz ı ülkelerde savunma
mesleğine başlamadan önce yemin metnine rastlanmamaktad ır.

Avukatlık Kanunu'nun 11. maddesinde avukata ticaret yapma
yasağı getirilirken, 12/f maddesi anonim, limitet, kooperatif, şir-
ketlerin ortaklığı yönetim kurulu başkanlığı, üyeliği ve denetçiliği
avukatlıkla birleşen işler içinde istisnai olarak kabul edilmiştir.
Bu ıki yasa arasında derin bir çelişki mevcuttur. Avukat, Şirket
Yönetim Kurulu başkanı olarak yada kendisine yetkili olarak fiilen
her alanda ticaret yapabilme olana ğına sahip duruma getirilmiştir.
Bu nedenle bu istisna maddesinde ba şkanlık ve temsile yetkili
olarak olamamas ı hususunda yer almas ı 11. maddedeki genel
kuralı işlevli hale getirilecektir. Keza 12/h maddesinin tamamen
kaldırılması gerekmektedir.

• Avukatlık Kanunu'nun 14/1.maddesinin Anayasa Mahke-
mesi'nce iptali nedeniyle "yargı çevresinde" ibaresi yerine "hizmet
gördükleri mahkeme ve daireler ile mahkeme veya dairelerin bi rden fazla
olmas ı halinde hizmet gördüğü mahkeme veya dairedeki" ibaresinin
eklenmesi yüksek mahkeme karar ının gereğidir.

• 1136 sayılı Avukatlık Kanunu'nun 15/1. maddesinde avu-
katlık stajmın bir yıl olduğu ilk altı ayının mahkemelerde kalan altı
aymın beş yıl kıdemli bir avukat yanında yap ılacağı hükmü de-
ğiştirilerek staj ın bir buçuk yıl olması mesleğin gereksinimidir.
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EKLER Çünkü, avukatl ık öncesi meslek e ğitimi ve staj teorik ve
pratik olarak iki safhada de ğerlendirilmelidir. Avukatl ık stajı,
Almanya'da otuz ay, Avusturya'da yedi y ıldır. Staj eğitiminde
barolarm önderliğince yargıç, akademisyen katkısı da kurumsal
olarak sağlanmalıdır.

• 1136 sayilı Avukat Kanunu'nun 16. maddesinin sonuna Ka-
nun'un 5. kısmında yer alan "seçme sınavında başarı lı olmak" ibaresi
eklenerek s ınavın seçme ve yeterlilik sınavı olarak iki sınav olacak
şekilde düzenlenmesi gerekmektedir. Aksi halde bir süre sonra
avukathk stajmı yapmış ellerinde "sınav başvuru belgesi" bulunan
çok sayıda hukukçu bir nevi meslek okulu mezunu olup da üni-
versitelerde kat sayı uygulamasmdan yak ınan gençlerimiz, gibi
bir grup yaratılacaktı.r. Bu baskı, avukatlık sınavının geleceğine
ilişkin sürekli tartışma yaratacaktır. Bu tartışmaıım asgariye inmesi
ve toplumsal baskı yaratmaması için mutlaka staj öncesi "seçme
s ınavı " uygulanmasının kurumsalla ştırilması gerekmektedir. Öte
yandan, her hukuk fakültesi mezunu hukukçunun ko şulsuz staja
başlaması hukuk fakültelerinin bir nevi avukat okulu olmas ı so-
nucu doğurmaktadır. Ülkemizdeki hukuk fakültelerinin nitelik ve
nicelikleri gözetildiğinde bu durumun yarattığı sıkıntı bilinen ve
yaşana gerçektir. Seçme smav ı uygulamas ı bu sakıncaları gidere-
cektir. Seçme sınavı daha geniş kapsamlı olup, yeterlilik sınavı ise,
avukatlık staj ı döneminde verilen teorik ve pratik e ğitim programı
içerikli olmandir. Bu durumda, yeterlilik sm ı vlarında başarı oranı
daha yüksek olacaktır. Örneğin; Fransa'da seçme sınavmda başarı
oranı %95 oranı dolayındadır. Sınav konusunda Fransa uygulama-
sı benzeri bir uygulama, yasam ıza seçme sınavının kazandırılması
ile ülkemizde de uygulanabilecektir.

• Avukatlık Kanunu'nun 18. maddesi 1. f ıkrası başma "seçme
sınav ında başarı l ı olmuş " ibaresinin eklenmesi gerekmektedir.

• Avukatlık Kanunu'nun 28. maddesinin "avukatlık sınav ı, seç-
me yeterlilik sınavları olmak üzere Türkiye Barolar Birliği'nce Öğrenci
Seçme ve Yerle ştirme Merkezi'ne yaptırı lır. Seçme sınavından yetmiş
ve üzeri not alamam ış olanlara staja kabul ediimezler. Staj bitim belgesi
almamış olanlar yete rlilik s ı nav ına kabul edilmezler." şeklinde düzen-
lenmesi gerekmektedir.
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29/1. fıkras ının "seçme s ı nav ı na girecek olanların 16 ve 17. EKLER

maddelerdeki belgeleri ibraz ı halinde müracaat ettikleri baro yönetim
kurulunca seçme sınavına giriş başvuru belgesi verilir ve bunlar ın listesi
Türkiye Barolar Birliği'ne bildirilir. Yeterlilik s ınav ına girecek olanlara,
stajyer listesinde yaz ı l ı oldukları baro yönetim kurulunca yeterlilik s ınavı
başvuru belgesi verilir ve bunlar ın listesi Türkiye Barolar Birliği'ne

bildirilir." şeklinde düzenlenmesi gerekmektedir.

29. madde 2. fıkranın "avukatl ık seçme sınav ı na ve yeterlilik s ı-
navında üç defa başarıs ızlığa uğrayan, bir daha sı nava giremez." olarak
değiştirilmesi gerekmektedir.

29/3. fıkranın son cümlesinde yer alan "s ınava giriş " ibaresi
yerine "seçme s ınav ına giriş " ibaresini eklenmesi gerekmektedir.

• 30. maddenin 1. fıkrasınin "avukatl ık seçme s ınav ı n ın amac ı,
staja başlayacak hukuk çular ı n teorik düzeyinin tespiti ve avukatl ık
yeterlilik s ı navın ın amacı stajyerin meslek kurallar ı bilgisi ile hukuk
ilkelerinin ve mevzuat hükümlerini olaylara uygulayabilme yeterliliğini

değerlendirmektir." şeklinde düzenlenmesi gerekmektedir.

• Öte yandan sınav konularmda Türkiye Barolar Birli ği'nce
yönetmelik çıkartılabileceği hükmü gereğince sınav komisyonla-
rınm yönetmelikle düzenlenmesi benimsennii ştir. Yönetmeli ği-
mize sınav komisyonu konusunda be ş asil ve üç yedek tarafmda
oluşturulacağı belirtilmekle bu komisyonlarda Yargıtay Birinci
Başkanlığı'nca belirlenecek bir Yarg ıtay üyesinin ve Ankara
Üniversitesi Hukuk Fakültesi Dekanlığı'nca belirlenecek bir
profesörün komisyonda yer almas ını sağlayacak düzenleme
yönetmelikte yap ılmalıdır. Çünkü, Kıta Avrupası'nda avukatlık
sınav komisyonlarında mutlaka eyalet yüksek mahkemesi ya da
yüksek mahkeme üyeleri sınav komisyonlarında yer almaktadır.
Smav komisyonlarında Almanya'da Eyalet Yüksek Yargıçları,
Fransa'da Yüksek Mahkeme üyeleri bulunmaktad ır. Ülkemiz-
de her ne kadar yargıç sınavlarında avukatlar yer almasa bile
avukatlık sınav komisyonunda yargıca yer verilerek yargıçların
yer alması sağlanmali, daha sonra uyum için Hakim ve Savc ılar
Kanunu'nda değişiklik yaptırılarak yargıç sınav komisyonlarmda
TBB temsilcisinin varlığı sağlanmalıdır.
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EKLER Avukatlık Kanunu'nun 35. maddesinde düzenlenen sözle ş-
meli avukat bulundurma zorunlulu ğu konusunda önerilerimiz
şöyledir.

Bu madde, önceleri yasa tasarısında kurumlar vergisine tabi
anonim şirketler ile kooperatifler ve vakıflarm avukat bulundurma
zorunluluğunu getirmektedir. Bu madde kapsam ında önce tüm
sermaye şirketleri olmas ına rağmen daha sonra sadece AŞ'ler
madde kapsamında bırakılmıştır. Bu madde kapsamına girmemek
için şirketler Ltd. şirket olarak düzenlenrnektedjr. Ayr ıca Ticaret
Yasası'nın aradığı sermaye hareketlerine uyulmamaktad ır. Ano-
nim şirketlerden limitet şirketlere dönüşüm başlamıştır. Madde
kapsamı içerisine limitet şirket alınmalıdır.

Bingöl, Bitlis, İğdır, Kars, Batman, Kahramarmı araş, Mardin,
Van, Adıyaman ve Elazığ illerinde Sanayi ve Ticaret Odalar ı'na
kayıtlı şirket ve kurulu ş sayısı 27.848'dir. Bu illerdeki aynı illerin
barolarma kay ıtlı toplam avukat sayısı ise dokuz yüz ellidir. Bitlis,
Muş ve Hakkari illeri, Van Bölge Barosu'na ba ğlıdır. Bu sayılar
doğu illerimizdeki avukat sayısının azlığmı göstermektedir. Do-
kuz yüz elli avukatın bir kısmı kamu avukatı olup, bir k ısmı ise
avukatlık mesleğini sınırlı yapmaktadır.

Ayrıca yasa metninde sendikalar ve belediyeler belirtilme-
mektedir. Sendika genel merkezleri ile şubelerinin de avukat bu-
lundurmalar ı bu alanda yaşanan birçok sıkıntıyı başlamadan çö-
zecektir. Ayrıca, nüfusu on bin ve daha fazla olan belediyelerinde
avukat bulundurmaları çok daha gerçekçi ve yararl ı olacaktır.

Çağdaş avukatlık yasalar ı incelendiğinde avukatlarm görev
alanlarının hukuk usulü veya ceza usulü :yasalarmda ya da özel
yasalarda düzenlendiği görülmektedir. Belirli olaylarda şirketle-
rin veya bankalar ın avukatla temsil edilmeleri ticaret yasalarmda
düzenlenmiştir. Özel yasalarda avukatlar ın yapabilecekleri i şler
sıralanmıştır. Macaristan'da zorunlu ikamette avukatların imzaları
gerekmektedir. Ayrıca, bilanço tasdikini mali müşavirlerle birlikte
avukatlar onaylarnaktad ır.

35. maddede belirtilen para cezas ı yaptırımı arttırılarak bu
para cezasıımı baro tarafmdan tahsil olunarak baroya irat kayde-
dileceğinin hüküm altına aimması gerekmektedir.
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• Avukatlık Kanunu'nun 77/1. fıkrasmda bulunan "en aza EKLER

otuz avukat bulunan" ibaresi içindeki otuz say ısının "yüz" olarak
düzenlenmesi uygun olacakt ır. Böylece, TBB delegasyonu temsi-
linde sayı daha adaletli olacaktır.

• Avukatlık Kanunu'nun 77/5. fıkrasmda barolar ile TBB'nin
sorumlu organlarının görevlerine son verilmesine ve yerlerine
yenileriııin seçilmesine, o yerdeki Asliye Hukuk Mahkemesi' nde
basit usule göre yargılama yap ılarak en geç üç ay içinde sonuçlan-
dırılacağı belirtilmiş ancak, bu karar ın uygulanmas ı için temyiz
incelemesi yap ıldıktan sonra yürürlüğe gireceği açıkça belirtil-
meli ve TBB organlarma ilişkin kararların Yargıtay Hukuk Genel
Kurulu'nca temyiz incelemesinin yap ılacağının da maddede yer
alması gerekmektedir.

• Avukatlık Kanunu'nun 82. maddesinde belirtilen genel
kurulun iki yılda bir ekim ay ının ilk haftas ı ibaresinde bulunan
"iki yılda" ibaresi ç ıkarılarak "üç yı lda" ibaresi eklenmelidir.

96/2. fıkra da baro başkanlığı adaylığı için ön ko şul olan en
az on yıl kıdemli avukat ibaresinin on be ş yıl olarak eski haline
getirilmesinde yarar vardır.

Avukatlık Kanunu 91. maddesine belirtilen yönetim kurulu
görev süresi 96. maddesinde belirtilen baro bakanh ğı görev süresi,
105. maddesinde belirtilen disiplin kurulu görev süresi, 108. mad-
desinde belirtilen denetleme kurulu görev sürelerinin iki y ıldan
üç yıla çıkartılması uygun olacaktır.

Avukatlık Kanunu'nun 114/3. fıkrasında avukat sayısı yüz-
den fazla olan barolar yerine, avukat say ısı iki yüzden fazla olan
barolar ibaresi eklenmelidir.

Avukatlık Kanunu'nun 119. maddesinde düzenlenen TBB
Yönetim Kurulu, 112. maddesinde yer alan TBB başkanı, 130.
maddesinde yer alan TBB Disiplin Kurulu ve 133. maddede yer
alan TBB Denetleme Kurulu süreleri dört y ıldan üç yıla indirilerek
barolarm organlarının görev süresi ile birlik organlarının görev
süreleri uyumlu hale getirilmelidir.
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EKLER • Avukatlık Kanunu'nun 167. maddesi ile düzenlenen hakem
kuruluna ilişkin düzenlemenin Anayasa Mahkemesi'nce iptali
karşısmda bu madde başlığınm "avukatlık sözleşmesinin niteliği"
başlığı ile yeniden düzenlenmelicEir. Bu maddenin "yazı lı olarak
yap ı lmış avukatl ık sözleşmeleri icra iflas Kanunu 68/a maddesinde
tan ı mlanan belge niteliğindedir. Yaz ı l ı olarak düzenlen mi ş avukatl ık
sözleşmesine ilişkin ihtilaflar icra Tetkik Mercii Haki ınlikleri'nce basit
yargılama usulüne göre üç ayl ık süre içinde çözümlenir" şeklinde dü-
zenlenerek sorun giderilebilir. Bu konuda Bankalar Kanunu'nda
"Koç yasas ı " olarak bilinen bankalarda düzenlenen kredi sözle ş-
melerinin niteliğinin bir benzeri Avukatl ık Kanunu'na aktarılarak
sorun çözümlenecektir.

Denizli Barosu'nun "görü ş ve önerileri" olarak sunduğumuz
bu yazı Baro Başkanı Av. Adil Demir, önceki dönem başkanlarm-
dan Av. Tuncer Yılmaz, Av. İsmet Kayhan, TBB Delegesi Av. Ali
Koyuncu ve önceki dönem TBB delegeleri Av. Adil Giray Çelik
ile Av. Erhan Biçermen'in katk ılar ı ile hazırlanarak TBB ve baro-
larınuzm takdirine sayg ıyla sunulur.

Denizli Barosu Ba şkanı
Adil Demir
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